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روزنامه صبح ایران

یک شبانه روز در اقتصاد ایران چه می گذرد؟

عدد و رقم های یک روز اقتصاد ایران

برخورد با خودروسازانی که قیمت و زمان تحویل را تغییر دهند

هشداررئیس قوه قضائیه به خودروسازان

محمد جواد ظریف:

اروپا باید برای حفظ برجام سرمایه گذاری کند

سناریوهای پیش روی اصلاح طلبان  چیست؟

اصلاحات و انتخابات 
معادلات  مجهول مشارکت 
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 عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: مسئولان 
کشوری و لشکری اعلام کنند یک سوم حقوقشان را به خزانه کشور 
بازخواهند گرداند. با این اقدام به جامعه اعلام کرده اند، اگر می گوئیم 
در تأمین منابع کشور مشکل وجود دارد، خودمان برای حل این 
مشکل از زندگی شخصی مان گذشت می کنیم.میرزایی نیکو تاکید 
کرد: یک بخش مهم این است که نخست آگاه سازی مردم و سپس 

از خودگذشتگی صورت بگیرد، البته از خودگذشتگی مسئولان و ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: سرمایه های اجتماعی اصلاح 
طلبان نسبت به گذشته کاهش پیدا کرده اما هنوز فرصت ترمیم 
آن وجود دارد.غلامرضا ظریفیان  اظهارداشت :تحریم ها بخشی 
از مشکلات مردم در شش، هفت سال اخیر بودند و با وجود اینکه 
نقش اصلی را نداشتند اما در معیشت مردم اثرگذار بودند اما موضوع 
و مشکل اصلی نوع کارآمدی، نحوه مدیریت مسئولان در اداره و 

مدیریت کشور بود که نقش بیشتری در بروز این مشکلات داشت...

عضو فراکسیون امید برای ایجاد همدلی در جامعه پیشنهاد کرد

مسئولان ارشد یک سوم 
حقوق خود را به خزانه بدهند

غلامرضا ظریفیان :

اصلاح طلبان باید سرمایه های 
اجتماعی خودرا ترمیم کنند

2 2

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: : 26 تیرماه امسال 10 طرح تولیدی با 
اعتبار 606 میلیارد ریال و 33۷ فرصت شغلی در بخش مرکزی قم افتتاح می شود. محمود سیجانی 
روز دوشنبه در جمع خبرنگاران، اضافه کرد: در حال حاضر میزان اشتغال در این 10 واحد صنعتی، 
196 تن است.وی در ادامه بیان کرد: برای اجرای سیاست های کلان رونق تولید ۷ برنامه راهبردی 
در 28 محور اصلی تدوین شده است، در تمام برنامه های راهبردی استان بخش خصوصی حضور 
پررنگی دارد.وی تصریح کرد: این 28 محور و حمایت از بخش خصوصی به صورت کاملًا واقع بینانه و 
قابل اجرا تدوین شده است، تأمین مواد اولیه، تقویت صادرات و حفظ، تثبیت و افزایش اشتغال اهداف 
اصلی برنامه های رونق تولید در قم است.سیجانی اضافه کرد: رفع موانع تولید در سطح استانی و ملی 

به صورت مستمر در سطح استان دنبال شده و تلاش می شود از رکود واحدهای صنعتی ...

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: کاهش نرخ ازدواج در قم به 
موضوع سخت بودن اخذ تسهیلات اشتغال و ازدواج مرتبط است، از این رو بانک های عامل شرایط 
پرداخت تسهیلات اشتغال و ازدواج به جوانان را تسهیل کنند. محمد رضا گروسی روز دوشنبه 
در دومین جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: باید 
از نگاه یک وجهی به امور جوانان خارج شویم و به غیر از اداره کل ورزش و جوانان همه سازمان ها 
خود را در این زمینه متولی و مسئول بدانند.وی با اشاره به تأثیر مقوله اشتغال در کاهش آسیب ها و 
ناهنجاری ها بیان داشت: اگر اشتغال در جامعه ایجاد شود، کاهش جرم و جنایت و افزایش امنیت، 
رفاه و آرامش در کنار هم متجلی می شود.وی با اشاره به برگزاری همایش فرصت های سرمایه گذاری 

در 30 آبان سال جاری در قم گفت: باید از فضایی که در قالب فرصت های سرمایه گذاری ...

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

 ۱0 طرح تولیدی  درقم 
افتتاح می شود

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

بانک ها شرایط پرداخت 
وام ازدواج را تسهیل کنند
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امکان دوقطبی کردن انتخابات 
به حداقل رسیده است

محمدرضا تاجیک:

شکافِ میان تغییر و تدبیر جامعه را تهدید می  کند 
جریان سوم نه متولد شده و نه امکان تولد دارد

 جامعه امروز در حالت »ناوضعیت« قراردارد

بررسی قیمت واقعی دلار و حباب آن در گفت وگو با کارشناسان

دلار واقعا چقدر می ارزد؟

صدور حکم توقیف لوگو باشگاه پرسپولیس !

 یک تحلیلگر بازار ارز می گوید: در اردیبهشت سال 
1396 قیمت دلار باید حدود 5۷00 تومان می شد. از آنجایی 
که با تزریق زیاد، قیمت را در طول این سال 3۷00 تومان 
نگاه داشتند. در سال 139۷ فنر قیمتی از کنترل خارج شد و 

قیمت دلار به شدت بالا رفت.حباب قیمتی و ارزش ذاتی دو 
عبارتی است که آن ها را هنگام نوسانات قیمتی در بازارهای 
مالی از زبان مسئولان و کارشناسان زیاد می شنویم. ارزش 

ذاتی به ارزش واقعی یک دارایی یا سهام ...

 اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس یازدهم گزینه های زیادی پیش رو ندارند اما فاصله این گزینه ها از یکدیگر 
به قدری است که نوعی بلاتکلیفی را در این اردوگاه به وجود آورده است. یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
در پیش است و هنوز اصلاح طلبان در مورد وضعیت حضور خود در انتخابات به نتیجه ای نرسیده اند؛ این را »آذر منصوری« 
فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید که به تازگی اعلام کرده هنوز هیچ جمع بندی خاصی در مورد نوع مشارکت اصلاح 

طلبان در انتخابات صورت نگرفته است.اصلاح طلبان برای مشارکت در انتخابات آتی گزینه های زیادی پیش رو ندارند...
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آشفتگی سیاست 
خارجی آمریکا

»آشفتگی« شاید بهترین مفهومی باشد که بتوان این 
روزها برای توصیف سیاست خارجی آمریکا به کار برد. از 
جنگ تجاری و لفظی با چین و اروپا و سپس خوش و 

بش کردن با مقامات آنها و تلاش برای تلطیف اوضاع، تا تهدید های آتشین علیه کره 
شمالی و سپس ابراز علاقه های توییتری ترامپ با رهبر این کشور و دلخوش کردن به 
دیدارهای نمایشی مکرر و البته اوج آن سیاست خارجی آمریکا ایالات متحده در قبال 
ایران که از تعیین شروط دوازده گانه برای مذاکره آغاز شد و حال به پیک و پیام فرستادن 
های مکرر برای مذاکره بدون قید شرط ختم شده است. در میان این همه تناقض و 
آشفتگی که البته اعتبار ایالات متحده آمریکا و عقلانی و سنجیده بودن تصمیمات رییس 
جمهوری این کشور را زیر سؤال برده است، استراتژی آمریکا در قبال تروریسم و گروه 
های تروریستی از جمله شاهکارهای تناقض نمایی تصمیم سازان سیاست خارجی آمریکا 
به شمار می رود. آمریکا از یکسو سپاه پاسداران ایران را جزء گروه های تروریستی معرفی 
می کند و از طرف دیگر گروهگ »جیش العدل« را نیز با این استدلال که انفجار اتوبوس 
نیروهای سپاه پاسداران ایران کار آنها بوده، جزو گروه های تروریستی قرار می دهد. 
همچنین در حالی پای میز مذاکره با نمایندگان طالبان نشسته که این گروه تروریستی 
اولین شرط مذاکره یعنی حسن نیت و عدم توسل به هر گونه خشونت، فشار و تهدید 
در طی مذاکرات را رعایت نکرده و همچنان به حملات مرگبار خود در افغانستان ادامه 
می دهد. این امر بدین معناست که دولت آمریکا عملا با  تروریست هایی سر میز مذاکره 
نشسته که از یکسو هر روز جان غیرنظامیان افغانی را می گیرند و از سوی دیگر خواهان 
دستیابی به قدرت در عرصه سیاسی افغانستان هستند.هر چند توسل همزمان به زور و 
فشار و دعوت به مذاکره رویه دولت کنونی آمریکا نیز هست و شاید همین امر عملکرد 
طالبان را برای آنها قابل پذیرش و تحمل می کند، اما عرف دیپلماتیک روابط بین الملل آن 
است که طرفین در حین مذاکره به نوعی آتش بس توافقی رضایت می دهند و از توسل 
به خشونت و اقدامات تحریک آمیز پرهیز می کنند. با این وجود از آن جا که طالبان به 
دنبال دستیابی به حداکثر امتیازات ممکن است، می کوشد همزمان با مذاکره، عملیات 
تروریستی خود را هم با هدف نشان دادن میزان قدرت عملیاتی و ایجاد رعب و وحشت 
ادامه  دهد. بنابراین در شرایطی که طالبان از خواسته های حداکثری خود کوتاه نیامده 
اند، همچنان توسل به زور را بهترین راه رسیدن به اهداف می دانند و به ویژه از آنجا که 
طالبان یک گروه یکدست و منسجم نیست که بتوان با توافق با بخشی از آنها، از پرهیز 
سایر گروه های وابسته به این آنها)شورای پیشاور، فراه، ننگرهار( از اقدامات تروریستی 
نیز مطمئن بود، به نظر نمی رسد سیاست دولت ترامپ در زمینه ایجاد صلح و ثبات در 
افغانستان هم به نتیجه مطلوب برسد. هر چند عده ای از تحلیلگران می کوشند مجموعه 
رویکردهای دولت آمریکا در عرصه سیاست خارجی را در قالب سیاست »هویج و چماق« 
تعبیر کنند که از منظر واقع گرایان در بسیاری از موارد در عرصه روابط بین الملل نتیجه 
بخش بوده، اما سرعت تغییر رویکردها و چرخش های بعضاً 180 درجه ای در رویکرد 
نسبت به کشورهای مختلف حکایت از آن دارد که رییس جمهوری آمریکا هیچ برنامه و 
طرح از پیش تعریف شده ای برای سیاست خارجی خود ندارد. ترامپ که در آغاز دوران 
ریاست جمهوری خویش وعده تغییرات بزرگ در جهت گیری های سیاسی، امنیتی و 
تجاری آمریکا و بازگشت ابهت و اقتدار به این کشور را داده بود، حال با نزدیک شدن به 
پایان دوران نخست ریاست جمهوری خویش می کوشد در اندک زمان باقی مانده، بحران 
هایی را که در عرصه بین المللی ایجاد کرده یا دامن زده را به نوعی مدیریت کند، آنها را به 
نتیجه مطلوب برساند و یا حداقل در مسیر و فرایند حل و فصل شدن نشان دهد تا بتواند 
به پیروزی در دور دوم امیدوار باشد. از این رو به نظر می رسد تنها راه حل ممکن برای 
رییس جمهوری امریکا این باشد که به جای اجرای شوهای نمایشی و تبلیغاتی، تعمق 
بیشتری در مورد تاریخچه بحران های موجود داشته باشد و برای کمک به رفع این بحران 

ها، به مسیرهای حقوقی و قانونی و معاهداتی که ترک کرده باز گردد.  

برجام در حال 
جان کندن است اما ...

در بیست و سوم تیر سال 1394 خورشیدی، ایران با 
کشورهای 1+5 بر سر برنامه  هسته ای خود به توافق رسید 
و »برجام« حاصل شد. واژه ای تازه بر پایه عبارت » برنامۀ 

جامع اقدام مشترک« و حالا 4 سال از آن روز می گذرد اما امروز »برجام« به جان کندن 
افتاده است.دیگر کمتر کسی به احیای برجام امید دارد و تقریبا همه خود را آماده برگزاری 
مراسم ختم او کرده اند. اما حالا که برجام به نقطه آخر خود رسیده است، بد نیست 
مخالفان داخلی برجام که آن را ترکمنچای می نامند به چند سوال پاسخ بدهند.اگر برجام 
برای ایران بد بود و برای طرف مقابل سود بی شمار داشت، چرا ترامپ تصمیم گرفت از 
آن خارج شود؟ مگر نمی گویید این توافق یک طرفه به سود آمریکا بود و سر ما حسابی 
یک کلاه گشاد رفته بود؟ پس چرا آنها با تمام سودی که برده اند، امضای خروج خود را 
پای برجام انداختند.نخست وزیر اسرائیل می گوید:»من برای جلوگیری از انعقاد برجام، به 
تنهایی مبارز می کردم. من در مقابل قدرت های جهانی و رئیس جمهور آمریکا ایستادم و 
حتی به کنگره آمریکا نیز رفتم. معتقد بودم که برجام راه ایران را برای دست یابی به سلاح 
هسته ای هموار می کند. امروز می توان دید که قضاوت من درست بوده است یا نه.«جالب 
است نتانیاهو این چنین از برجام به وحشت افتاده بود و عده ای در داخل می گفتند 
برجام به هیچ دردی نمی خورد.واقعا چرا اسرائیل و نخست وزیرش این همه تلاش 
کرد تا برجام را هوا کند؟ اگر برجام به ضرر ایران بود که صهیونیست ها باید از آن دفاع 
می کردند و ترامپ را راضی می کردند در برجام باقی بماند.برجام، کشورهای عربی منطقه 
را وحشت زده کرده بود چون آنها فکر می کردند ایران با سرازیزشدن سرمایه های خارجی 
به مهم ترین شریک کشورهای اروپایی در خاورمیانه خواهد شد. آنها می دانستند با آزاد 
شدن پول های ایران، جمهوری اسلامی تبدیل به قدرت مندترین کشور منطقه خواهد شد 
به خاطر همین تا توانستند علیه برجام موش دواندند.در داخل کشور هم مردم فراموش 
نکرده اند که چهارسال قیمت ها ثابت مانده بود. یادمان نرفته است بعد از امضای برجام، 
مردم به سراغ کالاها نمی رفتند چون بر این باور بودند که قیمت ها به زودی پایین خواهد 
آمد و ضرر خواهند کرد. حالا اما فروشنده ها نمی فروشند چون معتقد هستند قیمت ها 
بالاتر می رود و ضرر خواهند کرد.مردم با پولی که امروز برای خرید پراید و تیبا می دهند 
می توانستند یک خودروی چینی بخرند و با پولی که برای خودروهای چینی می دهند 
می توانستند ماشین های کره ای و اروپایی سوار شوند.از وقتی آمریکا از برجام خارج شد و 
این توافق به کما رفت، ناگهان قیمت ها هوایی شدند و رو به بالا رفتند و کمر اقتصاد ایران 
را شکستند. اگر برجام هیچ تاثیری در زندگی مردم نداشت، پس چرا حالا شاهد این همه 
مشکلات هستیم؟حالا که برجام به روی زمین افتاده است، لگد زدن به آن کار راحتی 
است. راحت است هر روز کارشناسی را به تلویزیون بیاوریم و برجام را لعن کنیم. اما نباید 
واقعیت ها را هم فراموش کرد. به نظر می رسد برخی فراموش کرده اند که  زمانی مردم را 
به خوردن یک وعده غذا یا استفاده از اشکنه به جای مرغ و گوشت، تشویق می کردند.
استدلال های یک جریان مانند این است که گناه تمام طلاق ها را به گردن ازدواج بیندازیم.
الان زمان مناسبی است که کلاه خود را قاضی کنیم و بعد در مورد برجام نظر بدهیم.  

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی انجام شد؛

انتصاب سه عضو فقهای شورای نگهبان 
برای یک دوره جدید

حضرت آیت الله خامنه ای در احکام جداگانه ای آقایان آیت الله محمد یزدی و آیت الله 
صادق آملی لاریجانی را با توجه به پایان یافتن دوره عضویت آنان در شورای نگهبان، 
مجدداً برای یک دوره جدید به عنوان عضو فقهای این شورا منصوب کردند رهبر انقلاب 
اسلامی همچنین در حکم دیگری، حجت الاسلام والمسلمین علیرضا اعرافی را بجای 

مرحوم آیت الله محمد مؤمن به عضویت فقهای شورای نگهبان منصوب کردند.
متن احکام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
آیت الله جناب آقای حاج شیخ محمّد یزدی دامت توفیقاته با توجه به پایان یافتن 
دوره ی عضویت جنابعالی در تاریخ ۲5 / 4 / 1398، بر اساس اصل نود و یکم قانون 
اساسی، مجدداً جنابعالی را به عنوان عضو فقهای شورای نگهبان برای یک دوره ی جدید 

منصوب می کنم.توفیقات روزافزون جنابعالی را از خداوند متعال خواستارم.
سیّدعلی خامنه ای۲4 تیر 1398

بسم الله الرحمن الرحیم
آیت الله جناب آقای حاج شیخ صادق آملی لاریجانی دامت توفیقاته با توجه به پایان 
یافتن دوره ی عضویت جنابعالی در تاریخ ۲5 / 4 / 1398، بر اساس اصل نود و یکم قانون 
اساسی، مجدداً جنابعالی را به عنوان عضو فقهای شورای نگهبان برای یک دوره ی جدید 

منصوب می کنم.توفیقات روزافزون جنابعالی را از خداوند متعال خواستارم.
سیّدعلی خامنه ای۲4 تیر 1398

بسم الله الرحمن الرحیم
حجت الاسلام والمسلمین جناب آقای حاج شیخ علیرضا اعرافی دامت توفیقاته با 
توجه به فقدان مرحوم آیت الله حاج شیخ محمّد مؤمن )ره( در مجموعه فقهای محترم 
شورای نگهبان، جنابعالی را بجای ایشان به استناد اصل نود و یکم قانون اساسی به 
عضویت آن شورای محترم نصب می کنم.دوام توفیقات شما را از خداوند متعال خواستارم.
سیّدعلی خامنه ای۲4 تیر 1398

عضو فراکسیون امید برای ایجاد همدلی در جامعه پیشنهاد کرد

مسئولان ارشد یک سوم 
حقوق خود را به خزانه بدهند

 عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: مسئولان کشوری و لشکری 
اعلام کنند یک سوم حقوقشان را به خزانه کشور بازخواهند گرداند. با این اقدام به جامعه 
اعلام کرده اند، اگر می گوئیم در تأمین منابع کشور مشکل وجود دارد، خودمان برای حل 

این مشکل از زندگی شخصی مان گذشت می کنیم.
میرزایی نیکو تاکید کرد: یک بخش مهم این است که نخست آگاه سازی مردم 
و سپس از خودگذشتگی صورت بگیرد، البته از خودگذشتگی مسئولان و نه مردم! 
مسئولان باید به صورت صادقانه و عملیاتی از خودگذشتگی خود را به جامعه نشان دهند.

میرزایی نیکو همچنین به مساله وحدت رویه میان مسئولین ارشد کشور تاکید کرد 
و افزود: کار دیگری که باید انجام شود، ایجاد وحدت رویه و فکر میان سران کشور است 
تا برخورد و راهکارهای اجرایی هماهنگ باشد. در شورای هماهنگی اقتصادی که ایجاد 
شده است فقط در بخش اقتصادی هماهنگی هایی صورت پذیرفته است، در حالی که در 

بخش های اجتماعی، سیاسی و فرهنگی هم حتماً باید کارهای جدی انجام شود.
وی با اشاره به اختلافاتی که این روزها میان ارکان مختلف کشور طرح می شود 
تصریح کرد: قطعاً این تناقض بزرگی است که سران کشور در جلسه هماهنگی با یکدیگر 
می نشینند، اما به یکباره پدیده ای مانند »گاندو« تولید می شود یا اینکه یک نهاد از فردی 
به علت اظهار نظرش شکایت می کند و پس از آنکه آن فرد که استدلال های خود را 
مطرح می کند، تازه اختلافات و مسائل گذشته زنده می شود. چنین اقداماتی با ماهیت 
هماهنگی هیچ تطبیقی ندارد.وی افزود: وحدت رویه میان ارکان حاکمیتی کشور علاوه 
بر مسائل اقتصادی باید در زمینه های مختلف فرهنگی، سیاسی و اجتماعی هم ایجاد شود 

تا جامعه وحدت میان سران کشور را به وضوح رؤیت کند.
عضو دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در خصوص اقدامات صورت گرفته در 
مجلس برای ایجاد زمینه های وحدت میان مسئولان و ایجاد حس اعتماد اجتماعی گفت: 
در مجموعه مجلس اقدامات مناسبی انجام شده است. طیف های مختلف از جناح های 
مختلف جلساتی برگزار کرده اند، که نتایج این جلسات به زودی خود را نشان خواهند داد. 
از جمله آنکه چندی پیش فرم هایی میان همه اعضای مجلس توزیع شد و نظرسنجی ها 
انجام شد. اما باز هم تاکید می کنم به نظر من این موارد کفایت نمی کند. نباید این اقدامات 
تنها در سطح روابط میان نمایندگان باقی بماند. این اقدامات هر چه هست، باید نمود 

عملی داشته باشد و به عرصه جامعه نیز منتقل شود.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس هم در پاسخ به پرسشی درباره طرح 
شفافیت فعالیت نمایندگان مجلس شورای اسلامی و تأثیری که می توانست بر اعتماد 
بیشتر افکار عمومی به نهاد مجلس داشته باشد افزود: طرح شفافیت عملکرد نمایندگان 
می توانست تأثیر مثبتی بر جامعه داشته باشد که متأسفانه در مجلس رأی لازم را نیاورد و 

زمانی که نمایندگان رأی ندهند، دیگر نمی توان آن طرح را پیش برد.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی مطرح کرد

کاهش تعهدات برجامی
 فرصت دادن به دیپلماسی 

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: کاهش تعهدات برجامی ایران از روی لجاجت 
نیست بلکه برای این است که به دیپلماسی فرصتی داده شود تا طرف مقابل به خودش 

بیاید و وظایفش را انجام دهد.
»بهروز کمالوندی« با اشاره به ابتکارات هسته ای ایران برای موازنه سیاسی گفت: برجام 
یک معامله و داد و ستد بود که آنچه ما ارائه می دادیم خیلی بیشتر از آن چیزهایی بود که 
دریافت می کردیم زیرا طرف های مقابل به خصوص پس از خروج آمریکا از برجام تعهدات 
خودشان را فراموش کردند و اقدامات هسته ای که امروز جمهوری اسلامی ایران انجام 
می دهد، جهت یادآوری به طرف های مقابل برای انجام تعهداتشان است.وی ادامه داد: 
آنچه جمهوری اسلامی ایران در راستای ارتقاء توان هسته ای انجام می دهد در چارچوب 
برجام است و در پاراگراف های ۲۶ و 3۶ عنوان شده است که اگر طرف مقابل تعهدات 
خودش را انجام ندهد، این حق برای طرف دیگر وجود دارد که در تعهدات خودش تجدید 
نظر کند.معاون سازمان انرژی اتمی به نامه رئیس جمهوری به طرف های برجام اشاره کرد 
و اظهار داشت: رئیس جمهوری در این نامه متذکر شده است که اگر از فرصت هایی که 
از طرف ایران داده می شود، استفاده نکنید، جمهوری اسلامی ایران بر اساس مواردی که 
در برجام مطرح شده است، تعهدات خودش را کاهش می دهد و این کار در یک دوره 
دوماهه عملًا انجام شده است.کمالوندی افزود: پس از پایان دوره دوماهه نخست، ذخایر 
اورانیوم از 300 کیلو بیشتر شد و ارائه آب سنگین مازاد نیز از تعهدات ایران خارج شد. 
در حال حاضر سقف غنی ساز 3.۶۷ درصد را شکستیم و از آن عبور می کنیم و در حال 

تهیه مواد غنی شده برای سوخت نیروگاهی هستیم که 4.5 درصد است.
وی درباره اقدامات ایران تصریح کرد: این اقدامات از روی لجاجت نیست برای این 
است که به دیپلماسی فرصتی داده شود تا طرف مقابل به خودش بیاید و وظایفش را 
انجام دهد و اگر هم اروپایی ها و آمریکا نخواهند تعهداتشان را انجام دهند، ما نیز با کاهش 
تعهدات، در این معامله یک تعادل ایجاد می کنیم و شرایط را به چهار سال قبل باز می 
گردانیم. نباید فراموش کنیم جمهوری اسلامی ایران تمام تعهدات خود را انجام داده است 

و گزارشات آژانس کاملًا این موضوع را تائید می کند.

در واکنش به بیانیه اخیر سه کشور اروپایی درباره برجام؛

گام های عملی؛  انتظار ایران 
از شرکای اروپایی برجام 

سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: انتظار ایران از شرکای اروپایی برجام، اتخاذ 
تصمیم ها و گام های عملی، موثر و مسئولانه در روند اجرایی شدن برجام است. 

به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، »سیدعباس 
موسوی« بعد از ظهر امروز سه شنبه در واکنش به بیانیه اخیر سه کشور اروپایی در 
خصوص برجام گفت: دولت جمهوری اسلامی ایران بیانیه ها و موضع گیری های 
طرف های اروپایی برجام را با دقت و بر اساس میزان انطباق با تعهدات این دولت ها 
وفق توافق مزبور و مصوبات کمیسیون مشترک مورد بررسی قرار می دهد.وی تاکید 
کرد: تداوم اقدامات داوطلبانه مبتنی بر حسن نیت جمهوری اسلامی ایران مطابق با 
برجام ریشه در متقابل بودن حقوق و تکالیف پیش بینی شده در برجام دارد و چنین 
مسیری نباید به عنوان یک جاده یکطرفه تلقی شود.سخنگوی وزارت امور خارجه با 
بیان اینکه انتظار ایران از شرکای اروپایی برجام، اتخاذ تصمیمات و گام هایی عملی، 
مؤثر و مسئولانه در روند اجرایی شدن آن است، اظهار داشت: هرگونه انتظار از ایران 
برای بازگشت به شرایط قبل از 8 می ۲019 بدون اثبات اراده سیاسی جدی و توانایی 
عملی طرف های اروپایی در ایجاد توازن در انجام تعهدات بر اساس برجام و منتفع 
شدن عملی ایران از آثار لغو تحریم ها به نحو پیش بینی شده در برجام یک انتظار 

غیرواقع بینانه و مغایر با اهداف، منطق و محتوای برجام است.
موسوی افزود: تکرار می کنیم تا زمانی که طرف مقابل متعهد باشند ما نیز به همان 
میزان متعهد می مانیم.لازم به ذکر است سه کشور اروپایی آلمان، فرانسه و انگلیس در 
بیانیه مشترکی روزیکشنبه بار دیگر بر تعهد خود به برجام، توقف تنش ها در خلیج فارس و 
از سرگیری گفت وگوها تاکید کردند. در بیانیه مشترکی که روز یکشنبه در تارنمای دولت 
انگلیس منتشر شد، آمده است: ما سران کشورهای فرانسه، آلمان و انگلیس در مورد منافع 
مشترک امنیتی خصوصاً حفظ رژیم عدم اشاعه هسته ای هم نظر هستیم و بر ادامه تعهد 
خود به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( که چهار سال پیش در 14 ژوئیه ۲015 با 

ایران بر سر آن توافق شد، تاکید می کنیم.

علی ادیانی: 

قرار نیست بنزین گران شود
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: قرار نیست با احیای کارت 

سوخت درحال حاضر قیمت سوخت افزایش پیدا کند. 
علی ادیانی   درباره استفاده الزامی از کارت سوخت که وزیر نفت درباره آن سخن گفته 
است، عنوان کرد: در ابلاغیه ای که از سوی وزارت  نفت در خصوص تصمیماتی که برای 

کار سوخت گرفته شده آمده است که مردادماه این کارت ها دوباره احیا خواهند شد.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه در اوایل و یا اواخر 
مردادماه استفاده از کارت سوخت الزامی می شود، عنوان کرد: نحوه استفاده از بنزین 
صرفا توسط کارت سوخت که متعلق به صاحب خودرو است، انجام می گیرد تا مقدمات 

گام های بعدی برای سیاست های لازم در حوزه سوخت و انرژی گرفته شود. 
این عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا با استفاده از کارت سوخت قرار است قیمت بنزین افزایش پیدا کند، گفت: خیر قرار 

نیست درحال حاضر قیمت سوخت افزایش پیدا کند.
وی تاکید کرد: برابر تصمیم اخذ شده درحال حاضر مصرف کنندگان بنزین صرفا با 
کارت سوخت مورد نظر )که ممکن است خود کارت سوخت و یکی از کارت های بانکی 

باشد( می توانند از بنزین استفاده کنند. 
نماینده مردم قائمشهر خاطرنشان کرد: افراد می تواند با ثبت کارت بانکی در سامانه و 
سپس دریافت کد شناسایی لازم از آن به عنوان کارت سوخت استفاده نمایند. به هیچ 
عنوان نیازی نیست حتما افراد کارت سوخت داشته باشند همین که کارت بانک خود را 

در سامانه فعال کنند، کافی است. 

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت 
و  ها  شرکت  سوی  از  تعهدات  رعایت 
با  توافق  یکطرفه  نقض  از  خودداری 
مشتریان، به برخی شرکت ها از جمله 
صورت  در  که  داد  هشدار  خودروسازان 
تغییر قیمت و زمان تحویل کالا، به دلیل 
نقض حقوق عامه مورد برخورد قرار خواهند 

گرفت.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه 
شورای عالی قضایی با تبریک ایام میلاد 
با سعادت حضرت ثامن الحجج علی ابن 
موسی الرضا )ع( و دهه کرامت، با تاکید 
بر ضرورت نظارت علی الدوام بر دستگاه 
ها از جانب مدیران اظهار کرد: مدیریت 

بدون نظارت معنا ندارد. خصوصاً بخشهای 
مختلف اجرایی که امروز در خط مقدم 
مبارزه با فساد و ناهنجاری هستند باید 
نظارت را جدی بگیرند. در دستگاه قضایی 
نیز تاکید ما بر نظارت هر چه بیشتر بر 
تحت نظرگاهها، بازداشتگاهها، کلانتری ها 
و دادسراهاست زیرا این مراکز مهم، بیشتر 
با آحاد جامعه سر و کار دارند و بر همین 
قوه  هستند.رئیس  اولویت  دارای  اساس 
قضاییه با تاکید بر لزوم اجرای هر چه بهتر 
قانون احترام به آزادی های مشروع و حفظ 
حقوق شهروندی، افزود: نظارت به هیچ 
عنوان به معنای بی اعتمادی نیست بلکه به 
معنای تضمین اجرای قانون و تداوم اعتماد 

است. براین مبنا، هرگز نباید نظارت را 
مزاحمت، ایجاد مانع یا مچ گیری تلقی کرد. 
اصل نظارت برای صیانت از افراد است و این 
نظارت نیز در وهله اول بر عهده مدیران قرار 
دارد.حجت الاسلام و المسلمین رئیسی در 
بخش دیگری از سخنان خود بر ضرورت 
و  تعهدات خود  به  ها  پایبندی شرکت 
حقوق مردم تاکید کرد و گفت: اگر سازمانی 
به خود اجازه دهد که تعهدش نسبت به 
مشتری را به صورت یکطرفه نقض کند، در 
واقع مرتکب نقض حقوق عامه شده است. 
مثلًا فرض کنیم یک شرکت خودروسازی 
متعهد شده است که خودرو را با قیمت 
مشخص در زمان مشخص به مشتری 

تحویل دهد. اگر به صورت یکطرفه و با 
میل خود قیمت و زمان تحویل خودرو را 
تغییر دهد، اقدامش خلاف حقوق عامه 
است.رئیس قوه قضاییه ادامه داد: دستگاهها 
و شرکت ها برای جلب رضایت مردم باید 
تعهدات خود عمل  به  دیگران  از  بیش 
کنند. چرا یک شرکت به خود اجازه می 
دهد قیمت را بر خلاف تعهد افزایش یا 
زمان تحویل کالا را تغییر دهد؟ قطعاً ما با 
چنین مواردی به دلیل نقض حقوق عامه 
برخورد می کنیم. نباید یک شرکت به 
دلیل ایستادن در نقطه قدرت و نیاز مردم به 
کالای آن، برخلاف موازین شرعی و قانونی 

اقدام به نقض تعهداتش کند.

برخورد با خودروسازانی که قیمت و زمان تحویل را تغییر دهند

هشداررئیس قوه قضائیه به خودروسازان

اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
ایران، ابراز علاقه اروپا برای حفظ برجام را 
کافی ندانست و گفت: اروپا باید برای حفظ 
این توافق بین المللی سرمایه گذاری کند 

که هنوز شاهد نبوده ایم.
محمد جواد ظریف روز یکشنبه در بدو 
ورود به نیویورک، این مطلب را در جمع 
خبرنگاران ودر پاسخ به سوال  مطرح کرد.

وی افزود: اروپایی ها ادعا می کنند که 
تمایل دارند برجام را حفظ کننداما هنوز 
شاهد این نبوده ایم که برای حفظ برجام 

به سرمایه گذاری حاضر باشند.
اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
ایران تاکید کرد: اینکه اظهار علاقه و اعلام 
اراده کنید برای حفظ یک توافق بین المللی 
با اینکه آمادگی برای سرمایه گذاری داشته 
باشید، تفاوت جدی وجود دارد و اروپایی ها 

هنوز این را نشان نداده اند.
وی در پاسخ به این سوال که اگر به 
پنج سال پیش بازگردیم، باز هم برجام را 
امضا می کردید، گفت: حتماً این کار را 
می کردیم. هدف اصلی برجام، خارج کرن 
ایران از اجماع امنیتی و به هم ریختن طرح 
رژیم صهیونیستی بود برای اینکه ایران را 
در اجماع امنیتی قرار دهد. به همین دلیل 
اسرائیل مهم ترین مخالف برجام بوده است 
و تندروهای آمریکا هم این سیاست را دنبال 
کرده اند.ظریف افزود: عهد شکنی آمریکا 
محدود به برجام نبوده است و تقریباً هر 
توافق بین المللی همچون آی ان اف )پیمان 
منع موشک های میان برد هسته ای(، نفتا 
و یونسکو که مصوب کنگره هم بوده، خارج 
شده است. اینکه آمریکا برجام را نقض کرده 

است نشان دهنده قانون شکن بودن رژیم 
آمریکا و نه ناکارآمدی برجام است.

های  نسشت  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
شورای امنیت و نشست اخیر شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی نشان دهنده 
انزوای آمریکا در جامعه بین المللی بوده 
است، ادامه داد: در همه اینها سیاست های 
یکجانبه آمریکا محکوم شده است. اکنون 
زمان آن است که آمریکا به جامعه بین 

المللی باز گردد.
* نفتکش ایرانی به سمت سوریه 

در حرکت نبوده است
اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
ایران درباره آخرین وضعیت نفتکش ایرانی 
توقیف شده در جبل الطارق اظهار کرد: وزیر 
خارجه انگلیس به من قول داد که آزادی 

نفتکش ایران را تسیهل کند.
ظریف ادامه داد: از ابتدا هم گفتیم که 
تحریم های اتحادیه اروپا اجرایی نیست؛ 
نکته دیگر اینکه تحریم های اتحادیه اروپا 

برای خارج از قلمرو قابل تسری نیست و 
همچنان که از ابتدا هم گفتیم این نفتکش 

به سمت سوریه در حرکت نبوده است.
وی تصریح کرد: همچنان که گفتیم 
توجیهات انگلیس را ابتدا هم قبول نکردیم.

**آمریکا به میز مذاکره بازگردد
اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
درباره مذاکره با آمریکا هم گفت: ما میز 
مذاکره را ترک نکرده ایم، میز مذاکره وجود 
دارد، ما حول برجام دور میز مذاکره نشسته 
بودیم و با دیگر مشارکت کنندگان این 

توافق گفت وگو می کردیم.
به  که  بود  آمریکا  این  افزود:  ظریف 
صورت غیرقانونی و یکجانبه از این توافق 
خارج شد و اکنون هم به آمریکا مرتبط 

است که به میز مذاکره بازگردد یا خیر.
وگوی  گفت  از  خوب  شواهد   *

منطقه ای
این  به  پاسخ  در  خارجه  امور  وزیر 
سوال که با توجه به پیشنهادهای مکرر و 

همچنین ارسال نامه به دبیرکل سازمان 
ملل متحد درباره گفت وگوی منطقه ای 
اکنون عراق هم این مساله را مطرح کرده 
که مورد استقبال اتحادیه اروپا هم قرار 
گرفته است، گفت: به نظر ما تنها راه برای 
منطقه ما، امنیت جمعی و گفت وگو است.

ظریف افزود: ما چند پیشنهاد داشتیم 
که در قطعنامه 598 یعنی بند هشت این 
قطعنامه درباره امنیت منطقه صحبت می 
کند. از این رو در وظایف سازمان ملل، 
شورای امنتیت و دبیرکل این سازمان است 
که این کار را انجام دهند. ما گفت وگوی 
مطنقه ای و پیمان عدم تعرض در منطقه را 

پیشنهاد کرده ایم.
وی تاکید کرد: تنها راه رسیدن به امنیت 
کشورهای  است،  طریق  این  از  منطقه 
منطقه کم کم در حال رسیدن به این 
منطقه هستند که نمی توانند امنیت خود را 

از خارج از منطقه خریداری کنند.
اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
ایران، خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی 
که گنبد آهنین آن نمی تواند در برابر 
موشک های مقاومت از خود محافظت 
کشورهای  برای  تواند  نمی  حتماً  کند، 

منطقه ایجاد امنیت کند.
ظریف تصریح کرد: کشورهای منطقه، 
دیر یا زود به این نتیجه خواهند رسید و ما 
نشانه های مطلوبی را مشاهده می کنیم و 
امیدواریم که به عمل و واقعیت تبدیل شود. 
پیشنهادی که دوستان عراقی ما مطرح 
کرده اند، مثبت است و آن را در مسیر 
بازگشت منطقه به واقع گرایی و عقلانیت 

ارزیابی می کنیم.

محمد جواد ظریف:

اروپا باید برای حفظ برجام سرمایه گذاری کند
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

 معاون اول رییس جمهوری با بیان این که استارتاپ های روستایی باید بتوانند از 
تسهیلات اشتغالزای روستایی استفاده کنند، گفت: بازپرداخت تسهیلات اشتغالزای 

روستایی باید مجدداً به چرخه اشتغالزایی برگردد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رئیس جمهوری، شصت و ششمین جلسه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی ظهر امروز )دوشنبه( به ریاست معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شد. اسحاق جهانگیری در این جلسه با اشاره به گزارش ارائه شده در خصوص 
عملکرد اجرای قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و 
عشایری، اقدامات انجام شده را مثبت ارزیابی و بر ضرورت تلاش هر چه بیشتر در جهت 
تداوم و استمرار اجرای این قانون تأکید کرد.جهانگیری با اشاره به موافقت مقام معظم 
رهبری برای برداشت یک و نیم میلیارد دلاری از منابع صندوق توسعه ملی برای استفاده 
در طرح های اشتغال روستایی و عشایری گفت: هدف ایشان از موافقت با این برداشت 
اشتغالزایی در روستاها و ماندگاری مردم در مناطق روستایی بود تا به دنبال آن شاهد 
کاهش مهاجرت روستاییان به شهرها، کاهش حاشیه نشینی در اطراف شهرها و بازگشت 

روستاییان از حاشیه شهرها به روستاها و نیز کاهش آسیب های اجتماعی باشیم.
معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه از زمان آغاز اجرای این طرح این دغدغه 
وجود داشت که ممکن است این منابع با ایجاد رانتی بزرگ، زمینه ای برای سوءاستفاده 
فراهم کند، افزود: خوشبختانه با سیستم و سامانه های نظارتی و کنترلی که برای این برنامه 

طراحی شد، زمینه ایجاد رانت و سو استفاده از این تسهیلات به حداقل ممکن کاهش 
یافت و این منابع به شکل صحیح در طرح های اشتغالزا در مناطق روستایی و عشایری 

مورد استفاده قرار گرفته است.
رئیس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی از سازمان برنامه و بودجه و معاونت توسعه 
روستایی و مناطق محروم خواست گزارشی جامع از اقدامات انجام شده و عملکرد 
دستگاه ها در قالب برنامه ایجاد اشتغال در مناطق روستایی و عشایری تدوین کنند تا بر 
اساس آن بتوان بازپرداخت این تسهیلات را نیز مجدداً به چرخه اشتغالزایی در مناطق 
روستایی و عشایری اختصاص داد.جهانگیری همچنین با اشاره به وجود برخی موانع 
و مشکلات پیش روی اجرای طرح های اشتغالزا نظیر زمان طولانی صدور مجوزها و 
استعلام های مختلف، بر لزوم ایجاد پنجره واحد و تفویض اختیارات به کارگروهی 
مشخص در هر استان تأکید کرد و گفت: باید مدت زمان انتظار برای دریافت مجوزها 

و استعلام های مختلف برای کارآفرینان و مجریان طرح های اشتغالزا کاهش پیدا کند.
معاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: با توجه به اینکه به همت جوانان تحصیلکرده 
روستایی فعالیت استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان به روستاها نیز تسری پیدا کرده، 
لازم است تدابیری اندیشیده شود تا اینگونه فعالیت ها که با اشتغالزایی فراوانی نیز در 
روستاها همراه است بتوانند از منابع و تسهیلات اشتغالزای پایدار در مناطق روستاهایی و 

عشایری برخوردار شوند.

جهانگیری:

بازپرداخت تسهیلات اشتغالزای روستایی به چرخه اشتغال برگردد

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: مواضعی 
مبنی  اصلاح طلب  سیاسی  فعالان  برخی  تاکنون  که 
بر عدم ائتلاف در انتخابات گرفته اند راهبرد کل جریان 
اصلاح طلب نیست زیرا امکان دارد تصمیم دیگری گرفته 

شود.
یدالله طاهرنژاد با اشاره به فضای کلی اصلاح طلبان 
اسفند  انتخابات  برای  اعتدالیون  با  ائتلاف  درخصوص 
98، اظهار کرد: اصلاح طلبان قصد دارند که در این دوره 
مقداری مستقل تر وارد انتخابات شوند و از تجربیات تلخ 
ائتلاف های گذشته فاصله بگیرند اما فعلًا به طور قاطع 

نمی توان درباره این موضع اظهار نظر کرد.

فضای  و  انتخابات  زمان  به  چقدر  هر  افزود:  وی 
انتخاباتی نزدیک تر می شویم، تصمیمات می تواند تعدیل 
شود و تغییر کند، اما در حال حاضر فضا این است که فقط 
در حوزه اصلاح طلبی تلاش کرده و با هر نتیجه ای تنها از 

اصلاح طلبان حمایت کنیم.
طاهرنژاد تصریح کرد: من شخصاً فکر نمی کنم که این 
شرایط پایدار بماند زیرا به هر حال یک طیف میانه ای 
وجود دارد که با هر دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب کار 
می کند، بنابراین ممکن است بخش هایی از جناح میانه 
درخواست ائتلاف و همکاری کنند و درخواستشان هم 
مصرانه و پیگیرانه و در عین حال معطوف به یک سابقه 

خوب همکاری باشد.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در ادامه گفت: 
اگر اصلاح طلبان بخواهند در انتخابات پیش رو وارد ائتلاف 
با جریان های دیگر شوند باید چهارچوب های محکم تری را 
نسبت به گذشته تعریف کنند تا ائتلاف کنندگان به مبانی 
ائتلاف ملتزم باشند و در ادامه مسیر با یکدیگر جلو بروند 
و راهشان را جدا نکنند.وی خاطر نشان کرد: امروز قطعاً 
رویکرد اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس 
سلبی نخواهد بود زیرا شرایط کشور چنین اقتضایی ندارد. 
امروز باید به سمتی برویم که همدیگر را تقویت کنیم تا 

حضور گسترده تری در انتخابات داشته باشیم.

سرمایه های  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
اجتماعی اصلاح طلبان نسبت به گذشته کاهش پیدا کرده 

اما هنوز فرصت ترمیم آن وجود دارد.
بخشی  :تحریم ها  اظهارداشت  ظریفیان   غلامرضا 
از مشکلات مردم در شش، هفت سال اخیر بودند و با 
وجود اینکه نقش اصلی را نداشتند اما در معیشت مردم 
اثرگذار بودند اما موضوع و مشکل اصلی نوع کارآمدی، 
نحوه مدیریت مسئولان در اداره و مدیریت کشور بود که 
نقش بیشتری در بروز این مشکلات داشت و از طرفی نیز 
آسیب هایی ناشی از فساد، رانت خواری و ویژه خواری در 
دوره ای به صورت انبوه افزایش پیدا کرد.وی بیان داشت 
:در دو دوره دولت قبلی زیرساخت های این فسادها به 
دلیل رهاشدگی اقتصاد، کاهش نقش نظارت و به حاشیه 
رفتن نخبگان موجب ایجاد عرصه هایی شد که باتوجه به 
رونق اقتصادی خوبی که به واسطه افزایش قیمت نفت به 
وجود آمده بود، شاهد انحراف مسیرهای جدی بودیم که 
خودش را در دولت آقای روحانی نشان داد.دولت روحانی 

انتظارات مردم را برآورده و مدیریت نکرد
روحانی هم   آقای  دولت  :از طرفی  کرد  تاکید  وی 
آنگونه که باید انتظارات مردم را مدیریت نکرد و از سویی 
نیز به دلیل اینکه در دو دوره انتخابات آقای روحانی، 
اصلاح طلبان تشخیص دادند که مصلحت جامعه حمایت 
از آقای روحانی است، طبیعتا ضعف هایی که در این دولت 
بروز و ظهور پیدا کرد و مشکلاتی که معیشت مردم را 
هدف قرار داده است، در نوع رویکرد جامعه نسبت به 
:مردم  داد  ادامه  است.وی  گذاشته  تاثیر  اصلاح طلبان 
انتظار داشتند حداقل در شرایط کنونی، اصلاح طلبان 
کمی منسجم تر، با برنامه ای روشن  و یا حداقل با ارائه یک 
افق شفاف تر از آینده به نقد روند و رویه دولت خودشان 

بپردازند.

* سرمایه های اجتماعی اصلاح طلبان دچار افول 
شده است

این فعال سیاسی اصلاح طلب بابیان اینکه اصلاح طلبان 
به دلیل نوع گفتمانی که دارند نسبت به رقبایشان به 
ویژه اصولگرایان همواره در جامعه از استقبال بیشتر مردم 
برخوردار هستند گفت : اما به هر حال بسیاری از پیمایش ها 
سرمایه  افول  با  می دهد  نشان  میدانی  گزارش های  و 
اجتماعی در عرصه های مختلف به خصوص در افت سرمایه 
اجتماعی اصلاح طلبان روبه رو هستیم.وی ادامه داد :طبیعتا 
وقتی جریان تابلودار و شناسنامه دار دچار نوعی افت سرمایه 
اجتماعی می شود و مورد نقد بخش جدی از جامعه قرار 
می گیرد به طور طبیعی جریان های سوم و چهارم می توانند 
از این موقعیت استفاده کنند. باید دید جریانی که ظهور و 
بروز پیدا می کند، چقدر اصالت داشته یا اینکه از شکاف هایی 
ایجاد شده، محرومیت ها، حرمان ها و آرزوهای به سرانجام 

نرسیده چگونه استفاده می کند.
* آسیب سرمایه اجتماعی منحصر به جریان 

اصلاح طلبی نیست 
وی دربخش دیگری از سخنان  خود گفت :به عنوان یک 
اصلاح طلب و به عنوان کسی که به هویت این جامعه و به 
تمامیت ارضی و نظامی که محصول تلاش های افراد بسیار 
زیادی است تعلق خاطر دارد، می گویم ایکاش آسیب ها 
متوجه یک جناح بود اما عوارض عمومی  و عام تری دارد 
که باید همه جریانات دلسوز به اینکه چه شد که به اینجا 
رسیدیم و چه عواملی شرایط کنونی را رقم زده بپردازند و از 
سویی باید به این موضوع بپردازیم که چگونه امید و اعتماد 

را به صورت جدی  و بنیادی تر به مردم برگردانیم.
وی افزود :اما اگر بخواهم یک نقد درون گروهی کنم باید 
ابتدا به کلیت جریان اصلاح طلبی اشاره کنم که دیرینه ای 
به قدمت مشروطه دارد و تا به امروز تداوم پیدا کرده است. 

»جریان اصلاح طلبی« یک جریان ریشه دار است که فراز و 
فرودها و آسیب  و  قوت های تاریخی خودش را داشته است.
* اقبال به جریان اصلاح طلبی کاهش پیدا کرده

وی در پاسخ به این شئوال که اقبال جریان اصلاح طلبی 
را در انتخابات آ ینده چگونه ارزیابی می کنید گفت:انتخابات 
مجلس پیچیدگی های خاص خودش را دارد و در تهران با 
توجه به گمانه زنی های اولیه می شود گفت اقبال به جریان 
اصلاح طلبی نسبت به گذشته کاهش پیدا کرده است اما 
نوع رویکرد اصلاح طلبان در ورود به  انتخابات، نقد خودشان 
و توجه به نیازهای جامعه خیلی می تواند در تصمیم نهایی 
مردم موثر باشد.این استاد دانشگاه  افزود :به طور کلی 
می توان گفت میزان تاثیر پیام گروه های شناسنامه دار در 
میان جامعه و مردم کاهش پیدا کرده اما به نظر من هنوز 
فرصت و امکانات بازسازی وجود دارد و مردم ما هم نشان 
دادند که اگر ببینند جریانی با نگاه انتقادی دست به بازسازی 

خودش می زند، ممکن است رویکردشان متفاوت باشد.
* شورای سیاست گذاری با عقل جمعی تصمیم 

نهایی را بگیرد
وی در پاسخ به این  سئوال که اصلاح طلبان دو رویکرد 
را برای حضور در انتخابات مطرح می کنند، یکی انتخابات 
مشروط و یکی هم چانه زنی برای تایید صلاحیت نیروهای 
خودشان؛ به نظر شما کدام رویکرد را باید پیش بگیرند؟ 
گفت :اصلاح طلبان برای تصمیم گیری و تصمیم سازی 
یک ساختار و سازوکاری به اسم شورای سیاست گذاری 
دارند و طرح رویکردهای مختلف برای گرم شدن انتخابات 
است.وی افزود :من فکر می کنم باید این مباحث در مراکز 
تصمیم سازی که بخش مهمی از اصلاح طلبان در آن 
حضور دارند به صورت اساسی مورد گفت وگو قرار گیرد و 
بعد از آن یک سیاست مناسب را اتخاذ کنند، بنابراین باید به 

عقل جمعی و تصمیم آن سازوکار پایبند باشیم.

 عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران:

احتمال ائتلاف اصلاح طلبان درانتخابات وجوددارد

غلامرضا ظریفیان :

اصلاح طلبان باید سرمایه های اجتماعی خودرا ترمیم کنند

محمد مهدی مظاهری

مصطفی داننده
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تشخیصچهرهحیواناتخانگی
ازرویبینیآنها

یک استارتاپ چینی نوعی نرم افزار تشخیص چهره ارائه داده که می تواند حیوانات 
خانگی را از روی اثر چاپی بینی آنها شناسایی  کند.

 یک استارتاپ چینی موسوم به "مگوی" )Megvii( که در حوزه هوش مصنوعی فعالیت 
دارد، یک نرم افزار تشخیص چهره را برای برنامه نظارتی دولت چین به کار گرفته است تا 
از آن برای تشخیص چهره حیوانات خانگی متفاوت استفاده کند. نرم افزار مگوی طوری 
برنامه ریزی شده که بتواند سگ ها را از روی اثر چاپ شده بینی آنها تشخیص دهد که 

تقریباً مانند اثر انگشت منحصر به هر انسان است.
استارتاپ مگوی باور دارد که با کمک این نرم افزار، امکان شناسایی هر سگ با اسکن 
پوزه آن وجود خواهد داشت. شناسایی پوزه سگ، با کمک دوربین تلفن همراه امکانپذیر 
خواهد بود و به ثبت اثر انگشت شباهت دارد. این اپلیکیشن پس از نصب، از کاربر 
می خواهد تا تصاویری از بینی سگ در زوایای گوناگون بگیرد. به گفته پژوهشگران مگوی، 

این نرم افزار موفق شده ۱۵ هزار حیوان خانگی را با دقت ۹۵ درصد شناسایی کند.
تشخیص چهره حیوانات خانگی، در سال های اخیر گسترش بسیاری داشته و توسط 
 )Finding Rover("پژوهشگران به کار رفته است. اپلیکیشنی موسوم به "فایندینگ روور
که استفاده از آن در آمریکا گسترش یافته نیز برای تعیین موقعیت گربه ها و سگ های 

گمشده، از فناوری تشخیص چهره استفاده می کند.
مقامات استارتاپ مگوی باور دارند که نرم افزار تشخیص چهره آنها، کاربردی فراتر 
از رساندن کاربران به حیوانات خانگی آنها دارد. آنها معتقدند که این نرم افزار می تواند 
برای برنامه های نظارتی دولت به کار برود و از آن برای شناسایی افرادی استفاده شود که 
حیوانات را به صورت غیر مجاز نگه می دارند و یا به سگ های خود اجازه پیاده روی و بیرون 

رفتن از خانه را نمی دهند.

فناورانه  محصولات  با  داخلی  دانش بنیان  شرکت  یک 
صنعت  به  هوشمند  ربات های  تولید  برای  را  راه  خود، 

بسته بندی هموار کرده است.
 یکی از شرکت های دانش بنیان توانسته است ربات های 
بین المللی را که جایگاهی ویژه در صنعت بسته بندی برای 
خود دست وپاکرده و به عنوان یکی از معیارهای بسته بندی 
سالم شناخته می شوند، در داخل کشورمان بومی سازی و 

تولید کند.
مهدی طالع ماسوله، مدیرعامل یک شرکت ایرانی گفت: 
استفاده  بالا  با سرعت  تولید  در خطوط  که  ربات ها  این 
می شوند در انتقال، جابه جایی و بسته بندی صنایع غذایی 

کاربرد فراوانی دارند.
پژوهشی  کار  شرکت  این  فناوران  این که  بیان  با  وی 
ربات  و  انسان  تعامل  آزمایشگاه  در  را  خود  تحقیقاتی  و 
دانشگاه تهران آغاز کرده و به مرحله تولید نمونه رسیده اند، 
گفت: فناوری ساخت ربات ها بیش از ۲ دهه است که در 
صنایع جهان، به ویژه صنعت بسته بندی جاافتاده است اما 
محدودیت های کشور در انتقال فناوری موجب شد تا این 

ربات ها با قدری تأخیرمورد توجه قرار بگیرند.
مدیر این شرکت دانش بنیان با بیان این که این اکنون 
اما این ابزار هوشمند را با فناوری بومی به مرحله تولید 
رساندیم، اضافه می کند: این ربات با همکاری بسیار زیاد 
آزمایشگاه دانشگاه تهران ساخته شده و دانش فنی اصلی 

برگرفته شده از این آزمایشگاه به ثمر رسیده است.
صنعت  مبرم  نیاز  به  اشاره  با  دانش بنیان  فعال  این 
شدت  به  صنعت  این  گفت:  ربات ها  این  به  بسته بندی 
نیازمند و تشنه فناوری ربات های دلتا است؛ چراکه اخذ 
بسیاری از استانداردهای بین المللی بسته بندی به استفاده 
از این ربات ها در خط تولید وابسته است بنابراین توسعه 
فناوری این ربات ها ضمن کمک به تولید با کیفیت زمینه 
ورود محصولات غذایی را به بازارهای بین المللی را فراهم 
یک  با  خرما  صادرات  مثال  طور  به  افزود:  وی  می کند. 
چالش جدی مواجه است و بسیاری از کشورها استفاده 
از فرآورده خرما به عنوان یکی از محصولات مهم صادراتی 
کشورمان را به استفاده از این فناوری و عدم دخالت دست 

در بسته بندی خرما منوط ساخته اند.
طالع ماسوله به بازار منطقه ای و بین المللی پررونق این 
محصول اشاره کردو گفت: اگرچه شرکت های قدرتمندی 
در عرصه بین المللی، سال ها است که در حوزه ساخت و 
توسعه این ربات ها کار می کنند، اما نمونه ایران ساخت این 
ربات ها، با توجه به قیمت بسیار پایین تر نسبت به نمونه 
مشابه خارجی و کیفیتی به همان اندازه، می تواند به خوبی 

در بازار کشورهای منطقه جای خود را باز کند.
دیگر  یکی  را  پسماندها  جداسازی  و  بسته بندی  وی 
و  بسته بندی  افزود:  و  دانست  ربات  این  کاربردهای  از 
جداسازی پسماندها به کمک ربات های هوشمند یکی 
از محورهای این شرکت است. با حمایت از این فناوری و 

توسعه آن قطعاً تحولی در صنعت مدیریت پسماند صورت 
می گیرد. در حال حاضر نیز با اداره مدیریت پسماند برای 
ورود فناوری این ربات ها موافقت هایی صورت گرفته است.

دیگر  یکی  را  نیرو  حسگرهای  تولید  ماسوله،  طالع 
خاطر  و  کرد  عنوان  دانش بنیان  شرکت  این  تولیدات  از 
نشان کرد: این حسگرها که با فناوری پیشرفته ای تولید 
می شوند و قیمت بالا نزدیک به ۱۰ هزار دلار برای هرکدام 
در داخل کشور  اکنون  این حسگرها هزینه می شود،  از 

نمونه سازی شده است.
این فعال فناور، ربات های جراحی و همچنین ربات های 
صنعتی را نیازمند این حسگرها می داند و ادامه می دهد: 
عمده موارد این حسگرها در صنعت توان بخشی و حوزه 

سلامت است.
وی افزود: این حسگرها در فناوری های دیگری نیز به کار 
می رود و می تواند مقدمه ای برای تولید محصولات نواورانه 
جدید باشد. به طور مثال با استفاده از این حسگرها کفشی 
را تولید کردیم که اطلاعات نیروی واردشده بر قسمت های 
مختلف پا را به نرم افزار ارسال می کند و اطلاعات دقیقی را 
از وضعیت حرکت، نواقص آن و فیزیک پا در اختیار پزشک 

قرار می دهد.
در  دانش آموخته   ۵ حضور  به  اشاره  با  ماسوله  طالع 
این  و کامپیوتر در  برق  الکترونیک،  حوزه های مکانیک، 
را  انسانی  نیروی  نوآوری  از  حمایت  دانش بنیان،  شرکت 
زمینه ساز رونق تولید محصولات فناورانه دانست و گفت: 
مهم ترین نیاز برای این محصولات، بازاریابی و بازارسازی 
است. اگر در شرایط کنونی که افزایش قیمت ارز، تمایل را به 
سوی کالای ایرانی افزایش داده، از تولید انبوه این شرکت ها 
حمایت شود، قطعاً بسیاری از نیازهای فناورانه تأمین و رونق 

تولید رقم خواهد خورد.

شرکت "درونشیلد")DroneShield( به تازگی مجموعه 
نابودی هواپیماهای بدون  برای  سلاح های ساخت خود 

سرنشین را بروزرسانی کرده است.
این شرکت اسلحه ای به نام "DroneGun MkIII" ساخته 
که فرکانس های رادیویی نابودگر ارسال می کند تا حرکت 
پهپادها را با اختلال مواجه سازد. استفاده از این اسلحه 

سریع و آسان بوده و تنها با یک دست قابل استفاده است.
ارتفاع  با  پهپادهایی  روی   "DroneGun" اصلی  نسخه 
 "DroneGun MkIII" می کرد.  کار  هوا  روی  کیلومتر  دو 
پهپادها را با استفاده از نویزهای الکترومغناطیسی نابود 

می کند.
با این اسلحه می توان ارتباط پهپادها را با مرکز کنترل 

مختل کرد و علاوه بر آن از ارسال ویدئو توسط پهپادها که 
برخی اوقات به منظور جاسوسی انجام می شود، جلوگیری 
کرد. این اسلحه جدید در محدوده ۵۰۰ متری از پهپادها 

کار می کند و نزدیک به دو کیلوگرم وزن دارد.
اندازه اسلحه هم x ۶۳x۴۰ ۲۰ سانتی متر است.

تخریب  ساعته  یک  عملیات  یک  برای  اسلحه  نیروی 
پهپادها با استفاده از باطری تأمین می شود.

از آنجا که اسلحه نامبرده مجوز "کمیسیون ارتباطات 
فدرال" آمریکا را ندارد، تنها برای سازمان های دولتی این 

کشور در دسترس خواهد بود.

تحقیقات جدید نشان می دهد حشرات حاوی مقدار زیادی آنتی اکسیدان هستند و برای 
جلوگیری از ابتلا به سرطان می توان از آنها استفاده کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از تلگراف، پس از انتشار تحقیقی جدید به زودی برای 
محافظت در برابر ابتلا به سرطان به افراد توصیه می شود مورچه و حشرات دیگر را بخورند.

آزمایشات گروهی از دانشمندان دانشگاه رم در ایتالیا نشان می دهد برخی بی مهرگان 
)مانند جیرجیرک و ملخ( حاوی غلظت بالایی از آنتی اکسیدان هستند. آنتی اکسیدان ها 
برای کاهش واکنش شیمیایی بدن که رادیکال های آزاد تولید می کند، اهمیت زیادی دارد.

به گفته دانشمندان وجود رادیکال های آزاد احتمال ابتلا به سرطان را افزایش می دهد. 
علاوه بر آن تحقیقات نشان داده رادیکال های آزاد با خطر بالای ابتلا فرد به بیماری های 
قلبی و دیابتی نیز مرتبط هستند. البته آنتی آکسیدان ها در طیف مختلفی از غذاها از جمله 

میوه و سبزیجات وجود دارند.
شهروندان  مذکور،  تحقیق  به  توجه  با  معتقدند  غذایی  مواد  کارشناسان  هرحال  به 
کنند.  می  اضافه  خود  غذای  رژیم  به  را  حشرات  آینده  های  دهه  در  غربی  کشورهای 
دانشمندان پس از آسیاب کردن حشرات متوجه شدند غلظت آنتی اکسیدن در برخی از 

آنها چند برابر آب پرتقال یا روغن زیتون است.
پژوهش آنان نشان داد عصاره قابل حل در آب از کرم ابریشم و جیرجیرک دارای بیشترین 
مقدار ظرفیت آنتی اکسیدانی بودند. به طور دقیق عصاره قابل حل در آب این حشرات 

ظرفیت آنتی اکسیدانی ۵ برابر آب پرتقال داشت.
در این میان ملخ، مورچه سیاه و شپشک آرد نیز حاوی بیشترین میزان پلی فنول ها بودند. 

وجود پلی فنول نیز یکی دیگر از روش های بررسی پتانسیل آنتی اکسیدانی است.
عصاره محلول در چربی از کرم ابریشم، زنجره و کرم پروانه آفریقایی نیز ظرفیت آنتی 

اکسیدانی دو برابر روغن زیتون داشتند.

دسترباتهایهوشمندایرانیبهبستهبندیرسید

ساختاسلحهبراینابودیپهپادها

حشرهبخوریدتاسرطاننگیرید!

علمیوسلامت

اهمیت استفاده از عینک آفتابی در کودکان

چراکودکانبایدعینکآفتابیبزنند

چشم کودکان سه برابر بیشتر از بزرگسالان از اشعه ی ماورای خورشید آسیب می بیند و 
بیش از بزرگسالان نیاز به مراقبت دارد؛ بنابراین لازم است تا کودکان هم حتماً از عینک 

آفتابی استفاده کنند.
*آیا کودکان هم نیاز به استفاده از عینک آفتابی دارند؟  

قرار گرفتن طولانی در مقابل نور خورشید می تواند باعث چسبندگی قرنیه و پیرچشمی 
شود و ازآنجاکه چشم کودکان تا قبل از دوازده  سالگی بسیار حساس است و توانایی فیلتر 
کردن اشعه فرابنفش را ندارد استفاده نکردن از عینک آفتابی در کودکی باعث می شود تا 

زمینه ساز بروز مشکلات مختلف چشمی در بزرگسالی شود.
بنا به گفته ی چشم پزشکان؛ چشم کودکان سه برابر بیشتر از بزرگسالان از اشعه ی 
ماورای خورشید آسیب می بیند و بیش از بزرگسالان نیاز به مراقبت دارد؛ بنابراین لازم 

است تا کودکان هم حتماً از عینک آفتابی استفاده کنند.
لازم است کودکان و بزرگسالانی که از ساعت ۱۰ صبح تا ۲ بعدازظهر در معرض تابش 
نور آفتاب هستند، استفاده از عینک آفتابی را به هیچ وجه فراموش نکنند، زیرا در این 
مدت  زمان، حتی اگر در سایه نیز قرار بگیرند، خطرات اشعه UV چشم ها را تهدید 
می کند.  اشعه UV باعث خشکی چشم، کاهش حس قرنیه، بروز آب  مروارید و بیماری 

ناخنک چشم می شود.
*عینک آفتابی کودکان باید چند درصد در برابر اشعه UV مقاوم باشد؟ 

عینک آفتابی باید تا ۹۹ درصد اشعه UV را منعکس کند و این شامل هر دو اشعه 
UVA و UVB می شود. روی برچسب برخی از عینک ها قید شده محافظت کنندگی 
در برابر UV تا mm ۴۰۰ است. این بدان معنی است که عینک صد درصد قدرت 
محافظت کنندگی در برابر اشعه UV را دارد؛ بنابراین توصیه می شود هرگز از عینک های 
آفتابی که صرفاً سایه ای جلوی چشم هستند برای کودکان تهیه نکنید چراکه باعث 
می شوند مردمک چشم در مواجهه با نور شدید بازتر و میزان نور و اشعه UV بیشتری 

وارد چشم آنها شود.
*عینک آفتابی که برای کودکان تهیه می کنیم باید چه ویژگی هایی داشته باشد؟ 

در انتخاب عینک آفتابی باید سه گزینه را مد نظر قرار دهید:
1. قاب: در ابتدا باید قابی را برای کودکمان انتخاب کنیم کهانعطاف پذیر و نشکن 

باشد.
برای تنظیم اندازه قاب عینک را روی چشم کودک بگذارید و ببینید به سمت پایین 
حرکت می کند یا خیر. اگر عینک حرکت کند، ممکن است پایین بیاید و روی نوک بینی 
قرار بگیرد و کودک را اذیت کند. بهتر است برای بچه ها عینکی را انتخاب کنید که شیشه 
بزرگ تری دارد تا تمام دور چشم آن ها را از بالای ابرو تا انتهای خط ابرو و زیر چشم بپوشاند 

تا پرتوها از هیچ طرف وارد چشم آنان نشود.
شیشه ی  است.  عینک  برای  مناسب  شیشه ی  انتخاب  بعدی  مورد  شیشه:   .2
عینک های کودکان بهتر است از جنس پلی کربنات باشند زیرا قوی، بادوام و ضدضربه 

هستند. 
3. دسته: دسته عینک هم باید سبک و از جنس الاستومر باشد و نه روی گوش ها جا 
بیندازد و نه خیلی شل باشد. برای کودکان زیر سه سال حتماً از بند عینک استفاده شود.

*چه رنگ عینک آفتابی برای کودکان مناسب است؟ 
در هنگام خرید از فروشنده بخواهید که عینکی را در اختیارتان قرار دهد که با حداکثر 

محافظت از چشم باشد و فقط جنبه فانتزی نداشته باشد.
مناسب ترین رنگ شیشه عینک آفتابی، رنگ های قهوه ای، دودی و خاکستری است. 
عدسی هایی با رنگ های بنفش و زرد و صورتی و رنگ های فانتزی از این قبیل حتی برای 

چشم مضر نیز هستند.
عینک های آفتابی با شیشه های رفلکس یا آینه هم گزینه خوبی برای انتخاب نیستند 
زیرا در بعد ظهر دید مناسبی ندارند و علاوه بر اینکه در این زمان محافظ خوبی در برابر 
تابش نور نیستند، بلکه حتی به دلیل خاصیت آینه ای شان باعث جذب نور نیز می شوند.
برای جذابیت بیشتر برای بچه ها بهتر است برای رده سنی۲ تا 8 ساله از رنگ های 
شاد استفاده کنید. بچه های ۹ سال به بالا که بیشتر دوست دارند شبیه بزرگ تر ها شوند 
عینک های تیره را ترجیح می دهند. اگر فرزند شما از عینک طبی استفاده می کند، پیش 
از خرید عینک آفتابی با پزشکش مشورت کنید. از متخصص چشم بخواهید ویژگی های 

عینک مناسب را برای شما مشخص کند.
*آیا باید عینک آفتابی برای کودکان را از برندهای معروف تهیه کنیم؟ 

خیر. به هیچ وجه نیازی به خرید عینک از برندهای معروف با قیمت های بالا نیست. 
کافی است تست UV بدهید تا مطمئن شوید عینکی که خریداری می کنید، استاندارد 
است. هرچه میزان محافظت عینک از اشعه فرابنفش بیشتر باشد؛ کیفیت عینک بالاتر 
و قیمت آن بیشتر است. پس فقط کافی است از فروشگاه معتبری نسبت به خرید عینک 

اقدام نمایید.

نوشیدنی تابستانی که چشمانتان را تیزبین می کند
باشربتطالبیمشکلاتگوارشیراریشهکنکنید

یک محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت : شربت طالبی با فیبر بالایی که دارد باعث 
تقویت روده ها و برطرف شدن یبوست می شود.

 طالبی یکی از میوه های مفید تابستانی است که به دلیل فیبر موجود در آن کمک 
زیادی به کاهش کلسترول بد خون می کند؛ کلسترول بد خون یاهمان LDL توسط 
فیبر ها جذب و از بدن خارج می شود. طالبی سرشار از کلسیم است و از میوه های مغذی 

برای تقویت استخوان ها و سلامت دندان به شمار می رود.
جالب است بدانید ۹۰ درصد این میوه را آب تشکیل می دهد. آب طالبی منبع 
مناسبی برای تامین مواد معدنی بدن از جمله پتاسیم، منیزیم، آهن و روی و غیره به 
شمار می رود و از بهترین جایگزین ها برای آب معدنی است. مصرف طالبی بر رفع 
خستگی اثرات قابل توجهی دارد و با توجه به فیبری که داردمشکلات معده و گوارش 

را رفع می کند. 
پتاسیم موجود در این میوه با فشار خون بالا مبارزه کرده و برای سلامت قلب بسیار 
مفید است. مطالعات نشان می دهد طالبی سرشار از ویتامین C است به طوری که 

یک لیوان آب طالبی ۳۴ درصد نیاز بدن به ویتامین C را تامین می کند. 
ویتامین C از آنتی اکسیدان های قوی و مهمی است که نقش چشمگیری در تقویت 
سیستم ایمنی بدن و مبارزه با انواع بیماری مانند سرطان ایفا می کند. ویتامین B۱ و 
ویتامین C موجود در طالبی برای تولید سلول های جدید و تقویت سیستم ایمنی بدن 

بسیار مفید است. 
بتاکاروتن و ویتامین A موجود در طالبی هم برای سلامت چشم و بینایی بسیار مفید 
است. بتاکاروتن در بهبود بینایی و کاهش استرس اکسیداتیو تاثیری فوق العاده دارد.

طرز تهیه شربت طالبی
حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی یکی از بهترین راه ها برای بهره گیری 
از خواص طالبی را استفاده از ترکیب آب طالبی، سکنجبین و گلاب دانست و اظهار 
 ،C، E ،B۶ ،B۳ ،B۲ ،B، B۱ ویتامین های ،A کرد: شربت آب طالبی حاوی ویتامین

کربوهیدرات، سیدیم، پتاسیم، قند، کلسیم، منیزیم، فسفر است.
وی بیان کرد: این ترکیب از جمله مهم ترین شربت های تابستانی محسوب می شود که 
می تواند برای تامین نیاز افراد به املاح معدنی مفید باشد؛ ویتامین A و C موجود در این 
شربت منجر به افزایش طراوت و زیبایی پوست و مو می شود همچنین این ترکیب به دلیل 

داشتن اسید فولیک و آهن کم خونی را برطرف می کند.
عظمایی گفت: شربت فوق خاصیت آنتی اکسیدانی دارد و به علت داشتن اسید 
چرب امگا ۳ و امگا ۶ منجر به جلوگیری از بروز اختلالات قلبی و عروقی می شود. 
این نوشیدنی تأثیر چشم گیری برای حفظ سلامت زنان باردار و افراد مبتلا به پوکی 
استخوان دارد همچنین اختلالتی مثل کم خونی و بی اشت هایی را در کودکان برطرف 

می کند
این محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: شربت طالبی با فیبر بالایی که دارد باعث 
تقویت روده ها و برطرف شدن یبوست می شود؛ این ترکیب خاصیت نشاط آوری دارد و از 

بروز اضطراب و استرس جلوگیری می کند.
موارد لازم

طالبی: حدود یک کیلو
آب: یک لیوان

سکنجبین: به مقدار لازم
لیموترش: به مقدار لازم

گلاب: یک لیوان
طرز تهیه شربت طالبی

وی میزان مصرف مناسب این شربت را ۲ تا ۳ لیوان در روز دانست و تشریح کرد: برای 
تهیه این شربت طالبی را خوب میکس کنید و سپس آب و سکنجبین را به آن اضافه 
کنید؛ در نهایت مقداری گلاب به محلول به دست آمده بی افزایید و در صورت دلخواه 

هنگام خوردن مقداری لیمو ترش به آن اضافه کنید.

شاید فکر کنید مشکلی که برای قلب به وجود می آید از نظر 
زمان، تصادفی است اما این طور نیست. به گفته ی بعضی از 
بهترین متخصصین قلب، زمان های خاصی وجود دارند که برای 

قلب، خطرناک تر از سایر زمان ها هستند.
عضلات قلب 7 روز هفته و ۲۴ ساعت شبانه روز، بی وقفه، 
زمان  تلویزیون می بینید،  وقتی  که خواب هستید،  هنگامی 
ورزش، موقع غذا خوردن و ... فعالیت می کند و شاید تا وقتی 
مشکلی برای آن پیش نیاید، کسی هم به یادش نیفتند! فرقی 
نمی کند هرچند وقت یک بار به قلبتان فکر کنید یا اصلًا یادش 
بیفتید یا نه، به هر حال لحظاتی وجود دارند که قلب شما بیشتر 

در معرض خطر قرار می گیرد.
داشته  قلبتان  به  بیشتری  توجه  باید  زمان هایی  چه 

باشید؟ 
*روزهای گرم و داغ تابستان

روزهای گرم و داغ تابستان می توانند برای قلبتان خطرناک 
باشند. در دمای بالا، قلب باید سخت تر کار کند تا پوست را خنک 
نگه دارد. قلب شما در یک روز گرم، چهار برابر تندتر از یک روز 
سرد می تپد و این یعنی اینکه فشارخونتان افت کرده و ضربان 
قلبتان بالا می رود و هر دوی این اتفاق ها منجر به افزایش فشار 
بر عروق کرونری می شوند. بنابراین فرد در معرض حمله قلبی 

قرار می گیرد.
مسئله ی دیگری که باید مورد توجه قرار بگیرد گرمازدگی یا 
Heatstroke می تواند موقتاً به قلب، کلیه ها، کبد، ریه ها و مغز 
آسیب بزند و اگر بیماری قلبی دارید، این خطر برای شما بیشتر 

می شود.
وقتی دمای محیط بالا می رود، قلب باید سخت تر کار کند تا 
خون را به سطح پوست برساند و عرق ترشح شود. عرق کمک 
می کند بدن خنک شود اما اگر بدن نتواند به اندازه کافی خودش 
را خنک کند، فشار زیادی به قلب و سایر ارگان ها وارد خواهد شد. 
افرادی که بیماری قلبی دارند، بیشتر در معرض گرمازدگی اند 

چون نمی توانند بدنشان را به خوبی خنک کنند.
*روزهای سرد و برفی زمستان

و  با زیبایی های خاص خودش است، برف  زمستان فصلی 
باران ، برف بازی و البته، حملات قلبی! یکی از شایع ترین دلایل 
خطرناک بودن فصل زمستان برای قلب، ترکیب هوای سرد که 
موجب انقباض رگ های خونی می شود با افزایش تحرک بدنی 

است.
هوای سرد می تواند احتمال حمله قلبی را افزایش بدهد زیرا 
رگ ها منقبض می شوند و خون راحت تر لخته می شود. افرادی 

که معمولًا عادت به یکجانشینی دارند، اگر در یکی از روزهای 
سرد زمستان به فعالیتی سنگین مانند پارو کردن برف بپردازند، 
این افزایش ناگهانی تحرک فیزیکی می تواند فشار زیادی به قلب 
وارد کرده و سبب حمله قلبی شود. اگر عادت به فعالیت ندارید، 

خودتان این کار را نکنید!
*تعطیلات عید

بیشتر شدن احتمال حمله قلبی در تعطیلات عید می تواند 
به دلیل تغذیه ی نادرست و افراطی و یا یکجانشینی و بی تحرک 
بودن باشد؛ اما علت مهم دیگری هم دارد: استرس تعطیلات! از 
طرفی روزهای پایانی سال و روزهای آغازین سال جدید، ممکن 
است هنوز سوز و سرمای زمستان وجود داشته باشد و علاوه بر 

این، استرس هم می تواند مزید بر این علت شود.
سال ها طول می کشد تا پلاک در عروق کرونری تشکیل شود 
و این پروسه در صورتی که دیابت داشته باشید، کلسترولتان بالا 
باشد، فشارخونتان بالا باشد و یا سیگار بکشید، سرعت می گیرد. 
اما استرس بدنی یا هیجانی می تواند باعث شود قلب به تندی 
بزند و در نتیجه پلاک تشکیل شده در عروق، متلاشی شده و 
دوباره ببندد و بخشی از قلب را از خون محروم کند و اتفاقی به نام 

حمله قلبی روی بدهد.
تعطیلات عید نیز معمولًا استرس هایی با خود دارد و مقدمات 

آماده شدن برای سال جدید، از نظافت خانه گرفته تا خریدن 
هدیه و عیدی و برنامه ریزی برای مهمانی ها و سفر و ... همگی 
عروق  بیماری  دچار  که  افرادی  بنابراین  برانگیزاند.  استرس 
کرونری هستند بیشتر در معرض حمله قلبی طی این روزها قرار 

دارند.
*زمان هایی که دچار یک بیماری عفونی می شوید

بیماری هایی مانند سرماخوردگی، نه تنها احساس ناخوشی و 
کسالت به شما می دهند بلکه می توانند بر قلبتان نیز اثر منفی 
ویروس ها  و سایر  آنفلوانزا  که  ماه های زمستان  بگذارند. طی 

شیوع پیدا می کنند، آمار نارسایی های قلبی نیز بالا می رود.
مطالعه ای در سال ۲۰۱8 نشان داد افراد طی یک هفته بعد از 
تشخیص آنفلوانزا، در مقایسه با یک سال قبل یا یک سال بعد از 
عفونت، شش برابر بیشتر در معرض حمله قلبی قرار می گیرند. 
بدن طی عفونت، دچار التهاب می شود و تحت فشار زیادی قرار 
می گیرد. این تغییرات می توانند منجر به افزایش ریسک تشکیل 

لخته خون در رگ ها شده و احتمال حمله قلبی را ایجاد کنند.
*ساعت های اول صبح

نه تنها زمان هایی از سال هستند که قلبتان بیشتر در معرض 
خطر است، بلکه زمان هایی از روز نیز هستند که قلبتان را در 
معرض خطر قرار می دهند. احتمال حمله قلبی در ساعات 

بین ۴ تا ۱۰ صبح بیشتر از زمان های دیگر روز است زیرا سطح 
کورتیزول و آدرنالین در این زمان ها بیشترند.

ضمناً مطالعه ای در سال ۲۰۱۱ دریافته که حملات قلبی 
که بین ۶ صبح تا ظهر روی می دهند، مخرب تر از سایر انواع 
از  بیشتر  درصد   ۲۰ قلبی  حملات  این  قلبی اند.  حملات 
حمله های قلبی که در ساعات بعدی روز روی می دهند، بافت 

قلب را نابود می کنند.
*چگونه از سلامت قلبتان بیشتر مراقبت کنید؟

هرچند ریسک حمله قلبی در زمان هایی از سال و روز بیشتر 
از  بیشتر  مراقبت  برای  زیادی  متنوع  راهکارهای  اما  می شود 
سلامت قلب وجود دارند که کمک می کنند عضله ی قلبتان قوی 

بماند و خوب کار کند:
- تغذیه ی سالمی به دور از چربی های ترانس و سدیم داشته 
تازه،  و سبزی های  میوه ها  بیشتر چربی های سالم،  و  باشید 

غلات کامل و حبوبات مصرف کنید.
- به طور مرتب ورزش کنید. شما باید حداقل ۱۵۰ دقیقه در 
هفته با شدت متوسط ورزش کنید؛ اما اگر بالای ۴۰ سال دارید 

حتماً برنامه ی ورزشی تان را با پزشکتان چک کنید.
همچنین از فعالیت شدید فیزیکی در گرمای شدید، به ویژه اگر 
بیماری قلبی شناخته شده ای دارید، اجتناب کنید؛ چرا که در 
این شرایط تلاش برای متناسب و سالم بودن فایده ای نخواهد 

داشت و باعث آسیب بیشتر خواهد شد.
- هرسال واکسن آنفلوانزا بزنید چون نه تنها با ویروس آنفلوانزا 

می توانید بهتر مبارزه کنید بلکه به نفع قلبتان نیز هست.
- فشارخون و کلسترول و قند خونتان را کنترل کنید تا اگر برای 
تنظیم آن ها نیاز به دارو دارید پزشک برایتان تجویز کند یا اینکه 
با ایجاد اصلاحاتی در سبک زندگی تان این فاکتورها را تحت 

کنترلتان بگیرید.
نگه  را هیدراته  بدنتان  تا  و هوای گرم تلاش کنید  - در آب 
دارید و از نوشیدنی های کافئین دار پرهیز کنید؛ چرا که این ها 
باعث می شوند آب بیشتری از بدنتان هدر رود. همچنین میوه و 
سبزیجات بیشتری مصرف کنید؛ زیرا این ها هم دارای آب و هم 
مواد مغذی زیادی هستند که می توانند آب و املاح از دست رفته 

در تعریق را جبران کنند.
- و در نهایت اینکه استرستان را کنترل کنید. استراتژی های 
رایج عبارت اند از تنفس عمیق، مدیتیشن، صحبت با یک مشاور 
ایجادکننده ی  عامل  است  بهتر  مورد  این  در  غیره.  و  مجرب 
استرس را پیدا کنید و راه هایی که می توان آن ها را حل کرد و یا به 

تخفیف آن کمک کرد را امتحان کنید.

لحظاتی که باید بیشتر مراقب قلبتان باشید

خطرناک ترین زمان های سال برای سلامت قلب

»سرکهسیبمعجزهلاغرشدن«؛واقعیتیاشایعه؟

تمام آنچه که درمورد خواص سرکه سیب شنیده اید، لزوما درست نیست. با شایعاتی که 
درمورد آن وجود دارد آشنا شوید.

حتما نام سرکه سیب به گوش شما هم خورده است. همان طور که از اسمش پیداست، این 

سرکه از تخمیر سیب به دست می آید و حاوی آنزیم و نوعی مواد معدنی است که در سرکه 
معمولی پیدا نمی شود.

سرکه سیب خواص زیادی دارد که از جمله مهم ترینشان می توان به سلامت دهان و دندان 
کاهش قند خون اشاره کرد. براساس مطالعاتی که در این زمینه صورت گرفته است، ترکیبات 
سرکه سیب به از بین بردن باکتری ای. فکالیس، که یکی از مهم ترین عوامل عفونت های 
دهان و دندان است، کمک می کند. از طرفی این ماده می تواند به افزایش حساسیت به 

انسولین و کاهش قند خون کمک کند.
با این حال، مثل هر ماده غذایی دیگری، شایعاتی درمورد سرکه سیب هم وجود دارد که 

هنوز از نظر علمی اثبات نشده است.
*سرکه سیب سلامت قلب و عروق را تضمین می کند

علی رغم خواصی که برای سرکه سیب ثابت شده، اثرات مثبت سرکه سیب برای سلامت 

قلب همچنان در دست بررسی است و حتی برخی منابع مطالعاتی آن را به کلی رد کرده اند.
*سرکه سیب، معجون لاغری است

البته برای این مورد می توان تا حدودی دلیل علمی آورد. براساس آنچه که محققان در این 
زمینه ارائه داده اند، مصرف سرکه سیب با افزایش احساس سیر بودن و کاهش میل به غذا 
می تواند موجب شود که فرد غذای کمتری مصرف کند و در نتیجه با کاهش حجم کالری 

مصرفی، وزن کاهش می یابد.
اما این که مصرف سرکه سیب به خودی خود موجب چربی سوزی شود، پایه و اساس 

علمی ندارد.
*خواص ضدسرطان سرکه سیب

خواص ضدسرطان سرکه سیب تا کنون در سطح کوچکی ثابت شده و هنوز قابلیت بررسی 
دارد. پس نمی توان از نظر علمی ثابت شده دانست.
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مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

نرخ بیکاری قم پایین تر از میانگین کشوری است
 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: اداره کل ورزش و جوانان استان برای اشتغال 
جوانان فعالیت های خوب و موثری را انجام داده که پایین بودن نرخ بیکاری قم از متوسط 
کشوری از نتایج آن است. رسول منعم روز دوشنبه در دومین جلسه ستاد ساماندهی امور 
جوانان قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: نرخ بیکاری سال ۹۶ در کل 
جمعیت کشور ۱۲.۱ درصد و در بخش جوانان ۲۸.۴ درصد بوده، در صورتی درقم در کل 
جمعیت ۱۰.۹ درصد و در بخش جوانان ۲۴.۸ درصد بوده است. وی بیان داشت: در سال 
۹۷ نیز نرخ بیکاری کل کشور ۱۲ درصد و در حوزه جوانان ۲۷.۷ درصد اعلام شد، ولی در 
قم این نرخ در کل جمعیت استان ۱۰.۸ درصد و در جمعیت جوان ۲۳.۳ درصد بوده، که 
آمار مطلوب و مناسبی در مقایسه با نرم کشوری به شمار می آید. مدیرکل ورزش قم همچنین 
اعتبار برآورد شده برای اشتغال جوانان استان در سال ۹۷ را بالغ بر ۴۱ هزار و ۸۸۱ میلیارد 
ریال برای ۱۴ هزار و ۸۱۰ تن دانست و افزود: با تلاش های صورت گرفته در مجموعه استان 
بیش از این رقم پیش بینی شده ۴۲ هزار و ۱۹۴ میلیارد ریال و اشتغال ۱۵ هزار و ۶۴۷ تن 
را شاهد بودیم. منعم با اشاره به برگزاری ۲۴۷ کارگاه قبل، بعد و حین ازدواج با حضور ۱۰ 
هزار و ۵۳۸ تن در سال گذشته بیان کرد: میزان تسهیلات پرداخت شده در سال ۹۶ بالغ بر 
۱۴۳ هزار و ۸۴۵ میلیارد تومان بود که در سال ۹۷ این آمار با ۳۸ درصد رشد به ۱۹۷ هزار و 
۵۶۰ میلیون ریال افزایش پیدا کرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: در سال 
۹۲ تعداد ۱۲ سازمان مردم نهاد در حوزه جوانان قم فعال بودند اما این تعداد سمن در پایان 
سال ۹۷ به ۴۱ مورد افزایش پیدا کرد. وی با اشاره به پرداخت ۱۴ میلیارد ریال وام با نرخ سود 
چهار درصد جهت اشتغال سمن ها در سال های ۹۶ و ۹۷ ادامه داد: احداث خانه جوان در 
بخش ها و همچنین شهرک پردیسان از جمله مهمترین اقدام ها در بخش جوانان بوده که 
هم اکنون سه خانه جوان با پیشرفت ۹۸ درصد در حال احداث است که در هفته دولت به 
بهره برداری می رسد. وی همچنین با اشاره به تهیه تقویم ورزش همگامی استان خاطر نشان 
کرد: در این تقویم که در جلسه آتی شورای ورزش های همگانی استان با حضور استاندار 
نهایی خواهد شد، در تمام مناسبت های ۳۶۵ روز سال یک همایش پیش بینی شده است.

  
معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم :

سند اوقات فراغت قم تصویب شد
 سند اوقات فراغت قم روز دوشنبه در دومین جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان این 
استان در تالار امام جواد )ع( استانداری با حضور مسئولان و کارشناسان به تصویب رسید.

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم در این جلسه اظهار داشت: 
مراحل تدوین این سند از ابتدای سال ۹۸ آغاز شد، و پیش نویس اولیه آن نیز با تشکیل 
جلسه های کارشناسی در حوزه معاونت فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان انجام و برای 
دستگاه ها فرستاده شد. روح الله رمضانی بیان داشت: پس از جلسه های کارشناسی 
در قالب کمیته ای در زیر مجموعه ستاد ساماندهی جوانان این پیش نویس آماده شده 
است و امیدواریم از آن به عنوان یک سند قابل مراجعه و اتکا استفاده کنیم. وی گفت: 
محورهای مختلفی در حوزه اوقات فراغت پیش بینی، و برای دستگاه های استان با توجه 
به شاخص های مورد نظر و رسالت و مسئولیتی که در حوزه جوانان دارند، جدول هایی در 
چهار چوب محورهای گوناگون ارسال شده است. رمضانی در تبیین شاخص های تعیین 
شده برای هر دستگاه افزود: تولید برنامه های رسانه ای در زمینه اوقات فراغت، کنترل و 
ارزیابی برنامه های اجرا شده در زمینه اوقات فراغت، انجام پژوهش های بنیادین و گسترش 
فضاهای فراغتی جوانان، برنامه های آموزشی با رویکرد مهارت آموزی و برگزاری اردوهای 
گردشگری، زیارتی، سیاحتی، جهادی و برگزاری جلسه های گفت و گوی جوان، برگزاری 
جشنواره فراغتی به منظور رشد و توسعه دستاوردهای جوانان از جمله این شاخص هاست. 
وی گفت: در حال حاضر ۱۷ دستگاه اجرایی استان برنامه های خود در زمینه اوقات فراغت 
را به اداره کل ورزش و جوانان تحویل دادند، و این سند بر همین اساس تنظیم شده و با ارائه 

برنامه سه دستگاه دیگر این سند تکمیل می شود.
 

رئیس هئیت عامل ایمیدرو :

 بومی سازی در فولاد مبارکه محصول 
همبستگی و مایۀ افتخار است

رئیس هئیت عامل ایمیدرو در جریان بازدید از شرکت فولاد امیرکبیر کاشان گفـــت: 
بومی سـازی نیازمندی های فولاد مبارکه در این شرکت محصول همبستگی است که باعث 
افتخار است. خداداد غریب پور افزود: در شـرایط تحریـم بیش ازپیش به این همبسـتگی، 
اعتماد عمومـی و در کنـار هم بودن که به واقـع سـرمایه اجتماعی اسـت، نیازمندیم. 
معـاون وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت در ادامـه ضمن قدردانی از توسـعه های انجام شده 
و رشد اقتصـادی شـرکت فـولاد امیرکبیـر کاشـان گفـت: ایـن شـرکت نشـان داد کـه بـا 
اعتمـاد بـه نیـروی انسـانی کارآمـد و همبسـتگی می توان به توسـعۀ پایـدار دسـت یافـت. 
طرح هـای توسـعۀ فـولاد مبارکـه بـا نـگاه ملـی و بـا مطالعـۀ دقیـق ظرفیت هـای استان 
های کشور برنامه ریزی شده است ایـن گـزارش حاکـی اسـت در ایـن بازدیـد، مهنـدس 
حمیدرضـا عظیمیـان، مدیرعامـل فـولاد مبارکـه نیـز بـا اشـاره بـه افزایـش ظرفیـت انجام 
شـده در شـرکت فـولاد امیرکبیـر کاشـان در سـال جدید گفت: طـرح توسـعۀ فولاد کاشـان 
بر اسـاس طـرح جامـع فـولاد مبارکـه ۴۵۰ هـزار تـن برنامه ریـزی شـده اسـت و بـه زودی 
بـه تولیـد می رسـد. مدیرعامـل فـولاد مبارکـه گفـت: طرح هـای توسـعۀ فـولاد مبارکـه بـا 
نـگاه ملـی و بـا مطالعـۀ دقیـق ظرفیت هـای موجـود در بخش هـای مختلف کشور طراحی 
شده است که از آن جمله می تـوان به توسـعه های هرمـزگان، سـنگ آهن و گندله سـازی 
اسـتان خراسـان، افزایـش ظرفیـت در اسـتان چهارمحـال و بختیـاری و همچنیـن  افزایـش 

ظرفیت هـای زیـر سـقف فـولاد مبارکـه اشـاره کـرد.
 

معاون اداره کل محیط زیست استان قم:

راننده متخلف زیست محیطی دستگیر شد
معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: راننده کامیونی که 
تانکر حاوی پسماند صنعتی را مخفیانه در اطراف شهرک صنعتی شکوهیه تخلیه کرده بود، 
دستگیر شد. اسماعیل احمدیزاده با اشاره به تشدید نظارت و مقابله با متخلفان در حوزه 
پسماند و پساب صنعتی در استان خاطرنشان کرد: متأسفانه بر اثر تخلفات زیست محیطی 
برخی واحدهای صنعتی و خوردوهای حامل این مواد خطرناک، برخی نقاط استان قم 
با پسماندهای صنعتی آلوده شده است. وی در ادامه افزود: این پسماندهای صنعتی که 
گاهی از استانهای همجوار نیز به قم منتقل شده است، عمدتا در ساعت های پایانی شب 
و در کمترین زمان به صورت مخفیانه در مراتع و کنار جاده ها تخلیه می شوند و شناسایی 
مقابله با آنها بسیار مشکل است. معاون نظارت و پایش اداره کل محیط زیست استان قم 
گفت: خودروهای غیرمجاز حامل پسماندهای صنعتی باید با همکاری بخشداری ها، 
نیروی انتظامی، راهداری و جوامع بومی و محلی در هنگام عبور و مرور در جاده ها و پیش 
از تخلیه پسماندها، شناسایی و دستگیر شوند. وی از دستگیری راننده کامیونی که تانکر 
حاوی پسماندهای صنعتی را مخفیانه در اطراف شهرک صنعتی شکوهیه تخلیه کرده بود، 
خبر داد و گفت: این راننده متخلف بلافاصله پس از تخلیه مواد آلوده توسط مردم منطقه 
شناسایی و پس از اطلاع به نیروی انتظامی و اداره کل حفاظت محیط زیست دستگیر شد.
احمدیزاده با بیان اینکه پرونده تخلف این راننده کامیون در مراجع قضائی در حال 
رسیدگی است، اظهار داشت: بر اساس هماهنگی های بعمل آمده و تأکید مسؤولان 
قضائی استان قم، با افرادی که در حوزه پسماندهای ویژه و صنعتی تخلفی را مرتکب شوند، 

بر اساس قوانین و ضوابط شدیدترین برخوردها صورت می پذیرد.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری سارقان احشام در قم
 فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری ۲ نفر سارق، از کشف ۵۰ رأس احشام 

مسروقه به ارزش بیش از یک میلیارد ریال در قم خبر داد.
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی وقوع سرقت احشام در یکی از روستاهای 
قم و طرح شکایت مالباخته، بررسی موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران پلیس 
آگاهی استان قم قرار گرفت. وی گفت: در ادامه با برنامه ریزی های انجام شده در روند 
تحقیقات تخصصی کارآگاهان و انجام اقدامات پلیسی، ۲ سارق احشام شناسایی و طی 
عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: متهمان ابتدا منکر 
بزه انتسابی بوده اما سرانجام با شواهد و قرائن موجود لب به اعتراف گشوده و به سرقت ۵۰ 
رأس گوسفند به ارزش بیش از یک میلیارد ریال اعتراف کردند که در نهایت پس از تشکیل 
پرونده تحویل مرجع قضائی استان شدند. وی با اشاره به اینکه ماموران انتظامی استان در 
جهت افزایش احساس امنیت در جامعه و احقاق حقوق شهروندان بویژه اقشار ضعیف به 
صورت شبانه روزی در تلاش هستند، از مردم خواست هرگونه اخبار و اطلاعات پیرامون 
انواع جرائم را از طریق شماره تلفن ۱۱۰ در اختیار پلیس قرار دهند. سردار آقاخانی تأکید 
کرد: دامداران محل نگهداری احشام را به تجهیزات ایمنی پیشگیری از سرقت مجهز و در 
صورت عدم اطمینان، افراد ناشناس را که تحت عنوان مشتری مراجعه می کنند به محل 

نگهداری احشام راه ندهند و در حفظ اموال و احشام خود کوشا باشند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری ۵ نفر از دلالان غیرمجاز ارز 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری ۵ تن از دلالان غیرمجاز ارز در قم خبر داد.

سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: مأموران کلانتری ۱۳ شهید سعیدی ضمن 
هماهنگی قضائی با حضور در اطراف حرم مطهر، ۵ نفر از دلالان غیر مجاز ارز را شناسایی 
و دستگیر کردند. وی خاطرنشان کرد: در ادامه متهمان برای انجام تحقیقات تکمیلی به 
این کلانتری منتقل شدند. فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: از افراد مذکور ۸ 
میلیون و ۲۹۵ هزار تومان وجه نقد، یک هزار و ۲۰۰ دلار، ۱۰ دینار کویتی، ۲۵۰ دینار 
عراقی و ۵۰۰ لیر سوریه کشف شده است. سرهنگ جعفریان گفت: در نهایت متهمان به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

گزارش: سید محمدابراهیم جنابان

بسیج همه نهادها و تدارک بسترهای لازم برای مقابله با ناهنجاری بدحجابی درشهر 
مقدس قم از طریق افزایش نظارت های اجتماعی، موضوع مورد تاکید علمای دین، 

مسئولان و مردم استان است.
متأسفانه مدتی است برخی از شهروندان و یا گردشگران در فضای عمومی شهر قم، 
اهتمام لازم به رعایت معیارهای اسلامی در موضوع پوشش را ندارند و این مسئله جایگاه 
فرهنگی این شهر مذهبی را دچار آسیب ساخته تا جایی که رسیدگی به این وضعیت به 
یکی از مطالبات جدی روحانیت، مسئولان و اقشار مختلف مردم قم تبدیل شده است.

شمار قابل توجهی از مسئولان و مردم استان اعتقاددارند مواجهه صحیح با این مسئله 
تنها در چارچوب اقدامات فرهنگی، اجتماعی و قانونی و همچنین مشارکت فعال همه 
دستگاه های مرتبط رقم خواهد خورد و به همین خاطر خواهان انجام راهکارهای 

جمعی برای مقابله با این ناهنجاری در فضای عمومی شهر هستند.
در همین رابطه خبرنگار ایرنا، به بررسی نظرات جمعی از علمای برجسته و مسئولان 

استان در خصوص راهکارهای مقابله با بدحجابی در قم پرداخت.
*بار مقابله با بدحجابی نباید تنها به دوش نیروی انتظامی باشد

نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: همه بار مقابله با بدحجابی نباید 
به دوش نیروی انتظامی باشد، ناجا بالاخره یک توانی دارد؛ دیگر دستگاه های مسئول 

هم باید پای کار بیایند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری با اشاره به اظهار نگرانی رهبر معظم انقلاب از 
وضعیت فرهنگی، اخلاقی و اجتماعی قم، اضافه کرد: حرمت و حریم قم درگذشته 
رعایت می شد، اما گویا عده ای تصمیم گرفته و عزمشان را جزم کرده اند تا یک گوشه ای 
پیدا کنند، عکس سلفی بگیرند و در شبکه های مجازی منتشر کنند و بگویند که ما در 

قم هستیم و وضع این شکلی است.
وی تصریح کرد: امیدواریم جلوی هنجارشکنی ها و ساختارشکنی ها در کشور و 

بخصوص در شهر قم به عنوان حرم اهل بیت )ع( گرفته شود.
وی گفت: کار نیروی انتظامی را می ستایم، کار مجموعه هایی که در قم این رسالت 
سنگین را عهده دار شده اند، می ستایم، اما همه باید هم افزایی کنیم، به گونه ای که 

دیگران سوءاستفاده نکنند.
*با هنجارشکنان در قم با قاطعیت برخورد می شود

دادستان عمومی و انقلاب قم در این خصوص گفت: با توجه به ضرورت مقابله 
جدی با آسیب های اجتماعی به ویژه در حوزه حجاب و عفاف، ارتقا امنیت اخلاقی _ 

اجتماعی، برخورد قاطع و بدون اغماضی با هنجارشکنان انجام خواهد شد.
مهدی کاهه در گفت وگویی، با اشاره به اینکه دستورالعمل برخورد با هنجارشکنان به 
نیروی انتظامی ابلاغ شده، اظهار داشت: در این دستورالعمل مقرر گردید ناجا با جرائم 
مشهودی مانند بدحجابی، سگ گردانی، رفتارهایی که موجب جریحه دار شدن عفت 
عمومی در سطح جامعه می گردد و خودروهایی که سرنشینان آن بدحجاب یا بد پوشش 
بوده و یا برای نوامیس ایجاد مزاحمت می نمایند و یا آلودگی صوتی دارند مقابله جدی 

شود.
وی ادامه داد: این خودروها باید ضمن توقیف، به منظور اعمال مجازات قانونی به 

دستگاه قضایی معرفی شوند.
کاهه بیان کرد: همچنین برخی افراد و اصناف متخلف به بهانه تبلیغ در کسب خود، 
اقدام به انتشار تصاویر و محصولات مغایر بافرهنگ دینی در فضاهای مجازی می نمایند 
که از مصادیق اعمال مجرمانه است، لذا پلیس فتاحی استان باید این افراد را شناسایی 

و دستگیر و به منظور برخورد و مجازات قانونی به مرجع قضایی معرفی نماید.
دادستان عمومی و انقلاب قم همچنین دستورات قضایی برخورد با واحدهای صنفی 
متخلف درزمینهٔ حجاب و عفاف را به پلیس اماکن، سازمان سمت و اتاق اصناف 
ابلاغ کرد. بیش از ۴۰ هزار واحد صنفی و ۵۸ اتحادیه اصناف مختلف در قم فعالیت 

می کنند؛ حدود سه هزار واحد صنفی توسط خانم ها اداره می شود.
کاهه در ادامه بابیان اینکه قم جای نفوذ و رسوخ ناهنجاری های اخلاقی نیست، 
اظهار داشت: دستگاه قضایی باکسانی که به صورت برنامه ریزی به دنبال گسترش و 
بزرگنمایی ناهنجاری اخلاقی در قم هستند با قاطعیت برخورد کرده و با جدیت قانون 

را برای آن ها اعمال می کنیم.
وی بابیان اینکه تمام تلاش دستگاه قضایی ناکام قرار دادن رسوخ و نفوذ فرهنگ 
بیگانه درقم است ادامه داد: حفظ حجاب و عفاف وظیفه ای همگانی و تکلیف شرعی 

است و برزنان و مردم لازم است تا با امربه معروف و نهی از منکر در این امر خطیر مشارکت 
کنند.

وی با تأکید بر ضرورت ورود اصناف و دستگاه های مختلف اداری برای عمل به وظایف 
قانونی خود برای مقابله با ناهنجاری های اخلاقی و فرهنگی گفت: با دستور دستگاه 
قضائی، اصناف و واحدهای صنفی قم در راستای مقابله با هنجارشکنان ملزم به انجام 

وظایف قانونی شده اند.
کاهه بابیان اینکه قم جای جولان دادن و اعمال تفکرات غلط هنجارشکنانِ نیست 
تأکید کرد: برخورد قضایی بدون تحقیق و مستندسازی صورت نمی گیرد و تا ازنظر 

قانونی این هنجارشکنی محرز نشود، برخوردی صورت نمی گیرد.
*طرح ناظر یک اجرایی شد

فرمانده انتظامی استان قم نیز پیرامون این موضوع گفت: یکی از دغدغه های مهم 
رهبر معظم انقلاب، مراجع تقلید، امامان جمعه و مردم متدین، مسئله عفاف و حجاب 
است، البته در بحث عفاف و حجاب دستگاه های بسیاری نقش دارند که بخش اعظم 

آن فرهنگی است و بخش کوچکی هم اجرایی و مسئولیتش بر عهده ناجا است.
سردار عبدالرضا آقاخانی افزود: نیروی انتظامی برای برخورد با بی حجابی و کشف 
حجاب در داخل خودروها طرح »ناظر یک« را طراحی و به مرحله اجرا گذاشته و در این 

طرح عین محسوس و غیر محسوسی را سازمان دهی و به کارگیری کرده است.
وی تأکید کرد: خودروهایی که راننده و یا سرنشینان آن اقدام به کشف حجاب کنند، 
پیامکی به مالک خودرو ارسال می شود که ظرف سه روزبه مرکز پلیس مراجعه کند، برای 

بار اول تذکر داده شده و تعهد اخذ می شود.
آقاخانی گفت: اگر برای بار دوم تکرار شد، تذکر داده شده و خودرو توقیف و برای بار 

سوم پرونده تشکیل و به مرجع قضایی معرفی می شود.
فرمانده انتظامی قم همچنین با اشاره به اجرای طرح روشنگری در پیشگیری از 
جرائم در استان گفت: برخی از شهروندان نسبت به جرائم و تخلف ها ازجمله بدحجابی 

توجیه نیستند که مقررشده طرح فوق در ۲۰۰ نقطه از شهر قم اجرا شود.
آقاخانی افزود: این طرح در مساجد، مدارس و محافل مردمی اجرا می شود.

وی مسئله ارتقای امنیت اخلاقی به خصوص در حوزه عفاف و حجاب درسته قم را از 
دغدغه های اصلی مسئولان و مردم این استان عنوان کرد و افزود: توجه به این موضوع 

در اولویت های فرماندهی انتظامی استان قرار دارد.
وی ادامه داد: این طرح با افزایش واحدهای گشت امربه معروف، واحدهای پیاده و 
ایستگاه های ثابت کلید خورده تا بتوانیم شاهد ارتقای امنیت اخلاقی در این استان 

باشیم.
*۲۵ سازمان در قم پیرامون حجاب و عفاف تکلیف قانونی دارند

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز بابیان اینکه ۲۵ سازمان مختلف پیرامون 
حجاب و عفاف در جامعه تکلیف قانونی دارند گفت: همه دستگاه ها و نهادهای مختلف 
اجرایی و فرهنگی قم باید وظیفه خود را نسبت به ارتقای وضعیت حجاب اجرایی کنند.
تبلیغات،  سازمان  اسلامی،  تبلیغات  دفتر  افزود:  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
ارشاد  و  فرهنگ  آموزش وپرورش،  خیریه،  امور  و  اوقاف  تجارت،  و  معدن  صنعت، 
اسلامی، صداوسیما و پلیس ازجمله سازمان هایی هستند که در قانون عفاف و حجاب 

برای آن ها تکالیف وظایف قانونی تعیین شده است.
وی بابیان اینکه تحول در حوزه عفاف و حجاب در قم جزء با همکاری و ایفای نقش 
تمام دستگاه ها و نهادهای مسئول محقق نمی شود، اظهار داشت: موازی کاری، 
اجرایی نشدن سهم دستگاه های مختلف و همچنین عدم تناسب امکانات با تکالیف 

قانونی ازجمله چالش های پیشرو حوزه فرهنگ سازی درزمینهٔ حجاب است.
حسینی کاشانی بابیان اینکه فرهنگ سازی در حوزه عفاف و حجاب تنها به عهده 
یک دستگاه نیست ادامه داد: ارتقای حجاب و عفاف در قم نیازمند عزم جدی همه 
مردم و مسئولان است و اگر در این زمینه همه به وظایف خود عمل کنیم امکان تحول 

در این زمینه وجود دارد.
سازمان های  و  مردم  نقش آفرینی  گفت:  قم،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
مردم نهاد در حوزه حجاب و عفاف ضروری است که حمایت از سازمان های مردم نهاد 

فعال در این زمینه ازجمله اولویت های این اداره کل هست.
وی ادامه داد: حدود یک هزار سازه تبلیغاتی در سطح شهر و محورهای مواصلاتی 
قم وجود دارد که سهم شورای فرهنگ عمومی و همچنین اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی از این تعداد برای کار فرهنگی، ناچیز است.
حسینی کاشانی، ساماندهی تابلوهای تبلیغی در سطح شهر را یکی از موضوعات در 
دستور کار شورای فرهنگ عمومی قم دانست و ادامه داد: ۲۰ درصد تابلوهای تبلیغی 
قم باید برای کار فرهنگی در اختیار شورای فرهنگ عمومی استان قرار گیرد که در این 

زمینه پیگیری هایی در حال انجام است.
همچنین مدیرکل فرهنگ و ارشاد قم با اشاره به بروز برخی بدحجابی ها در این شهر 

مقدس گفت: مطالبه جدی مردم بهبود وضعیت حجاب و عفاف دریم هست.
حسینی کاشانی افزود: متأسفانه بروز برخی ناهنجاری های اجتماعی در قم در حال 
سرعت گرفتن است، ازاین رو دستگاه های اجرایی باید برای انجام وظایف و تکالیف خود 

در عرصه عفاف و حجاب تلاش بیشتری داشته باشند.
وی همچنین طرح »پارسا« برای بهره مندی از ظرفیت های مردمی در توسعه فرهنگ 
عفاف و حجاب در استان قم را موردتوجه قرارداد و گفت: امیدواریم با اجرای این طرح 
که توسط برخی از روحانیون و کارشناسان فعال در حوزه عفاف و حجاب تدوین شده 

است، بتوانیم بخش عمده ای از مشکلات در این عرصه را برطرف کنیم.
حسینی کاشانی در بخش دیگر سخنان خود به وضعیت خاص فرهنگی قم اشاره 
و اظهار کرد: وضعیت فرهنگی قم نیازمند یک عزم جدی برای اجرای برنامه های 
فرهنگی اثربخش و اثرگذار با همکاری دستگاه های مختلف در زمینه های گوناگون 

است.
وی با اشاره به بیانات مراجع عظام تقلید، نماینده ولی فقیه در استان و سایر بزرگان 
قم  در  حجاب  سطح  فرهنگ سازی  برای  کرد:  بیان  عفاف  و  حجاب  درزمینهٔ  قم 
دستگاه های گوناگون برنامه های مختلفی را دنبال می کنند. وی افزود: در یک سال 
گذشته، جلسه های گوناگونی را پیرامون این موضوع در شورای فرهنگ عمومی استان 
و مصوبات خوبی را در این زمینه داشته ایم و یکی از اولویت های جدی ما در این زمینه، 

حمایت از حرکت های مردمی است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: یکی از طرح های مردمی »چهارشنبه های 
زهرایی« هست که توسط یکی از مؤسسه های مردمی دنبال می شود که اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از این طرح حمایت می کند.

آیت الله حسینی بوشهری :

تشریفات غلط ازدواج جوانان را با مشکل 
مواجه کرده است

 عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: تشریفات غلط، بهانه های مختلف و سنگ انداختن 
پیش پای جوانان از جمله مهریه های سنگین موجب شده تا ازدواج جوانان با مشکل 

مواجه شود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز دوشنبه در آیین اهدای ۱۲ جهیزیه به زوج 
های جوان در سالن همایش های اداره کل تبلیغات اسلامی قم با اشاره به تاکید اهل 
بیت )ع( به ازدواج جوانان اظهار داشت: وضعیت ازدواج در فضای غبارآلود دنیای غرب 
که متاسفانه در جامعه ما نیز سرایت کرده، رضایت بخش نیست و ازدواج می تواند جلوی 

بسیاری از آسیب های اجتماعی را بگیرد.
عضو هیات رئیسه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، اظهار داشت: شیعه کسی است که 
در تمام ارکان زندگی خود، از سیره اهل بیت )ع( پیروی کند که یکی از این مصادیق ازدواج 
ساده امیرالمومنین )ع( و حضرت زهرا )س( است که باید این موضوع مورد توجه خانواده ها 

قرار گیرد.
وی با اشاره به فعالیت موسسه ها و نهادهای مختلف در حوزه تامین جهیزیه جوانان، 
گفت: موسسه های مختلف خیریه و همچنین نهادهای مختلف از جمله کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و سپاه پاسداران در زمینه تامین جهیزیه زوج های جوان فعالیت می کنند که 

این موضوع بسیار ارزشمند است و باید این موضوع گسترش یابد.
حسینی بوشهری همچنین با بیان اینکه اسلام دارای ابعاد مختلفی است گفت: بعد 
عبادی، سیاسی و حکومتی، اقتصادی، عرفانی و ابعاد فردی و اجتماعی از جمله ابعاد 
مختلف اسلام است. وی با بیان اینکه ارتباط با دیگران و توجه به امور جامعه، بعد اجتماعی 
اسلام است گفت: از منظر اسلام اهتمام و توجه و کمک به دیگران وظیفه همه مسلمانان 
است. حسینی بوشهری، تاکید کرد: در جامعه اسلامی و شیعه همه غم خوار یکدگیرند، 

روح فداکاری در میان آنها حاکم است و دیگران را بر خود مقدم می دارند.
امام جمعه موقت قم با تاکید بر اینکه به طور قطع اگر روح فداکاری در جامعه گسترش 
راه  پیرو  که  کسانی  داشت:  اظهار  داشت،  نخواهیم  جامعه  در  محرومی  هیچ  یابد، 
امیرالمومنین )ع( در تکریم برادران دینی خود هستند، پیروان واقعی و شیعیه واقعی این 
امام همام می باشند. وی با بیان اینکه تا زمانی که به فکر برادران دینی خود هستیم، 
خداوند نیز به فکر ما و گره گشای کار ماست، ادامه داد: کسانی که خود را وقف کمک به 

دیگران می کنند، در نزد خداوند بسیار مقرب هستند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی قم نیز در این آیین با اشاره به رویکرد این سازمان برای افزایش 
تعامل با سایر نهادهای خیریه ازجمله بنیاد برکت اظهار کرد: در نخستین اقدام مشترک این 
سازمان با ستاد اجرایی فرمان امام )ره( و بنیاد برکت، اهدای جهیزیه به نوعروسان مناطق 

محروم در دستور کار قرارگرفته است.
حجت الاسلام رضا عزت زمانی با تاکید بر کمک به جوانان برای تشکیل خانواده افزود: 
جهیزیه های اهدایی از سوی ستاد اجرایی فرمان امام خمینی به نمایندگی از رهبر معظم 
انقلاب به زوج های جوان است که امیدواریم این کمک ها موج برکت در زندگی این زوج ها 
باشد. وی ادامه داد: مساجد تکیه گاه های خانواده های ایرانی هستند و به دنبال فعال 
کردن ظرفیت های اجتماعی مساجد هستیم. مدیرکل امور اعزام مبلغین و مساجد سازمان 
تبلیغات اسلامی نیز در این آیین گفت: یک هزار جهیزیه در سراسر کشور با همکاری ستاد 
اجرایی فرمان امام خمینی به محرومین اهدا می شود، حتی اگر همه این جیزیه ها به 

استان قم اهدا می شد، بازهم کفاف نیازهای قم را نمی داد.
حجت الاسلام غلامحسین رقیمی بابیان اینکه شرایط اقتصادی کنونی جوانان را در 
تشکیل خانواده و تامین جهیزیه دچار مشکل کرده است گفت: باید همه تلاش کنند تا در 

امر ازدواج جوانان تسهیل لازم صورت گیرد.
 

مدیرعامل بنیاد احسان وابسته به ستاد اجرایی فرمان امام )ره( :

300 هزار زوج در کشور منتظر جهیزیه هستند
 مدیرعامل بنیاد احسان وابسته به ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با بیان اینکه ۳۰۰ هزار 
زوج منتظر جهیزیه در کشور وجود دارد،گفت: سالانه ۶۵۰ هزار ازدواج در کشور ثبت می 

شود که ۱۰ درصد زوج ها در تامین جهیزیه خود، دچار مشکل هستند.
امیرحسین مدنی روز دوشنبه در آیین اهدای ۱۲ جهیزیه به زوج های جوان در سالن 
همایش های اداره کل سازمان تبلیغات اسلامی قم افزود: مجموع کمک ها توسط خیرین 
و نهادهای دولتی درسال حدود ۱۰ هزار جهیزیه است که برای رفع این مشکل در کشور 

نیاز به کمک همه مردم و موسسه های خیریه هستیم.
وی با بیان اینکه آمار ازدواج در یک دهه گذشته ۴۰ درصد کاهش یافته است گفت: 
دراین راستا فرزند آوری نیز در سال های اخیر کاهش یافته که این شرایط، کشور را در مرز 
هشدار کاهش جمعیت جوان قرار داده است. مدیرعامل بنیاد احسان، با بیان اینکه بر 
اساس تحقیقات صورت گرفته ۷۴ درصد جوانان، مشکلات معیشتی را عامل عدم ازدواج 
اعلام کرده اند گفت: اشتغال، مسکن و لوازم ضروری ازدواج مهمترین مشکلات پیش روی 
جوانان برای ازدواج اعلام شده است. وی ادامه داد: در حوزه طلاق شاهد آمار متفاوت در 
این زمینه هستیم به گونه ای که ۷۵ درصد عامل طلاق مسائل فرهنگی و درصد کمی به 
مسائل اقتصادی مربوط است. مدنی با بیان اینکه ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در زمینه 
هایی فعالیت می کند که در کشور خلا وجود دارد، گفت: ساخت یک هزار و ۵۰۰ مسجد، 
یک هزار و ۶۰۰ مدرسه، ۱۲ بیمارستان تخصصی، ۴۰ هزار خانه بهداشت و ۶۰ هزار خانه 

محرومان از اقدام های بنیاد برکت در سراسر کشور است.
وی با اشاره به برنامه این ستا( برای ریشه کنی ناشنوایی در کشور گفت: ناشنوایی 
کودکان زیر ۴ سال با کاشت حلزون برطرف می شود که ستاد اجرایی فرمان امام )ره( هزینه 

آن برای تمام کودکان زیر ۴ سال را در کشور پرداخت می کند.
مدنی توجه به درمان زوج های نابارور را یکی از برنامه های جدی ستاد اجرایی فرمان امام 
و بنیاد برکت دانست و ادامه داد: در استان قم ۲۰۰ زوج جوان با کمک بنیاد برکت تحت 

درمان ناباروری قرار گرفته اند که نتیجه این حمایت ها، تا کنون تولد ۱۴ نوزاد بوده است.
مدیرعامل بنیاد احسان، با اشاره به اقدام های صورت گرفته ستاد اجرایی فرمان امام 
)ره( در مناطق سیل زده گفت: این ستاد توزیع ۳۰ هزار بسته لوازم خانگی و ۱۰ هزار دام 
در مناطق سیل زده را به عهده گرفته است که تا کنون ۷ هزار دام و ۱۴ هزار بسته لوازم 
خانگی در این مناطق توزیع شده است. مدنی با بیان اینکه سال گذشته ستاد اجرایی 
فرمان امام )ره(، ۳ هزار جهیزیه دراختیار زوج های جوان قرار داده است، گفت: امسال 
نیز ۲ هزار جهیزیه به صورت رایگان و۳ هزار جهیزیه از طریق پرداخت تسهیلات به قشر 

متوسط جامعه به همت بنیاد برکت در اختیار مزدوجین قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه هزینه خرید جهیزیه در کشور نسبت به سال گذشته چهار برابر افزایش 
یافته است گفت: تمام کالاهای اهدایی به زوج های جوان، تولید داخل است که این 

موضوع موجب رونق واحدهای تولید شده است.
مدیرعامل بنیاد احسان، تاکید کرد: سال گذشته ۱۵۰ هزار بسته لوازم تحریریه میان 
دانش آموزان مناطق محروم کشور توزیع شده، که این موضوع در سال تحصیلی آینده نیز 

با قدرت در دستور کار ستاد اجرایی فرمان امام )ره( و بنیاد برکت است.
مدنی با تاکید بر ضرورت تبدیل مساجد به مراکز کمک به محرومان، گفت: در قالب طرح 
»مسجد احسان«، یک هزار مسجد در کشور برای رفع محرومیت در مناطق و کمک به 

محرومیت زدایی توسط بیناد برکت مورد حمایت قرار می گیرند.
وی با تاکید بر اینکه با حمایت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در یک هزار مسجد کشور 
صندوق قرض الحسنه ایجاد می شود گفت: با احیای این صندوق ها به دنبال کمک به 

معیشت مردم و خانواده های محروم هستیم.
مدنی ادامه داد: سال گذشته ۳ هزار ویلچر در کشور توزیع شده است ضمن اینکه اعزام 
زائر اولی به عتبات عالیات، از طریق طرح مسجداحسان از چند روز آینده اجرایی می شود.
در این آیین ۱۲ قلم کالای اساسی از جمله، یخچال، پتو، لباس شویی، قالی، اجاق گاز 

و جاروبرقی با ارزش ریالی یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال به زوج های جوان اهدا شد.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

یگان حفاظت محیط زیست امروز مقتدرتر از 
همیشه در صحنه حضور دارد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یگان حفاظت محیط زیست کشورمان 
امروز مورد توجه جدی مردم و مسؤولان قرار گرفته و مستحکم تر و مقتدرتر از همیشه در 

صحنه حضور دارد.
سید رضا موسوی مشکینی در مراسم گرامیداشت »روز ملی محیط بان« در این اداره کل 
گفت: امروز یگان حفاظت محیط زیست کشورمان، مستحکم تر و مقتدرتر از همیشه در 

عرصه حفظ و حراست از محیط زیست میهن عزیزمان حضور دارد.
وی با بیان اینکه حوزه محیط بانی در سال های گذشته مورد توجه جدی مردم و مسؤولان 
قرار گرفته و امروز دارای پایگاه مردمی و جایگاه و ساختار ویژه ای است، خاطرنشان کرد: 
با تصویب لایحه حمایت از محیط بانان در مجلس شورای اسلامی، باید از این فرصت 

ارزشمند به خوبی بهره مند شده و تحرک حوزه محیط بانی را افزایش دهیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به وظایف و مسؤولیت های گسترده 
محیط بانان در پیشگیری و مقابله با تخلفات زیست محیطی، تصریح کرد: امیدواریم با 
استفاده از امکانات و تجهیزات نوین و برگزاری دوره های آموزشی مناسب، ظرفیت و توان 

عملیاتی یگان حفاظت محیط زیست هرچه بیشتر توسعه یابد.
وی از برنامه ها و اقداماتی که در سالهای گذشته برای بهبود وضعیت رفاهی و معیشتی 
محیط بانان به انجام رسیده است، قدردانی کرد و گفت: با ارتقاء سطح حفاظتی مناطق 
و زیستگاهها و توجه جدی به تالابهای استان قم، وظایف محیط بانان در استان بسیار 

سنگین تر و حساس تر از گذشته است.
در پایان این مراسم از محیط بانان مهدی ابوالقاسمی و محمدرضا الیاسی به عنوان 

محیط بانان نمونه استان قم با اهدای لوح تقدیر و هدایایی تجلیل بعمل آمد.
سالروز میلاد حضرت علی بن موسی الرضا)ع( به عنوان »روز ملی محیط بان« نامگذاری 

شده است.

درگفت و گو با مسئولان استان قم مطرح شد

افزایش نظارت اجتماعی برای مقابله با بد حجابی درقم

زینب حیدری

ایران  گردشگرپذیر  شهرهای  از  بسیاری  که  درحالی 
به  را  خود  درمانی،  خدمات  ارتقای سطح  با  تا  تلاشند  در 
استانداردهای بین المللی نزدیک کنند اما استان قم اندر خم 

اولین کوچه گردشگری سلامت است.
آمارها می گوید سالانه بیش از ۲۵ میلیون مسافر داخلی 
می شوند؛  قم  وارد  خارجی  گردشگر  میلیون  نیم  و  دو  و 
مسافرانی که عمدتاً هدف خود را زیارت قرار می دهند، با 
این وجود در سال های اخیر تلاش شده تا در کنار زیارت، 
زمینه های دیگر گردشگری نیز فراهم شود تا قم آنگونه که باید 
و شاید شناخته و از حضور گردشگران به نفع استان استفاده 
شود. درمان و مباحث سلامت یکی از گزینه هایی است که 
بسیاری از مسافران غیرایرانی را به ویژه از کشورهای همسایه 
راهی ایران می کند؛ قم از دیرباز یکی از شهرهایی است که 
خارجی  گردشگران  اختیار  در  را  وسیعی  درمانی  ظرفیت 
قرار داده است و توقع می رود که در این زمینه حرف بسیار 
برای گفتن داشته باشد. با این وجود، درحالی که بسیاری 
از شهرهای گردشگر پذیر ایران در تلاشند تا با ارتقای سطح 
المللی  بین  استانداردهای  به  را  خود  درمانی،  خدمات 
نزدیک کنند اما استان قم اندر خم یک کوچه گردشگری 
سلامت مانده است. در سال های اخیر روند توسعه پذیرش 
بیماران خارجی و مراجعه آنها با هدف درمان سبب شده تا 
موضوع گردشگری سلامت به شکل ویژه و به عنوان یکی 
از زیرشاخه های گردشگری مورد توجه مسئولان کشوری و 
استانی قرار گیرد؛ در این میان اما ابهامات و اما و اگرهایی 
هم وجود دارد. شاخصه هایی که باید برای پذیرش بیماران 
غیرایرانی فراهم شود، تعرفه ها و هزینه های درمانی، پذیرش 
و آماده سازی بستر ارائه خدمات درمانی به بیماران خارجی 
و… موضوعی است که باید مورد توجه باشد تا در ارزیابی 
شاخصه های ملی و بین المللی قم را در جایگاه قابل اعتنا به 
عنوان هدف گردشگری سلامت قرار دهد و اسم و رسم خود 

را در میان مسافران بیابد.
*درمان ۲۰ هزار گردشگر غیر ایرانی در قم طی یک سال

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان قم در این باره ، 
از مراجعه ۲۰ هزار تبعه غیر ایرانی به مراکز درمانی استان قم 
طی سال ۹۷ خبر می دهد و می گوید: از این تعداد بیش از 
۱۵ هزار نفر از کشور افغانستان،۱۵۰۰ نفر از کشور عراق و 

بیش از ۱۱۰۰ نفر از پاکستان برای درمان به قم سفر کرده اند. 
محمود پرهام با بیان اینکه علاوه بر این سه کشور بیمارانی 
نیز ار کشورهای هند، آذربایجان، عربستان، ترکیه، مالزی، 
اندونزی و تاجیکستان نیز در مراکز درمانی استان قم پذیرش 
شده اند ادامه می دهد: اشتغال، توسعه اقتصادی، رونق تولید 
و ارزآوری از مهمترین دستاوردهایی است که در صورت تحقق 
گردشگری سلامت با وجود تحریم ها می تواند عاید استان 
شود. وی با بیان اینکه رشته های داخلی و جراحی بیشترین 
مراجعه کننده را در حوزه درمان مراجعان غیر ایرانی در استان 
قم دارد، گفت: تلاش ما این است که بیماران قبل از مراجعت 
انتخاب کنند  ایران بیمارستان مورد نظر را برای درمان  به 
اما نکته مهم این است که که برای ساماندهی گردشگری 
سلامت نهادهایی مثل استانداری، دفتر وزارت امور خارجه 
و میراث فرهنگی باید مشارکت فعال داشته باشند تا جذب و 

درمان بیماران غیر ایرانی ساماندهی و نظام مند باشد.
*دانشگاه علوم پزشکی مسئولیت گردشگری 

سلامت نیست
رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم نیز استان قم را دارای 
ظرفیت های بی نظیر گردشگری سلامت می داند و می گوید: 
متأسفانه به رغم آمار بالای پذیرش بیماران غیر ایرانی در مراکز 
درمانی اما این اقدام به صورت نظام مند انجام نمی شود و 
عمده مراجعات شخصی یا از کانال دلالان است. محسن 
عادلی معتقد است: وجود ظرفیت های درمانی قوی مثل 
چشم پزشکی، قلب و بسیاری کلینیک ها و بیمارستان های 
سلامت  گردشگری  زمینه  در  تخصصی  فوق  و  تخصصی 
مغفول مانده است. به گفته وی، دانشگاه علوم پزشکی متولی 

اصلی مدیریت گردشگری سلامت نیست و همه شهر باید در 
بخش های مختلف به این باور برسند که اگر گردشگری برای 
درمان به استان بیاید به نفع همه است چرا که اقتصاد استان 
را رونق می بخشد، از همین رو کسی نباید فکر کند که تنها 
بخش درمان در این حوزه مسئولیت دارد. رئیس سازمان نظام 
پزشکی استان قم با بیان اینکه اکثر رشته های فوق تخصصی 
در استان قم فعال است، می گوید: تنها در یک قلم حدود ۶ 
کلینیک تخصصی چشم پزشکی و بیش از ۳۰ چشم پزشک 
در استان قم کار خدمات رسانی به بیماران را انجام می دهند 
و این یکی از ظرفیت های درمانی بالفعل استان در پذیرش 
فرهنگی، صنایع  میراث  اداره کل  است.  بیماران خارجی 
دستی و گردشگری استان قم نیز یکی دیگر از نهادهایی 
است که در مقوله گردشگری سلامت دارای نقش محوری 
است اما طی تماس های مکرر با معاونت گردشگری این اداره 
کل هیچ پاسخی به خبرنگار مهرداده نشد. با تمام این تفاسیر 
می توان گفت مقوله گردشگری سلامت به رغم آماده بودن 
بسیاری از بسترهای درمانی در قم اما جای کار بسیار دارد 
و کودک نوپای گردشگری سلامت در قم می تواند با حمایت 
از گروه های کوچک استارتاپی و فعال در زمینه گردشگری 
سلامت و نیز بخش خصوصی به رونقی چشمگیر دست یابد. 
اما پیش از همه اینها، توجیه و اشراف مسئولان مربوطه به این 
حوزه باید مورد توجه باشد، چیزی که در گفتگو با مسئولان، 
به نظر می رسد هنوز جدی گرفته نشده از همین رو کماکان 
گردشگری سلامت نه به معنای واقعی بلکه به شکل سنتی و 
دلالی کماکان در کوچه پس کوچه ها و خیابان های این شهر 
تنزل می یابد و دستاورد چشمگیری هم برای این شهر ندارد.

چرا موانع رونق گردشگری سلامت  درقم  برطرف نمی شود؟
سرگردانی در بازار گردشگری سلامت در قم
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رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه خواهان تک نرخی 
ثبات  شرایط  در  کشور  اینکه  به  باتوجه  اما  هستیم  ارز  شدن 
اقتصادی قرار دارد و بر هم زدن این آرامش عاقلانه نیست، گفت: 
بانک مرکزی ۱۲ میلیارد دلار ارز نیمایی برای واردات تأمین کرده 
که ۶.۲ میلیارد دلار آن مربوط به سه ماه و نیم ابتدای سال بوده 

است.
اقتصاد  فرماندهی  ستاد  در  روزیکشنبه  همتی  عبدالناصر 
مقاومتی در استانداری خراسان رضوی، اظهار کرد: یک سال 
قمری پیش که مشهد بودم، طغیان و قلیانی در اقتصاد کشور 
رخ داده بود. سال گذشته سال سختی برای مردم و کشور بود. 
دشمن از تمام ابزارها برای نابودی اقتصاد کشور استفاده کرد اما 
همانگونه که ما پیش بینی می کردیم، ناکام شدند. البته بسیار 

ضربه زدند و این ضربات بر جامعه آثاری منفی داشت.
وی افزود: بنای آن ها این بود که وضعیت ارزش پول ملی ایران 
شرایطی ناامیدکننده برای مردم فراهم کند اما خداوند کمک 
کرد، ملت ایران از خود مقاومت نشان داد و بانک مرکزی به عنوان 
خدمتگذار مردم تلاش کرد تا شرایط کنونی و آرامش نسبی بر 
کشور حاکم شود. در حال حاضر امور در کنترل مسئولان کشور 
است. هر کشوری که این سیاست ها علیه آن اجرا می شد، به 
نابودی می رسید. نزدیکترین دوستان ما نیز در شرایط سختی 
قرار دارند. بانک مرکزی ایران تحت شدیدترین فشارها بوده، 
دشمنان امروز فشار را به حداکثر رسانده و در همین حد آن را 

حفظ کرده اند.
*اجازه نمی دهیم ارز مورد هجوم قرار گیرد

همتی ادامه داد: تا پیش از دیروز و امروز این فشارها کمتر 
فشارها،  شدن  شدیدتر  علی رغم  که  ماست  افتخار  این  بود. 
خوشبختانه کشور در شرایط خوبی است و بازار ارز ثبات دارد. 
ارز یک ارزش ذاتی دارد که ما اجازه نمی دهیم مورد هجوم قرار 
گیرد. بانک مرکزی اجازه نداد با ابزارهای سیاسی و روانی پول 
ملی کشور را نابود کنند. این در حالی است که سال گذشته 

بسیاری صبحت از ارز ۳۰ تا ۴۰ هزار تومانی می کردند.
رئیس بانک مرکزی خاطرنشان کرد: نظام به قدری قدرت دارد 
که رو به روی این حرکت ایستادگی کند و قدرت ما بر همه دنیا 
آشکار شد. تصور یک سال پیش ما با آنچه که امروز وجود دارد، 
بسیار فرق داشت. آن زمان من نیز بسیار نگران بودم و حتی 
برخی شب ها خوابمان نمی برد. این افتخار است که فعالیت ها را 
داشته و توانسته ایم این شرایط را برای مردم به وجود آوریم. تاکید 
ما این است که شوک ارزی کشور آثار و تبعاتی داشت که باید به 

تدریج خنثی شود.
وی اضافه کرد: یکی از مأموریت های ما حفظ ارزش پول ملی 
است که این مأموریت ابزارهایی دارد و یکی از این ابزارها کنترل 
نقدینگی و تورم است. تورم چیزی جز افزایش نسبی قیمت ها 
با  متناسب  تولید  اگر  باشد،  زیاد  پول  تقاضای  وقتی  نیست. 
ایجاد  پیدا نکند، شوک جدید تورمی  افزایش نقدینگی رشد 
خواهد شد. بسیاری در مورد چرایی ادامه سیاست ارز ۴۲۰۰ 

تومانی سوال می پرسند. واقعیت این است که ما نیز خواهان 
تک نرخی شدن ارز هستیم اما در حال حاضر کشور در شرایط 
ثبات اقتصادی قرار دارد و بر هم زدن این آرامش عاقلانه نیست.
در حال حاضر تصمیم دولت ادامه سیاست ارز دو نرخی است

همتی با بیان اینکه هر اتفاقی در قیمت کالاهای اساسی رخ 
دهد، فشار دیگری به مردم وارد می شود، عنوان کرد: در این 
زمینه دولت ملاحظاتی دارد تا بتواند مساله را مدیریت کند. 
دولت تغییرات جدی در ساختار بازرگانی ایجاد کرده، بخش های 
توزیعی مربوط به دام از جهاد کشاورزی منفصل شده و به وزارت 
صمت آمده تا از این به بعد قائم مقام وزیر صمت مسئولیت 

بازرگانی را پیگیری کند.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در حال حاضر تصمیم دولت 
ادامه سیاست ارز دو نرخی است. با وجود این، تقریباً نرخ سومی 
برای ارز وجود ندارد و نرخ اسکناس نیز با نرخ ارز نیمایی ۱۰ 
درصد فاصله دارد که این مورد نیز با هزینه های نقل و انتقال پول 
در دنیا مطابق است. تا زمانی که شرایط تحریم وجود دارد، این 

تفاوت مقدار ناچیز هزینه مبادلاتی پول باقی خواهد ماند.
کشور،  اقتصادی  وضعیت  از  پیش بینی ها  به  اشاره  با  وی 
تصریح کرد: سال گذشته بسیاری مطرح می کردند که این روند، 
ابر تورم را به دنبال دارد اما اینگونه نشد. تورم ۱۲ ماهه کشور 
حدود ۳۱ درصد بوده و این موفقیتی بود که در شرایط هجمه 
اقتصادی علیه ما محقق شد. سال گذشته نقدینگی کشور ۲۳ 
درصد رشد نسبت به سال قبل از خود داشت. این رشد در سال 
۱۳۹۶ نسبت به سال ۱۳۹۵، ۲۲ درصد بود که این آمار نشان 
می دهد با وجود فشارها، نقدینگی فقط یک درصد رشد کرده، در 
واقع ما در کنترل نقدینگی موفق بودیم و تورم موجود نیز نتیجه 
بخش تقاضا بود. ما نمی خواهیم فشار دیگری از طریق تقاضا بر 
قیمت ها ایجاد کنیم زیرا جامعه تحمل اضافه شدن یک شوک 

دیگر تورمی را ندارد.
همتی افزود: برای بانک مرکزی تأمین کالاهای اساسی، تأمین 
مواد اولیه کارخانجات و ثبات بازار مهم است و این را با چنگ و 
دندان حفظ می کند. سال گذشته بالاخره ما این شرایط خاص را 
لمس کردیم. برای نرخ ریال نیز بسیار حساسیت داریم. در حال 
حاضر میزان نقدینگی ما به ۲,۰۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده 

است. باید این نقدینگی کنترل و هدایت شود.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: رئیس جمهوری اجازه 
جلوگیری رشد نقدینگی را به ما داده، همچنین بر اساس دستور 
مقام معظم رهبری کمیته نقدینگی در بانک مرکزی ایجاد شده 
که تلاشش این است نقدینگی کشور افزایش پیدا نکند. یکی از 
طرح های ما در این مسیر این است که از سیستم فاکتورینگ 
استفاده کنیم. این سیستم در واقع همان LC داخلی، البته به 

ریال است.
*فروش نفت به تدریج افزایش یافته است

وی با اشاره به کسری بودجه و نقش بانک مرکزی در برطرف 
کردن آن، بیان کرد: قرار نیست کسری بودجه کشور را بانک 

مرکزی تأمین کند. البته ما به دولت برای تأمین منابع کمک 
می کنیم اما اینکه کسری آن را ما تأمین کنیم، اینگونه نخواهد 
بود. در حال حاضر سقف بودجه تا ۶۲ هزار میلیارد تومان کاهش 
افزایش  به تدریج در حال  البته فروش نفت  پیدا کرده است. 
است که یکی از راه های تأمین کسری بودجه همین فروش نفت 

خواهد بود.
همتی ادامه داد: همچنین قرار شده برای برطرف شدن این 
کسری، دولت اوراق بیشتری منتشر کند. سال گذشته نیز مقام 
معظم رهبری مجوزی برای برداشت از صندوق ذخیره ارزی به 
میزان ۱۲ میلیارد دلار را دادند که با مجوز ایشان قرار شد امسال 

از این رقم برای جبران کسری ها استفاده شود.
*بازار متشکل ارزی به زودی راه اندازی می شود

رئیس کل بانک مرکزی گفت: در حال حاضر بانک مرکزی ۱۲ 
میلیارد دلار ارز نیمایی برای واردات تأمین شده که ۶.۲ میلیارد 
دلار آن مربوط به به سه و نیم ماه اخیر بوده است. به تدریج تأمین 
ارز برای تولیدکنندگان در حال بهتر شدن بوده و در حقیقت 
زمانی که بازار ارز حرکت نزولی دارد، این مساله نشان دهنده 
تأمین ارز بهتر است. بازار متشکل ارزی نیز به زودی راه اندازی 
خواهد شد. تنها علت تأخیر آن نیز برخی ارزیابی هاست تا به من 

ثابت شود که این بازار مشکلی برای کشور ایجاد نمی کند.
وی با اشاره به درخواست مسئولان و بخش خصوصی خراسان 
رضوی از بانک مرکزی جهت افزایش سطح اعطای تسهیلات 
بانک های استان ها، تاکید کرد: فرض کنیم که سطح اعتباری 
بانک ها زیاد شود؛ آیا منابع برای اعطای تسهیلات دارند؟ منابع 
بانک ها باید از طریق سپرده ها ایجاد شود. در حال حاضر نسبت 

تسهیلات به سپرده ها در کشور ۸۰ درصد است.
در  صرافی  ایجاد  به  نیازی  همچنین  کرد:  اضافه  همتی 
نبود  جبران  برای  راهکار  بهترین  و  نمی شود  دیده  استان ها 
صرافی در استان ها این است که صرافی بانک ها در کشور، مجوز 
ایجاد شعبه در استان ها را به دست آورند. همچنین تاکید ما این 
است که اطلاعات بانک های خصوصی در اختیار کمیسیون 
هماهنگی بانک های استان قرار گیرد. حق اولیه استاندار است 

که بداند بانک های استان چقدر سپرده جمع آوری کرده اند.
رئیس بانک مرکزی با اشاره به پیشنهاد شهردار مشهد برای 
خرید املاک تملیکی بانک ها در مشهد، گفت: نحوه تسویه 
املاک تملیکی پیشنهاد خوبی است که باید این مساله در تهران 

مطرح شود.
*اختصاص ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای واحدهای 

کوچک و متوسط
وی از اختصاص ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای واحدهای 
کوچک و متوسط در سال جاری خبر داد و عنوان کرد: من با 
کلیات پیشنهاد جذب سپرده های اتباع بیگانه در استان موافق 
و  ارزی  پروژه های  تأمین  را جهت  منابع  این  هستم. می توان 
صادراتی استان اختصاص داد، البته بخشی از این مساله به 

وزارت اقتصاد بازمی گردد.

همتی با اعلام آمادگی بانک مرکزی برای حمایت ریالی از 
طرح های تولیدی که منجر به کاهش نیاز به واردات مواد اولیه 
می شود، تصریح کرد: نظر رئیس جمهوری نیز همین است که 
اولیه  به واردات مواد  نیاز کشور  پروژه هایی جهت کاهش  اگر 
باشد، از آن به صورت ریالی حمایت شود. من رنج می برم که مردم 

هر روز برای دریافت ارز جلوی بانک صف می بندند.
وی بیان کرد: من به عنوان مسئول بانک مرکزی این آمادگی را 
دارم که اگر هر استانی بتواند کالاهای اساسی را بدون وابستگی 
به ارز وارد کند، به آن کمک کنم. تمام تلاش ما کاهش وابستگی 
ارزی و واردات است. ما زمانی ۷۰ میلیارد دلار واردات داشتیم 
که سال گذشته این میزان به ۴۳ میلیارد دلار رسید. این نشان 
می دهد سیاست ما صحیح بوده و بسیاری از واردات کالا بی خود 

بود.
*کلیات اصلاح ساختار بودجه کشور تصویب شد

همتی تصریح کرد: تجربه نشان داده راهی جز توجه به تولید 
داخلی و ملی نداریم. راه آن نیز توجه به بخش های غیردولتی 
برداریم.  را  خصوصی  بخش  موانع  داریم  آمادگی  ما  است. 
برگزاری جلسه  تصمیم خوبی که همین دیشب گرفته شد 
کارگروه هایی به صورت ماهانه بین بانک مرکزی، هیأت رئیسه 
اتاق بازرگانی و اتاق تعاون بود تا جهت رفع موانع تولید گام هایی 

برداشته شود.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: همچنین دیروز کلیات 
اصلاح ساختار بودجه کشور در شورای هماهنگی اقتصادی 
کشور تصویب شد که قرار است در ۱۰ محور به صورت اساسی 
اقدامات منشأ تحولات  این  امیدواریم  تغییراتی صورت گیرد. 
مهم ساختاری در کشور باشد تا وابستگی ما به خارج از کشور 
را کاهش دهد. امروز با روند کنونی کشور، دشمنان به این نتیجه 
رسیده اند که باید با ما تعامل کنند. هم اکنون صحبت این است 
که سر جای اول بازگردند. این نشان می دهد که فشار بی نتیجه 

مانده و مقاومت مردم پیروز شده است.
*هدف مان ثبات در بازار ارز و کنترل نوسانات است

وی در حاشیه نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در 
خراسان رضوی در جمع خبرنگاران در خصوص تمهیدات بانک 
مرکزی برای مدیریت بازار ارز، اظهار کرد: هدف بانک مرکزی 
حفظ ثبات در بازار ارز و کنترل نوسانات است تا بازار به سمت 
تعیین  در  اقتصادی  فاکتورهای  کند.  حرکت  ارز  ذاتی  ارزش 
قیمت ارز مؤثر بوده و تمام تلاش ما ایجاد فضای آرامی است تا 

نرخ ارز بر اساس فاکتورهای اقتصادی شکل گیرد.
وی افزود: شرایط کنونی بازار نتیجه مدیریت و تدبیر بانک 
مرکزی است. اگر مسائل سیاسی در بازار ارز وارد نشود، این 
بازار روال طبیعی خود را طی خواهد کرد. توصیه ما این بوده که 
نوسانات بازار ارز ناشی از فاکتورهای سیاسی است و مردم نباید 
وارد سرمایه گذاری در این بازار شوند. البته از مردم تشکر می کنم 
که وارد این بازار هم نشده اند. عمده نوسانات نیز ناشی از حضور 

کسانی است که برای نوسان گیری وارد بازار ارز می شوند.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

تأمین۶.۲میلیارددلارارزنیماییبرایواردات

یک شبانه روز در اقتصاد ایران چه می گذرد؟

عددورقمهاییکروزاقتصادایران

 تا به حال فکر کرده اید در طول ۲۴ ساعت در اقتصاد ایران چه می گذرد؟ چه مقدار واردات 
و صادرات انجام می شود و چه تعداد کسب وکار جدید، فعالیت خود را آغاز می کنند؟ وقتی 
همه مشغول کار و زندگی خود هستیم، قانونگذاران چه تغییری در وضعیت اقتصادی مان 

ایجاد می کنند؟
هر صبح که روز خود را آغاز می کنیم، به محل کار خود می رویم، در کلاس های درس 
حاضر شده یا مشغول خانه داری می شویم، اقتصاد کشور در مسیر خود حرکت می کند، 

حرکتی که همه ما به نوعی از آن تأثیر می گیریم و بر آن تأثیر می گذاریم.
بخشی از تولید کشور به عهده ما قرار دارد و البته در مصرف هم سهم خودمان را داریم؛ 
برخی بیشتر و برخی کمتر. به هر حال همه ما در شکل گیری اعداد و ارقامی که ایرناپلاس 

از یک روز اقتصاد ایران جمع آوری کرده، نقش داریم.
منابع آماری، اعداد و ارقام خود را در بازه های زمانی مشخصی ارائه می دهند. برخی از 
این آمارها به صورت روزانه نیز در دسترس هستند، اما برخی دیگر آمارهایی هستند که 
به صورت هفتگی، ماهانه، فصلی یا سالانه منتشر می شوند. ما روز سه شنبه، ۱۱ تیر ۱۳۹۸ 

را انتخاب کردیم تا ببینیم در یک شبانه روز در اقتصاد ایران چه می گذرد؟
*واردات یک روز ایران چقدر است؟

بر اساس آمارهای روزانه گمرک، مجموع واردات ۲۰ کالای عمده وارداتی در این روز، 
حدود ۸۱ میلیون دلار یا بیش از ۳۴۰ میلیارد تومان است. ذرت دامی در جایگاه اول این 
فهرست ۲۰ کالایی است و بیش از ۲۱ میلیون دلار یعنی حدود ۹۱ میلیارد تومان به واردات 
آن اختصاص پیدا کرده است. گوشی تلفن همراه، آخرین کالای این فهرست است که 

۹۴۰۰ دستگاه آن با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد کشور شده است.
گمرک در فهرست دیگری، واردات صورت گرفته به کشور را بر اساس ۲۰ کشوری که 
بیشترین ارزش وارداتی را از آنها داشتیم، منتشر کرده است که بر اساس آن، مجموع 
ارزش واردات از این ۲۰ کشور بیش از ۱۵۸ میلیون دلار یا تقریباً ۶۶۵ میلیارد تومان است. 
کالاهای وارد شده به ایران در این روز، از کشورهای مختلفی آمده اند؛ از ژاپن و جمهوری 
کره در خاور دور گرفته تا برزیل در آمریکای لاتین. میزان واردات از سوریه نیز بیش از ۷۲۶ 
هزار دلار یا سه میلیارد تومان بوده که جایگاه شانزدهم در بین ۲۰ کشور اصلی واردکننده 

به ایران را به دست آورده است.
*تعداد درخواست واردات در یک روز

برای واردات کالاها، نیاز به ثبت سفارش و تخصیص ارز است که با همکاری مشترک 
وزارت صمت و بانک مرکزی انجام می شود. تعداد ثبت سفارش در ۱۱ تیر سال جاری، 

۵۲۹ مورد و به ارزش حدودی ۱۲۰ میلیون دلار بوده است.
*کالاهایی که از کشور خارج می شوند

فهرست ۲۰ گانه کالاهای صادراتی ایران نشان می دهد مجموع صادرات ایران در این روز، 
حدود ۶۹ میلیون دلار یا ۷۷۲ میلیارد تومان است. بیشترین کالای خریداری شده از ایران 
در این روز، پاراکسیلن است که نوعی هیدروکربن آروماتیک است و در ساخت پلی استر 
و پلاستیک مورد استفاده قرار می گیرد. بخش عمده کالاهای این فهرست ۲۰ تایی را 
محصولات پتروشیمی، مواد شیمیایی، روغنی، کودها و مانند این تشکیل می دهد، اما 
بیستمین مورد، پنیر است که ارزش صادرات آن بیش از ۵۰۶ هزار دلار یا پنج میلیارد تومان 
بوده است. اگر صادرات را بر اساس کشورهای مقصد در نظر بگیریم، مجموع صادرات به 
۲۰ مقصد اصلی کالاهای ایرانی در این روز، تقریباً ۱۳۰ میلیون دلار یا حدود یک میلیارد و 
۴۵۹ میلیون تومان بوده است و همه کشورهای همسایه، خریدار کالاهای ایرانی بوده اند.

*چند نفر وارد دنیای تجارت خارجی می شوند؟
واردات و صادرات کالا بدون کارت بازرگانی به صورت رسمی و قانونی قابل انجام نیست و 
حالا که از واردات و صادرات گفتیم، خوب است نگاهی به تعداد کارت های بازرگانی صادر 
شده در ۱۱ تیر بیندازیم. در این روز، ۱۹ کارت بازرگانی جدید صادر شده و ۲۹ کارت 

بازرگانی نیز تمدید شده اند.
*کسب وکارهای جدیدی که در یک روز متولد شدند

بر اساس آمار دبیرخانه هیئت عالی نظارت بر سازمان های صنفی کشور، در یازدهم تیر 
بیش از دو میلیون و ۶۰۰ هزار واحد صنفی در کشور فعال بودند. تعداد شاغلان در آنها به 
بیش از ۶ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر می رسد. در این روز، ۳۶۸ پروانه کسب وکار صادر شده 
است. بر اساس آمارهای وزارت صمت نیز، در این روز، ۲۷ مجوز نماد اعتماد الکترونیکی 

برای کسب وکارهای الکترونیکی صادر شده است.
*چقدر مصرف کردیم؟

مصرف برق بر اساس گزارش وضعیت شبکه برق کشور در پیک روزانه ۱۱ تیر، ۵۱ هزار و 
۶۴۳ مگاوات و در پرمصرف ترین ساعت شب، ۵۱ هزار و ۵۱۱ مگاوات بوده است.

مصرف روزانه آب نیز به گفته حمیدرضا جانباز، مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور، به طور متوسط برای هر نفر ۱۵۵ لیتر است.

علیرضا صادق آبادی، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران نیز 
میانگین مصرف روزانه بنزین را در کشور حدود ۹۴ میلیون لیتر اعلام کرده است. تولید 

روزانه بنزین در کشور، به گفته بیژن زنگنه، وزیر نفت، ۱۱۰ میلیون لیتر است.
*یک روز با اوراق مالی

شاخص کل بورس در ۱۱ تیر، ۲۴۸ هزار و ۲۷۵ واحد بود. تعداد معاملات انجام شده در 
این روز ۲۶۱ هزار، و حجم معاملات، دو میلیارد و ۸۲۲ میلیون سهم و اوراق مالی بهادار بود 

که ارزشی بیش از ۱,۰۹۷ میلیارد تومان را در بورس تهران رقم زدند.
شاخص فرابورس نیز در این روز ۳۱۹۷ واحد و ارزش معاملات به طور تقریبی ۸۶۷ 

میلیارد تومان بود که با جابه جایی یک میلیارد و ۶۹۵ میلیون سهم، ایجاد شد.
*برداشت از خزانه در یک روز

در ۱۱ تیرماه، خزانه ۳۶ مورد پرداخت به دستگاه های اجرایی داشته که مجموع آن، 
رقمی حدود ۳۶ میلیارد و ۶۱۵ میلیون تومان بوده است. ۲۳ مورد از این پرداخت ها، از نوع 
هزینه های عمومی و یک مورد، اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای بوده است. در ۱۲ 
مورد هم نوع پرداخت مشخص نیست و در قسمت نام دستگاه اجرایی به جای نام دستگاه، 
عدد »۲۰« ذکر شده که مجموع مبلغ ۱۲ پرداخت انجام شده به این دستگاه از خزانه، 
بیش از پنج میلیارد تومان بوده است. نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها ۶ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان، ستاد اقامه نماز ۶۷۵ میلیون تومان و سازمان امور عشایری 

نیز کمی بیشتر از ۳۰۰ میلیون تومان در این روز دریافت کرده اند.
*تصویب یا ابلاغ قوانین

بر اساس سامانه ملی قوانین و مقررات، سه مورد ابلاغ تصویب نامه در یازدهم تیرماه انجام 
شده که هر سه به نوعی آثار اقتصادی داشتند. اصلاح در یکی از مواد آیین نامه اجرایی 
قانون بودجه ۱۳۹۷، لغو یک تصویب نامه درباره منطقه آزاد و ویژه اقتصادی بروجرد و 
اصلاح یک تصویب نامه درباره منابع حاصل از افزایش نرخ گاز CNG تغییرات مؤثر در 

قوانین و مصوبات اقتصادی بودند.

گزارش از حامد حیدری

 یک تحلیلگر بازار ارز می گوید: در اردیبهشت سال ۱۳۹۶ قیمت دلار باید حدود ۵۷۰۰ 
تومان می شد. از آنجایی که با تزریق زیاد، قیمت را در طول این سال ۳۷۰۰ تومان نگاه 

داشتند. در سال ۱۳۹۷ فنر قیمتی از کنترل خارج شد و قیمت دلار به شدت بالا رفت.
حباب قیمتی و ارزش ذاتی دو عبارتی است که آن ها را هنگام نوسانات قیمتی در بازارهای 
مالی از زبان مسئولان و کارشناسان زیاد می شنویم. ارزش ذاتی به ارزش واقعی یک دارایی 
یا سهام یک شرکت گفته می شود که با بررسی ابعاد مختلف محاسبه می شود. در رابطه با 
دلار معمولًا برای محاسبه ارزش ذاتی، قیمت آن در یک سال را مبنا قرار داده و مابه التفاوت 
نرخ تورم و سود بانکی در ایران و آمریکا را در هر سال نسبت به عدد اولیه اعمال می کنند. 

البته باید بدانیم که ارزش ذاتی لزوماً مساوی با ارزش یک دارایی یا سهم در بازار نیست. 
در مقابل ارزش ذاتی یا قیمت واقعی، حباب قیمتی مطرح می شود. حباب قیمتی زمانی 
شکل می گیرد که یک سهم یا دارایی با حجم و نرخی بیشتر از ارزش واقعی خود معامله 
شود. یکی از ویژگی های حباب، موقتی بودن آن است. اما دیده شده که در کشور ما سکه 
بهار آزادی در طول سال های اخیر تقریباً همیشه دارای حباب بوده و تنها میزان آن کم و زیاد 
شده است.  علی اصغر سمیعی زفرقندی، رئیس هیئت مؤسس کانون صرافان و تحلیلگر 
بازار ارز درباره نحوه تعیین قیمت واقعی دلار به ایرناپلاس می گوید: برای رسیدن به قیمت 
واقعی یا ارزش ذاتی دلار، لازم است ابتدا سال پایه ای برای این کار در نظر بگیریم. مثلًا اگر 
سال پایه را ۱۳۵۷ در نظر بگیریم، در این سال قیمت دلار ۷۰ ریال بوده است. سپس باید 
نرخ سود بانکی و تورم ایران را که از سوی بانک مرکزی اعلام می شود و تفاضل آن با نرخ سود 
و تورم آمریکا را سنجید و آن را به طور منظم روی قیمت دلار اعمال کرد. این کار باید در رابطه 

با هر سال انجام شود تا مشخص شود قیمت واقعی دلار اکنون چقدر است. 
زفرقندی اظهار می کند: برای نمونه اگر در یک سال نرخ سود بانکی ۲۲ و نرخ تورم ۱۸ 
درصد باشد، میانگین آن که ۲۰ درصد است در نظر گرفته می شود. فرضاً در همین سال 
نرخ سود بانکی آمریکا چهار و نرخ تورم در آن کشور دو درصد است که میانگین آن سه درصد 

در نظر گرفته می شود. مابه التفاوت معدل نرخ ها در ایران و آمریکا در این سال، ۱۷ درصد 
می شود و هیچ راهی وجود ندارد غیر از اینکه این نرخ روی قیمت دلار اضافه شود. 

وی در این رابطه می افزاید: تنها می توان به ضرب تزریق دلار بیش از تقاضا، فنر قیمت را 
نگاه داشت که آن هم برای همیشه ممکن نیست. حتی اگر برای چند سال موفق به انجام 
این کار شویم، بعد از چند سال فنر قیمت از دستمان در می رود و به طور ناگهانی و با حالت 

هیجانی، قیمت دلار بالا می رود. 
*ثبات قیمت: آری! تثبیت قیمت: خیر! 

این فعال قدیمی بازار ارز می گوید: از آنجایی که ۸۰ درصد تزریق در بازار ارز از سوی بانک 
مرکزی صورت می گیرد، بانک مرکزی و دولت ها می توانند برای ماه ها و سال ها قیمت ها را 
پایین نگاه دارند، همچنین هیجاناتی که در بازار ایجاد می کنند و گفته های سیاستمداران 
هم می تواند قیمت ها را به طور مصنوعی بالا نگاه دارد. وظیفه ذاتی بانک های مرکزی این 
است که از هر دو این ها جلوگیری کنند. یعنی نباید اجازه دهند قیمت بدون علت قابل 

قبول، افزایش یا کاهش زیادی را تجربه کند. 
وی تأکید می کند: بانک مرکزی نباید اجازه دهد بازار از حالت تعادل خارج شود. بازار باید 

متعادل باشد، اما این حرف به معنای ثابت نگاه داشتن قیمت نیست. 
*اکنون دلار چقدر می ارزد؟ 

زفرقندی در پاسخ به این سؤال که اکنون قیمت واقعی دلار چقدر است، می گوید: پایه 
قیمت باید مشخص باشد، هر چند ما معتقدیم که قیمت ارز در سال ۱۳۵۷، ۷۰ ریال بوده، 
اما برخی معتقدند در همان زمان نیز با تزریق بیش از تقاضا، فنر قیمت را پایین نگه داشته 
بودند و قیمت واقعی ۹۵ ریال بوده است. قیمت پایه را هر کدام از این اعداد در نظر بگیریم، 

محاسبه ما به شدت تغییر پیدا می کند. 
وی در ادامه اظهار می کند: اگر فرض کنیم که ۷۰ ریال صحیح است، طبق محاسباتی 
که من انجام دادم، در اردیبهشت سال ۱۳۹۶ قیمت دلار باید حدود ۵۷۰۰ تومان می شد. 
متأسفانه از آنجایی که با تزریق زیاد، قیمت را در طول این سال ۳۷۰۰ تومان نگاه داشتند. 
در سال ۱۳۹۷ که اخباری همچون خروج آمریکا از برجام منتشر شد، فنر قیمتی از کنترل 

خارج شد و قیمت دلار به شدت بالا رفت. 
زفرقندی می افزاید: اگر در این سال دو هزار تومان به ازای هر دلار تخفیف داده نشده 
بود، در سال ۱۳۹۷ با توجه به نرخ سود بانکی و تورم، دلار می توانست ۶۲۰۰ تومان قیمت 
بخورد، اگر میزان ارزان فروشی دلار در سال پیش از آن را نیز مدنظر قرار دهیم، این عدد به 
۸۲۰۰ تومان می رسد. از این عدد هم تمکین نشد و نرخ ۴۲۰۰ تومانی را برای دلار اعلام 
کردند. حدود ۳۰ میلیارد دلار نیز با این نرخ توزیع شد و این مابه التفاوت باید روی نرخ دلار 

در بازار آزاد اعمال می شد و آن را به حدود ۱۲ هزار تومان می رساند. 
این تحلیلگر بازار ارز می گوید: البته حباب هایی ایجاد شد و بالاتر از این عدد هم دیده 
شد. هر چند در نهایت بانک مرکزی نوسانات را کنترل کرد، اما، چون نرخ نیمایی به ارزش 
۸۰۰۰ تومان ایجاد شد، باز هم نرخ بازار آزاد بیش از ۱۲ هزار تومان شد. نرخ فعلی می تواند 
برای امسال متعادل باشد، به شرط اینکه ارزان فروشی دلار را کنار بگذاریم و دیگر نرخ های 
۴۲۰۰ تومانی و ۸۰۰۰ تومانی نداشته باشیم و با نرخ بازار آزاد کار کنیم. در صورت ناچار 
بودن به افزایش نرخ ها ناشی از وجود تورم، شیب تغییر نرخ ها باید ملایم باشد و روزانه بیش 

از یک تا دو درصد نباشد. 
*لزوم افزایش نرخ ارز متناسب با تورم 

وی یادآوری می کند: اگر نرخ فعلی بازار آزاد را صحیح بدانیم، به این معنی نیست که در 
انتهای سال نیز این نرخ صحیح باشد، زیرا تورمی داریم که با تورم آمریکا تفاوت جدی دارد. 
باید مابه التفاوت این تورم روی نرخ دلار اعمال شود و افزایش نرخ از این منظر طبیعی است. 
زفرقندی با اشاره به اینکه بانک مرکزی می تواند با تزریق بیش از تقاضا، نرخ را در کانال هایی 
پایین تر نگاه دارد، تأکید می کند: این یک کار غیراقتصادی است که گاهی هم انجام شده 
است. مانند سال های ۱۳۸۲ تا ۱۳۸۹ یا از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۷ که این کار انجام شد.  وی 
اضافه می کند: تک نرخی بودن ارز که در دولت آقای خاتمی انجام شد کار صحیحی بود، 
منتها با توجه به نرخ تورم و سود بانکی، نگه داشتن قیمت روی یک پایه اشتباه بوده است. 
قیمت باید با توجه به عوامل یاد شده تعدیل می شد که متأسفانه این کار صورت نگرفت. 
سال ۱۳۹۲ نیز آقای سیف گفت: قیمت واقعی دلار ۳۲۰۰ تومان است، اما با این حال 
شروع به کاهش دادن این نرخ و رساندن آن به ۲۸۰۰ تومان کردند که این کار نیز اشتباه بود. 
هر چند تک نرخی کردن کار مبارکی است، اما تثبیت قیمت یک کار غیراقتصادی است.  
زفرقندی البته یادآوری می کند: همیشه بهترین حالت این است که با جلوگیری از چاپ 
اسکناس و خلق پول، از بالا رفتن نرخ تورم و پیرو آن، نرخ سود جلوگیری شود. از یاد نبریم 
که اصلاح ساختار ارز در کشور الزاماً اقتصاد را اصلاح نمی کند و لازم است به سایر اجزای 

اقتصاد از جمله قیمت های غیرواقعی حامل های انرژی و مالیات ها هم توجه شود. 
*قیمت فعلی دلار حباب دارد 

فرشید یوسف پور، تحلیلگر بازار ارز نیز در رابطه با ارزش ذاتی دلار به ایرناپلاس می گوید: 
اقتصاددان ها در محاسبه ارزش ذاتی دلار با یکدیگر اختلاف نظر دارند و هر کدام با مدل 
خاصی این کار را انجام می دهند. حباب قیمتی نیز به رفتار گذشته برمی گردد. اینکه 
مثلًا در دولت های قبلی رشد قیمت چقدر بوده و چه میزان از آن حباب مثبت بوده است. 
هنگامی که یک حالت بحرانی پیش می آید، قیمت ها دچار حباب مثبت می شوند و اکنون 
نیز مستثنی نیست و به احتمال زیاد، دلار حباب مثبت دارد و اگر قیمت آن افزایش یابد، 
حباب آن نیز بیشتر می شود.  وی تأکید می کند: البته حباب داشتن قیمت دلار به این معنا 
نیست که لزوماً دیگر قیمت آن رشد نکند یا حتی کاهش یابد. شاید بتوان زمان آن را پیدا کرد 

و گفت: تا انتهای تابستان، قیمت دلار مستعد داشتن حباب مثبت است. 
یوسف پور با اشاره به اینکه حساب کردن قیمت واقعی دلار کار راحتی نیست، می گوید: 
فکر می کنم قیمت تعادلی همین نرخ های فعلی باشد و اگر بالاتر هم برود، باز می تواند 
به همین محدوده برگردد. حتی تا سال ۱۴۰۰ نیز قیمت می تواند در همین نرخ ها باقی 
بماند. البته ممکن است در سال ۱۳۹۸ بالاتر برود، زیرا شرایط سیاسی خاصی حاکم است 

و همچنین مشکلات اقتصادی نیز مشخص است. 

بررسی قیمت واقعی دلار و حباب آن در گفت وگو با کارشناسان

دلارواقعاًچقدرمیارزد؟

 چالش ها در صنعت خودروی کشور تمامی ندارد. این بار صنعت 
بیمه، قربانی بدقولی و خلف وعده خودروسازهای بدحساب شده است 

که دود آن به چشم مردم می رود.
هنوز یاد بدقولی های خودروسازان در ثبت نام خودرو و تسویه یک 
شبه زیان انباشته بی سابقه خودروسازهای بورسی از یادها نرفته که این 
بار، از بدهی ۱۱۰۰ میلیارد تومانی یک خودروساز بزرگ به شرکت های 

بیمه سخن گفته می شود.
ماجرای اختلاف شرکت های بیمه با سایپا بر سر حق بیمه شخص 
ثالث از سال گذشته آغاز شد، اما به علت خودداری سایپا از اجرای 
تعهدات، ابعاد آن پیچیده تر شده تا اینکه به توقف صدور بیمه نامه های 
برای  ثالث  شخص  نامه  بیمه  صدور  البته  شد.  منجر  سایپا  شرکت 
خودروهای صفر کیلومتر سایپا به صورت مستقیم برای مالکان خودرو 
ادامه دارد، اما شرکت های بیمه از همکاری مستقیم با این خودروساز 
بدحساب خودداری کرده اند. رئیس سندیکای بیمه گران ایران در گفت 
وگو با خبرنگار ایرنا در این باره گفت: تاکنون چندین بار با سایپا برای 
دریافت مطالبات توافق انجام شده، اما این شرکت تاکنون از اجرای 
با این شرکت در ماه های  آنها خودداری کرده است. همراهی  همه 

گذشته کارساز نبوده و این شرکت، توجهی به اجرای توافق ندارد.
محمد علیپور افزود: سایپا در حالی از پرداخت طلب های شرکت های 
بیمه خودداری می کند که این شرکت ، پول صدور بیمه نامه شخص 
ثالث خودروهای صفر کیلومتر را به صورت نقد از مردم دریافت می کند، 

اما نزد خود نگاه می دارد.
*ماجرای اختلاف شرکت های بیمه و سایپا چیست؟

بر اساس قانون، خودروهای صفر کیلومتر برای فروش و خروج از 
کارخانه باید دارای بیمه نامه شخص ثالث باشند و نیروی انتظامی اجازه 

پلاک گذاری خودروهای فاقد بیمه نامه شخص ثالث را نمی دهد.
از  مشکل  این  رفع  برای  این،  از  پیش  سایپا  خودروسازی  شرکت 
شرکت های بیمه درخواست کرد تا با ایجاد ساز و کاری، خودروهای این 
شرکت را بیمه شخص ثالث کنند تا این شرکت پس از اخذ هزینه حق 

بیمه نامه شخص ثالث از مردم، پول آن را به بیمه ها بپردازد.
اما با وجود اینکه سایپا به اخذ کامل حق بیمه از خریداران خودرو 
اقدام کرده و شرکت های بیمه نیز به ارائه بیمه نامه شخص ثالث اقدام 
کرده اند، این خودروساز از پرداخت پول حق بیمه شخص ثالث که از 

مردم دریافت کرده به شرکت های بیمه خوددداری کرده است.
*بدهی بیمه ای ۱۱۰۰ میلیارد تومانی سایپا

خودداری سایپا از عمل به تعهدات بیمه ای خود باعث بدهی بیش از 
هزار میلیارد تومانی به شرکت های بیمه شده است.

پیگیری خبرنگار ایرنا نشان می دهد که بدهی هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومانی مربوط به بدهی های سررسیده شده این شرکت خودروسازی 
بوده و بخش قابل توجهی از مطالبات بیمه ها از سایپا هنوز به مرحله 

سررسید نرسیده است.
*روند عادی صدور بیمه نامه سایر خودروسازها

بدحسابی تنها گریبان سایپا را گرفته و روند صدور بیمه نامه شخص 
ثالث از طریق سایر شرکت های خودروساز همچنان ادامه داد.

رئیس سندیکای بیمه گران ایران می گوید: این مشکل مربوط به سایپا 
است و سایر شرکت های خودروساز به تعهدات خود عمل کرده اند.

علیپور افزود: ایران خودرو از یک سال پیش مبالغ مربوط به صدور 
بیمه نامه شخص ثالث را که از مردم تحویل گرفته به شرکت های بیمه 

پرداخت کرده است.
*ارائه خدمات مستقیم بیمه ای به مالکان خودرو

عباس فراشیانی، مدیر بیمه های اتومبیل بیمه ایران با رد امتناع 
صنعت بیمه از ارائه خدمات برای بیمه های ضروری محصولات سایپا 
گفت: تیم های صدور سیار بیمه ایران در مقابل شرکت سایپا استقرار 
دارند و مالکان خودروهای صفر کیلومتر می توانند به این واحدهای 
سیار مراجعه کنند. وی اضافه کردند: همچنین مالکان خودروهای 
صفر کیلومتر می توانند به واحدهای صدور بیمه ایران مستقر در مجتمع 
خدمات بیمه ای سعدی که به طور کل برای ارائه خدمات به خودروهای 

تولیدی گروه سایپا تخصیص یافته است مراجعه کنند.
این مسئول صنعت بیمه با اشاره به وجود پاره ای از مشکلات در زمینه 
نحوه پرداخت حق بیمه ها و انباشت بدهکاران سنواتی شرکت سایپا 
گفت: سندیکای بیمه گران با اجماع صنفی به نتیجه رسید که بیمه 
ایران با توجه به ظرفیت ها و قابلیت ها و زیر ساخت عملیاتی می تواند 
به عنوان راهبر، ایفا نقش کرده و خدمات بیمه ای مورد نیاز برای این 

گروه خودروساز را ارائه کند، از این رو بیمه مرکزی هیچ گونه نقشی در 
این زمینه نداشته است و اتخاذ این شیوه صرفاً براساس تصمیم صنفی 
سندیکا بوده است. فراشیانی با بیان اینکه سندیکای بیمه گران در قالب 
یک تصمیم صنفی، سهم بازار بیمه گری در سال جاری را به تفکیک 
بیمه گران مشخص و به صورت مکتوب اعلام کرده است، افزود: بیمه 
ایران نیز بر اساس همین تصمیم، سامانه نرم افزاری ویژه ای )کاویس( 
را تعریف کرده است. وی ادامه داد: بر این اساس، بیمه گرانی که در 
صدور بیمه نامه های سایپا مشارکت دارند به صورت روزانه و به تناسب 

سهم بازار در صدور خودروهای صفر کیلومتر سایپا مشارکت می کنند.
با  همزمان  گران  بیمه  گفت:  ایران  بیمه  اتومبیل  بیمه های  مدیر 
صدور بیمه نامه حدود یک چهارم حق بیمه را به مراجع تعریف شده در 
قانون اعم از پلیس راهور، صندوق تأمین خسارت بدنی و … پرداخت 
می کنند. وی تصریح کرد: افزایش بدهی سنواتی گروه خودروسازی 
سایپا به صنعت بیمه متأسفانه باعث شده است که بیمه گران در فرآیند 
ارائه خدمات با چالش مواجه شوند و علیرغم همه خروجی ها گروه 
امتناع  مقرر  زمان های  در  بیمه  حق  پرداخت  از  سایژا  خودروسازی 
کرده است. فراشیانی با بیان اینکه انتظار بیمه گران از گروه خودروساز 
متعارف است، اظهار داشت: زمانی که حق بیمه توسط مالک، نقد 

پرداخت شده است باید به سرعت به حساب بیمه گر واریز شود.
وی ادامه داد: امیدواریم با همکاری بیشتر سایپا، مصالح بیمه گذاران 

و بیمه گران به صورت شفاف رعایت شود.

ایمان گزارش می دهد؛
بالاگرفتناختلافبیمههاوخودروسازانبدحساب
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بهرام افشارزاده: 
استقلال ظرفیت تیم داری در بخش زنان را دارد

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال گفت: این باشگاه بودجه کافی برای تیم داری از 
فوتبال زنان را دارد و مدیریت کنونی می تواند با اختصاص یک درصد از بودجه باشگاه در 

این بخش نیز تیمداری کند.
این روزها باشگاه های فوتبال، به دلیل مشکلات مالی و جلوگیری از برخی حواشی، به 
تیم داری فوتبال زنان نمی پردازند. مهم ترین این باشگاه ها که می توانند نقش پررنگی در 

پیشرفت فوتبال زنان داشته باشند، استقلال و پرسپولیس هستند.
این ۲ باشگاه به دلایل مختلف که مهم ترین آن مالی است، مصوبه فدراسیون فوتبال 
درخصوص تیم داری از فوتبال زنان را اجرا نکردند. مصوبه ای که سه سال گذشته به 
تصویب رسید و باشگاه ها با تیم داری از فوتبال زنان به جای پرداخت پنج درصد به سازمان 
لیگ، سه درصد آن را پرداخت خواهند کرد. اما هزینه ای که باشگاه ها برای فوتبال زنان 
متقبل می شوند بسیار مبلغ ناچیزی است با این حال ۲ تیم ریشه دار پایتخت یعنی 
استقلال و پرسپولیس همچنان انگیزه ای برای تیم داری در بخش زنان ندارند. »بهرام 
افشارزاده« مدیر عامل اسبق استقلال گفت: ۲ باشگاه پرطرفدار پایتخت می توانند برای 
تیم داری زنان مبلغی در نظر بگیرند و از آنها حمایت کنند. البته پیش از این استقلال 
و پرسپولیس در بخش فوتبال زنان فعالیت داشتند. اما اکنون بزرگترین مشکلی که به 
خصوص باشگاه استقلال با آن روبرو بود، مساله مالی و برنامه های تدارکاتی و تمرینات 
زنان است. باشگاه ها زمین خاصی نداشتند تا زنان تمرینات منظمی در آن داشته باشند 

و بودجه ویژه ای برای برگزاری مسابقات مختلف زنان وجود نداشت.
وی افزود: در واقع باشگاه استقلال حتی توانایی پرداخت مبلغ قرارداد زنان را نداشت 
و هنوز هم در قراردادهای قبلی به زنان فوتبالیست بدهکار است. تیم داری از فوتبال 
زنان کار خیلی سختی است و استقلال باید برنامه ریزی خاصی برای آن در نظر بگیرد 
و با نگاهی خاص و ویژه به این موضوع بپردازد. باشگاه هایی چون ذوب آهن و سپاهان 
که در لیگ برتر زنان حضور دارند، این امکانات را برای زنان مهیا کرده اند. استقلال نیز 
اگر بتواند تیم داری فوتبال زنان را انجام دهد بسیار خوب خواهد بود و باید عنوان کرد 
که استقلال و پرسپولیس باشگاه های مردانه ای نیستند. مدیرعامل اسبق استقلال بیان 
کرد: صد درصد قبول دارم که هزینه های فوتبال زنان خیلی نسبت به فوتبال مردان کمتر 
است و قرارداد بهترین بازیکن زن شاید ۲۰ میلیون تومان باشد. اما مشکل اصلی نبود 
زمین تمرین، تهیه امکانات و پوشش زنان است. با این وجود باید استقلال برای تیم داری 
زنان تفکر خاصی را در پیش بگیرد. زنان در باشگاه ها محدودیت هایی دارند و در این 
زمینه وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک نیز می توانند در آینده پاسخگوی این مشکل 
باشند. وی عنوان کرد: بالاخره استقلال باید از یک جا برای تیم داری فوتبال زنان شروع 
کند و و این جریان ادامه دار باشد و وسط راه توقف نکند. این ادامه دار بودن در گرو 
انسجام برنامه ریزی خوب و انتخاب درست مربی و سرپرست مناسبت و بودجه کافی 
است. افشارزاده در پاسخ به این پرسش که این بودجه در باشگاه استقلال وجود دارد، 
گفت: بله، استقلال بودجه کافی را برای تیم داری از فوتبال زنان دارد. »امیرحسین 
فتحی« می تواند تیم داری زنان را تحقق بخشد. وی از این بودجه حداقل یک درصد 
را به زنان می تواند اختصاص دهد. اما تیم داری فوتبال زنان کار مشکلی است چون 
در هر صورت حضور زنان در جامعه امروز در باشگاه ها، هیات های ورزشی و مجامع و 
فدراسیون ها خیلی سخت است. این امر تنها با برنامه ریزی و انسجام به وسیله افرادی 

که توانایی این کار را دارند، تحقق می یابد.
 

 واعظ آشتیانی:

 تجمع هواداران استقلال خودجوش نیست
مدیرعامل اسبق استقلال گفت: قصد حمایت از مدیران استقلال را ندارم و بر عملکرد 
آنها انتقادات زیادی وجود دارد اما با اعتماد و اعتقاد ویژه ای می گویم تجمعات اخیر 

خودجوش نیست و هدایت شده است.
»امیر رضا واعظ آشتیانی« اظهار داشت: ثبات بازیکن در استقلال خوب است اما باید 
این نکته را در نظر داشته باشیم که تیم هایی چون استقلال باید بر اساس بودجه ای که 

برای آنها در نظر گرفته می شود، نسبت به جذب بازیکن اقدام کنند.
وی افزود: متاسفانه برخی از باشگاه ها در ایران از کوه پول برخوردار هستند و قیمت 
بازیکنان را به طرز سرسام آوری بالا می برند و این موضوع به هیچ عنوان اتفاق خوبی 
نیست. مدیرعامل اسبق استقلال با بیان اینکه هوشمندی کادر مدیریتی می تواند از 
جدایی بازیکنان جلوگیری کند، خاطرنشان کرد: مدیران باید دور اندیشی داشته و 
پیش از اینکه فصل به پایان برسد با بازیکنانی که مورد توجه هستند، برای تمدید قرارداد 
مذاکره و اقدامات لازم را انجام و اجازه ندهند تا کار به جایی برسد که تمرینات تیم شروع 

و اردوی خارجی برگزار می شود اما هنوز تیم به طور کامل بسته نشده است.
واعظ آشتیانی تصریح کرد: زمانی که بنده مدیریت باشگاه استقلال را بر عهده داشتم، 
چند ماه مانده به پایان فصل و پس از گرفتن تاییدیه فنی از سرمربی وقت استقلال 
مذاکره با بازیکنان را آغاز کرده و از سوی مقابل نیز اقدام به تقویت تیم کردیم. به عنوان 
نمونه در درون دروازه وحید طالب لو را در اختیار داشتیم که مهره ارزشمندی بود اما 
محمد محمدی را جذب کردیم. در خط دفاعی امیر حسین صادقی، پژمان منتظری 
حضور داشتند اما هادی شکوری و حنیف عمران زاده را به خدمت گرفتیم، در خط 
هافبک حسین کاظمی حضور داشت اما با کیانوش رحمتی نیز قرارداد بستیم و برای 
تقویت خط حمله با سید مهدی صالحی را به عضویت استقلال در آوردیم تا تیمی خوب 
را آماده مسابقات کنیم. وی تاکید کرد: باشگاه استقلال می تواند مثل برخی مدیران 
پیشین چک های بی محل کشیده و با پرداخت مبالغ جزئی و دادن چک هایی که 
هیچ وقت پاس نمی شوند، بازیکن جذب کند و قید شکایت های احتمالی در کمیته 
تا بدهی های  انضباطی فدراسیون فوتبال، کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا را بزند 

استقلال انباشته تر از قبل شود اما آنها باید عاقلانه ترین راه را انتخاب کنند.
پاتوسی  آیاندا  ادامه داد: مدیران استقلال در ماجرای  مدیرعامل اسبق استقلال 
می توانستند صادقانه رفتار کرده و حقایق را از قبل بر زبان بیاورند و مشکلات را برای مردم 
شرح دهند تا امروز مورد انتقاد قرار نگیرند چرا که اطلاع رسانی درست و شفاف سازی 
مهم ترین اصول مدیریت درست است. اما با تمام تفاسیر اگر من هم در مقطع کنونی بر 
سر دو راهی پرداخت پول پروپئیچ و خطر کسر امتیاز و بسته شدن پنجره نقل و انتقالات 

قرار می گرفتم، قید جذب پاتوسی را زده و اجازه نمی دادم استقلال لطمه بخورد.
وی درباره انتقادات هواداران استقلال و تجمع آنها در محل باشگاه اعلام کرد: قصد 
حمایت از مدیران استقلال را ندارم و بر عملکرد آنها انتقادات زیادی وجود دارد اما با 
اعتماد و اعتقاد ویژه ای می گویم این تجمعات خودجوش نیست و هدایت شده است. 
متاسفانه برخی از افراد که در زمان حضورشان مشکلات زیادی را به وجود آوردند برای 
برگشت به صندلی مدیریت دست به هر کاری می زنند. آنها را از درب بیرون می اندازند 
اما می خواهند از پنجره وارد شوند. آشتیانی در پایان گفت: من برای فدراسیون فوتبال 
پیشنهاد دارم و آن این است که به باشگاه های لیگ برتری اجازه ندهند تا زمانی که با 
بازیکنان خارجی خود تسویه حساب مالی نکردند بازیکن جذب کنند این قانون حداقل 
باعث می شود مشکلات مالی تیم های ایرانی در نهادهای انضباطی بین الملی از بین 

رود. آنها باید عاقلانه ترین راه را انتخا بکنند.

حسین کاظمی:

 پاتوسی می توانست به استقلال کمک کند
پیشکسوت استقلال گفت: »آیاندا پاتوسی« می توانست به استقلال کمک کند اما او 

از این تیم جدا شد تا آبی پوشان تهرانی یک مهره تاثیر گذار را از دست بدهند.
»حسین کاظمی« اظهار داشت: »آیاندا پاتوسی« می توانست به استقلال کمک کند اما 
او از این تیم جدا شد تا آبی پوشان تهرانی یک مهره تاثیر گذار را از دست بدهند. وی افزود: 
پاتوسی درنیم فصل دوم لیگ گذشته برای استقلال نمایش های خوبی را به اجرا گذاشت 
و یکی از مهره های کلیدی این تیم محسوب می شد اما باشگاه استقلال نتوانست شرایط 
لازم را برای ادامه همکاری او فراهم کند. کاظمی خاطرنشان کرد: اینکه چرا پاتوسی 
در استقلال نماند و جدا شد موضوعی است که نیاز به بررسی دارد اما آنطور که مدیران 
استقلال اعلام کرده اند به مشکلات مالی بر می گردد و آنها باید پول پروپییچ را پرداخت 
می کردند تا از خطر محرومیت نجات پیدا کنند. بازیکن پیشین استقلال تصریح کرد: به 
طور حتم مسولان استقلال حالا باید در تلاش باشند تا با جذب هافبکی با خصوصیات 
فنی پاتوسی جای خالی این بازیکن را برای لیگ نوزدهم پر کنند. وی تاکید کرد: درباره 
بازیکنان جدید استقلال باید صبر کرد تا لیگ نوزدهم شروع شده و شاهد عملکردشان 
با پیراهن استقلال باشیم اما امیدوارم برای این تیم بازیکنان مهره هایی تاثیرگذار باشند. 
کاظمی در پایان گفت: در فصل جدی انتظارات از استقلال بسیار بالاست و همه توقع 

دارند این تیم بتواند موفقیت های بزرگی را برای هواداران به ارمغان آورد.

برانکو: عرب، مقصر اصلی جدایی ام بود

یکیوروهمغرامتنمیدهم!
باشگاه  این  اگر  اینکه  بیان  با  پرسپولیس  سابق  سرمربی 
مطالباتش را پرداخت می کرد، به قراردادش پایبند می ماند، گفت 
که به خاطر فسخ یک طرفه قراردادش هیچ غرامتی نباید بپردازد.
برانکو ایوانکوویچ درباره شکایتش از باشگاه پرسپولیس به فیفا 
به صحبت پرداخت. او در این گفت وگو عنوان کرد که هفته آینده 
از باشگاه سابقش شکایت خواهد کرد و علاوه بر مطالباتش مبلغ 
قرارداد سال آینده خود را نیز می گیرد. سرمربی سابق پرسپولیس 
با "دروغگو" خواندن مدیران باشگاه پرسپولیس ادعا کرد که آنها 
او را "مخصوصاً و با نیت قبلی" از پرسپولیس فراری دادند. البته 
برانکو اشاره ای هم به دیدار پایانی لیگ در شهر جم داشت و 
گفت: "به خاطر انگیزه دادن به بازیکنانم از جیب شخصی خودم 

به هر یک ۱۰۰۰ یورو پاداش دادم. "
در ادامه گفت وگوی ایسنا را با برانکو ایوانکوویچ می خوانیم:

* ابتدا درباره مطالباتتان از باشگاه پرسپولیس صحبت 
کنید. این باشگاه مدعی شده که قصد دارد از شما به فیفا 

شکایت کند. آیا شما هم چنین قصدی دارید؟
پرسپولیس شکایت کنم. در حال  از  بله من هم می خواهم 
حاضر در حال تهیه مدارک لازم هستم تا هفته آینده آنها را به 
فیفا ارسال کنم چون موضوع من و پرسپولیس باید از طریق فیفا 
پیگیری شود. برای اینکه کار پرسپولیسی ها را راحت کنم قبل از 
اینکه آنها شکایت کنند، من شکایت می کنم. آنها به هیچ کدام از 
وظایفشان در قبال من و دستیارانم عمل نکردند، بنابراین مجبورم 

شکایت خودم را به فیفا ارسال کنم.
برای اینکه کار پرسپولیسی ها را راحت کنم قبل از اینکه آنها 
شکایت کنند من شکایت می کنم.* طی چند روز قبل، وکیلتان 
در شهر استانبول با نمایندگان باشگاه پرسپولیس جلسه ای برگزار 
کرد. باشگاه پرسپولیس مدعی است شما باید نزدیک به یک 
میلیون یورو به این باشگاه غرامت پرداخت کنید آن هم به خاطر 
اینکه قراردادتان را یک طرفه فسخ کردید. در جلسه وکیل شما و 

نمایندگان باشگاه پرسپولیس چه گذشت؟
بله همین طور است. جلسه ای میان نمایندگان باشگاه و وکیل 
من در استانبول برگزار شد. من وکیلم را به این جلسه فرستادم 
چون قصد داشتم توافق کنیم و از راه دوستانه مشکل را حل 
کنیم. ما فقط مطالباتمان را از باشگاه می خواهیم اما قبل از این 
جلسه می دانستم که به نتیجه نخواهد رسید چون طی یک سال 
اخیر بارها و بارها دروغ شنیده ام. مطمئن بودم پرسپولیسی ها 
حتی نمی خواهند یک یورو بدهند. در جلسه وکیل من و باشگاه 
آنها رسماً گفتند که هیچ پولی پرداخت نمی کنند. به همین 
خاطر تصمیم گرفته ام رسماً به فیفا شکایت کنم. می دانم که 
مدیران حال حاضر باشگاه پرسپولیس با این کارها می خواهند 
مرا مقابل هواداران قرار بدهند و بگویند برانکو کاری کرده که ما 
می خواهیم از او به فیفا شکایت کنیم اما آنها واقعاً دروغ می گویند 
و این دروغگویی ها اخلاق نامتعارف آنها را نشان می دهد چون 
به وظایفشان در قبال من عمل نکرده اند. واقعیت این است که 
آنها به مربیان و بازیکنان سالانه ۲۰ الی ۳۰ درصد از قراردادشان 
را پرداخت می کنند، نه اینکه بخواهند تمام قرارداد را بدهند. با 
علم به اینکه آنها بی کفایت هستند اما می خواهند با مطرح 
کردن شکایت از من بار مسئولیت را از روی دوششان بردارند. 
واقعاً نمی دانم در کجای دنیا یک مربی را بدون اینکه یک یورو 
می فرستند؟  سال  پایان  مرخصی  به  باشد  داشته  دریافتی 
پرسپولیسی ها بدون اینکه پولی به ما بدهند ما را به مرخصی 
پایان فصل فرستادند و حتی یک تشکر خشک و خالی هم انجام 
ندادند. همه رفتارهای آنها برایم عجیب است. طی یک سال اخیر 
بارها و بارها دروغ شنیده ام. مطمئن بودم پرسپولیسی ها حتی 
نمی خواهند یک یورو بدهند. در جلسه وکیل من و باشگاه آنها 
رسماً گفتند که هیچ پولی پرداخت نمی کنند. به همین خاطر 
تصمیم گرفته ام رسماً به فیفا شکایت کنم. با علم به اینکه آنها بی 
کفایت هستند اما می خواهند با مطرح کردن شکایت از من بار 

مسئولیت را از روی دوششان بردارند.
* در آخرین بازی که روی نیمکت پرسپولیس نشستید و در 
نهایت به قهرمانی جام حذفی رسیدید، مشکلات و حواشی 

زیادی ایجاد شد. از آن دیدار برایمان بگویید.
در حالی که ما استرس زیادی را در آن بازی تحمل می کردیم 
مدیران باشگاه در جایگاه VIP نشسته بودند و چای می خوردند. 
اصلًا حاضر نبودند به رختکن بیایند و بگویند جریان چیست و 
مشکل کجاست؟ ما به همراه بازیکنان سه ساعت معطل شدیم 
چون می خواستیم در زمین مسابقه به قهرمانی برسیم و جام را 
بالای سر ببریم و هواداران را خوشحال کنیم. نمی خواستیم کار 

به شکایت های اداری برسد.
را دریافت  از مطالباتتان  از فصل، بخشی  * در مقطعی 
کردید. بعد از آنچه اتفاقی رخ داد که با مدیران حال حاضر 

دچار مشکل شدید؟
پس از آن چهار نامه به باشگاه پرسپولیس ارسال کردم و وقتی 
دیدم هیچ جوابی نمی گیرم بعد از عید نوروز تصمیم گرفتم از 
پرسپولیس جدا شوم اما به خاطر هواداران و بازیکنان که با جان و 
دل برای تیم ما بازی می کردند تصمیم گرفتم تا پایان فصل بمانم 
و نامردی نکنم. می خواستم بمانم و پس از قهرمانی تیم جدا 
شوم. بعد از بازی فینال جام حذفی چهارمین نامه را به باشگاه 
پرسپولیس فرستادم و در آن ۱۵ روز به باشگاه مهلت دادم که به 
وظیفه شان در قبال من و کادر فنی ام عمل کنند اما آنها در جواب 

نامه های دستیارانم هیچ پاسخی را ارسال نکردند که این بی ادبی 
و غیر حرفه ای بودن آنها را نشان می دهد. مدیران حال حاضر 
باشگاه الان هر روز صحبت از شکایت از من را مطرح می کنند 
چون می خواهند خودشان را تبرئه کنند. شما فکر می کنید من 
مقصر هستم؟ پرسپولیس حتی به یک بند از قرارداد من وفادار 
نبود و به آن عمل نکرد. حالا که این طور است از پرسپولیس 
شکایت می کنم و علاوه بر مطالباتم، پول فصل آینده ام را هم از 
طریق فیفا می گیرم. چون با پرسپولیس یک سال دیگر قرارداد 
داشتم و حقم است که پولم را بگیرم. می خواهم خطاب به مدیران 
باشگاه بگویم واقعاً باید شرم و حیا کنید که چنین رفتاری با من 
داشتید. ایرج عرب و مهدی محمدنبی با یکدیگر دعوا داشتند 
و می خواستند مرا به دعوای خودشان وارد کنند اما من اجازه 
ندادم که قربانی ام کنند. بهتر است عرب و نبی دعوای خود را 

بین خودشان حل و فصل کنند و توپ را به زمین من نیندازند.
مدیران حال حاضر باشگاه هر روز بحث شکایت از من را مطرح 
که  حالا  کنند.  تبرئه  را  خودشان  می خواهند  چون  می کنند 
این طور است از پرسپولیس شکایت می کنم و علاوه بر مطالباتم، 

پول فصل آینده ام را هم از طریق فیفا می گیرم.
دیگر  فصل  یک  که  است  مدعی  پرسپولیس  باشگاه   *
با شما قرارداد داشت و باید برای فسخ یک طرفه قرارداد 
آن  به  غرامت پرداخت کنید. شما هم در صحبت هایتان 
اشاره کردید که با پرسپولیس قرارداد داشتید در حالی که 
صحبت از نامه چهارم می کنید. چند روز قبل از پایان مهلت 
۱۵ روزه، باشگاه رسماً اعلام کرد که مطالبات شما را فراهم 
کرده است. چرا به ایران نیامدید که پولتان را دریافت کنید؟

اولًا باور نمی کردم که پرسپولیسی ها پول مرا فراهم کرده باشند. 
در طول یک سال قبل فقط از آنها دروغ شنیدم. می دانستم 
که اصلًا پولی ندارند چون اگر داشتند در مدتی که در کرواسی 
بودم پولم را به حسابم واریز می کردند. آنها دو شماره حساب از 
من داشتند که پولم را واریز کنند. علی رغم مساله تحریم که آن 
را بهانه می کنند اما در دفعات قبل بارها پول به حسابم واریز کرده 
بودند و خودم هم پول به حساب شخصی ام واریز کرده بودم. 
زمانی که گفتند می خواهیم پولت را بدهیم هیچ دلیل و مدرکی 
نشان ندادند که حرفشان را باور کنم. بعد هم آنها با خود چه 
فکری می کردند؟ من باید به ایران می آمدم و آن همه پول را درون 
چمدان می ریختم و با خود می بردم؟ چطور می توانستم این پول 

را از مرز رد کنم؟
* شما در صحبت هایتان گفتید قصد داشتید که پس از 
نوروز پرسپولیس را ترک کنید. با این شرایط باید ایرج عرب را 

مقصر جدایی شما بدانیم؟
البته منظور من این نبود که از نوروز قصد جدایی داشتم بلکه از 

همان زمان نامه های خودم را به باشگاه ارسال کردم تا مطالباتم را 
بگیرم. من یک مربی حرفه ای هستم و به همراه همکارانم از این 
راه کسب درآمد می کنیم و زندگی داریم. وقتی یک قرارداد چهار 
ساله را امضا کردیم که هر ساله مبلغ ناچیزی به آن اضافه می شد 
یعنی آدم متعهدی هستم. وقتی بازیکنان برای دریافت پول بازی 
می کنند ما هم همین طور هستیم. مگر خود آقای عرب به صورت 
رایگان در باشگاه پرسپولیس فعالیت دارد؟ اگر چندین ماه حقوق 
نگیرد چه حسی خواهد داشت؟ با وجود اینکه حقوق نگرفته 
بودیم اما کار کردیم چون می خواستیم تا آخر فصل صبر کنیم تا 
ببینیم چه اتفاقی رخ می دهد. پس از پایان فصل هم دوباره صبر 
کردیم اما وقتی دیدم هیچ خبری نشد به پیشنهاداتم فکر کردم. 
من نباید بیکار بمانم چون من و دستیارانم از طریق فوتبال زندگی 
می کنیم. بهتر است بدانید من هنوز با الاهلی عربستان قراردادی 
امضا نکرده ام اما به خاطر اینکه حرف زده ام پای حرفم می مانم 
و در تمریناتشان شرکت می کنم. اینکه قراردادم را امضا نکرده ام 
ارتباطی به مشکلاتم با پرسپولیس ندارد. قراردادم را با پرسپولیس 
فسخ کرده ام و با هر باشگاهی که بخواهم می توانم قرارداد امضا 
کنم. با باشگاه الاهلی بر سر جزئیاتی هنوز به توافق نرسیده ایم و 
به همین خاطر قراردادی امضا نکرده ام. به زودی هم این قرارداد 
امضا می شود. می خواهم خطاب به مدیران باشگاه بگویم واقعاً 
باید شرم کنید که چنین رفتاری را با من داشتید. ایرج عرب و 
مهدی محمدنبی با یکدیگر دعوا داشتند و می خواستند مرا به 
دعوای خودشان وارد کنند اما من اجازه ندادم که قربانی ام کنند.

* شما صحبت از تعهدتان می کنید یعنی اگر ایرج عرب و 
باشگاه پرسپولیس در موعد مقرر مطالبات شما را پرداخت 

می کرد قراردادتان را یک طرفه فسخ نمی کردید؟
طبیعتاً می ماندم و به قراردادم پایبند بودم چون یک سال دیگر 
قرارداد داشتم وقتی در سخت ترین شرایط قراردادم را دو فصل 
دیگر با پرسپولیس تمدید کردم یعنی می خواستم بمانم و ترسی از 
ماندن نداشتم. اگر پولم را به موقع می دادند قطعاً در پرسپولیس 

می ماندم.
* برخی هواداران و پیشکسوتان معتقدند که مدیران حال 
حاضر باشگاه از قبل برنامه داشتند که با شما قطع همکاری 
پرداخت  موقع  به  را  مطالباتتان  خاطر  همین  به  و  کنند 

نکردند. چقدر فکر می کنید این فرضیه درست باشد؟
با رفتاری که از پرسپولیسی ها دیدم این مساله واقعیت دارد. 
من و کادرم ارزان ترین کادر فنی ۱۰ سال اخیر برای پرسپولیس 
بودیم و جوایز و پاداش هایی که گرفتیم با استحقاق کامل آنها را به 
دست آوردیم. مطمئن هستم که می خواستند ما را فراری بدهند. 
همان طور که بشار رسن و ماریو بودیمیر را فراری دادند. شنیده ام 
که بوژیدار رادوشوویچ را هم می خواهند از پرسپولیس جدا کنند. 

مطمئنم مدیران حال حاضر باشگاه می خواستند ما را به روشی از 
پرسپولیس جدا کنند.

زمان  مدت  در  شد  قطعی  شما  جدایی  اینکه  از  پس   *
کوتاهی باشگاه گابریل کالدرون را به عنوان سرمربی انتخاب 

کرد. نظرتان درباره او چیست؟
بله پس از جدایی من سریعاً یک مربی آوردند چون تحت فشار 

بودند پس قاعدتاً پول هم داشته اند که به او بدهند.
* آیا در قرارداد شما بندی وجود داشت که بتوانید یک 
طرفه قراردادتان را فسخ کنید؟ چون باشگاه مدعی است 
که می تواند از شما یک میلیون یورو غرامت دریافت کند 
چون شما در زمان مقرر از بند پرداخت نشدن مطالباتتان 

برای فسخ قرارداد استفاده نکردید.
هیچ بندی به غیر از مسائل مالی در قراردادم نبود. یک چیز 
را باید بدانید. این حرف ها و رفتارها فرار رو به جلو است. آنها 
می خواهند خودشان را تبرئه کنند اما من خیلی صریح به آنها 
می گویم به خاطر این حرف ها و شکایت ها یک یورو به باشگاه 
پرسپولیس نمی رسد و هیچ غرامتی نباید پرداخت کنم. بهتر 
مرا  قرارداد  درصد   ۴۰ فقط  پرسپولیس  باشگاه  بدانید  است 
پرداخت کرده است. نه سه ماه بلکه هفت ماه حقوق مرا نداده اند. 
اینکه در ایران کسی از مقررات فیفا خبر ندارد دیگر مشکل من 
نیست و مشکل خودشان است. طبق قوانین جدید فیفا نه تنها 
سه ماه بلکه اگر ظرف دو ماه حقوق یک مربی پرداخت نشود، بعد 
از ارسال یک یا دو نامه آن مربی می تواند قراردادش را یک طرفه 
فسخ کند. ما هم همه این شرایط را انجام دادیم. من این مسائل 
را می گویم که به پرسپولیس کمک کنم تا بیش از این به دنبال 

تبصره ها و قوانین فیفا نگردند.
* قطعاً روزی مشکلات شما و باشگاه پرسپولیس چه از 
طریق فیفا و چه دوستانه حل خواهد شد اما در سال های 
آینده آیا این احتمال وجود دارد که دوباره به فوتبال ایران 

بازگردید؟
این را بدانید که بر خلاف گذشته فیفا طی چهار یا پنج ماه 
مشکل را حل می کند و همه چیز مشخص خواهد شد اما درباره 
سوالتان برای بازگشت به ایران نمی توانم بگویم که به فوتبال ایران 
بازمی گردم یا نه؟ این یک واقعیت است که در زمان حضورم در 
فوتبال ایران از هواداران فوتبال ایران بی نهایت محبت و عشق 
دیدم. ایرانی ها واقعاً مهمان نواز هستند. بر خلاف بی مهری هایی 
نواز و  ایران مهمان  با من داشت مردم  که باشگاه پرسپولیس 
مهربانند. امیدوارم کالدرون هم از من درس بگیرد و باهوش تر از 

من باشد و به موقع پولش را از پرسپولیس بگیرد.
خیلی صریح به آنها می گویم به خاطر این حرف ها و شکایت ها 
یک یورو به باشگاه پرسپولیس نمی رسد و من هیچ غرامتی نباید 

پرداخت کنم.
مقابل  بارها  پرسپولیس  هواداران  شما  جدایی  از  پس   *
باشگاه تجمع کردند و به دنبال مقصر جدایی شما بودند. اگر 
بخواهید یک نفر را به دنبال مقصر جدایی خودتان معرفی 

کنید، او چه کسی است؟
قطعاً ایرج عرب مدیرعامل باشگاه مقصر جدایی من بود. چون 

آنها نمی خواستند مشکل را حل کنند.
* گویا پس از پایان لیگ در شهر جم شما به هر یک از 
بازیکنان از جیب خودتان مبلغ ۱,۰۰۰یورو پاداش پرداخت 

کرده اید. چرا باشگاه این پاداش را نداد؟
این پاداش را دادم چون می خواستم بازیکنان انگیزه و روحیه 
لازم برای پیروزی برابر حریف داشته باشند. باشگاه هیچ کاری در 
این زمینه انجام نمی داد و من مجبور شدم از جیبم هزینه کنم. 
باشگاه حتی یک جشن قهرمانی کوچک هم برگزار نکرد. من به 
بازیکنان قول دادم و روز بعد از بازی به قولم وفا کردم. البته این را 
هم بدانید قبل از اینکه جدا شوم به اعضای کادر ایرانی ام هم یک 

حقوق پرداخت کردم.
* برخی از هواداران از اینکه شما پیش از ترک تهران از آنها 
خداحافظی نکردید ناراحت هستند. به راستی چرا قبل از 

ترک تهران صحبتی از جدایی مطرح نشد؟
من با پرسپولیسی ها خداحافظی نکردم چون انتظار داشتم که 
دوباره به ایران برگردم. منتظر بودم که باشگاه پولم را به حسابم 

واریز کند تا دوباره به ایران بازگردم که این اتفاق رخ نداد.
* علی فتح الله زاده طی مصاحبه ای ادعا کرده که چند 
سال قبل قصد داشت شما را به عنوان سرمربی استقلال 

انتخاب کند. این مذاکره را تایید می کنید؟
بله من با استقلال، سپاهان، تراکتورسازی و فولاد در مقاطع 

مختلف مذاکره کردم و این کاملًا عادی است.
* آیا در سال های آینده نتایج پرسپولیس را به دقت دنبال 

می کنید؟
بله همیشه نتایج پرسپولیس را دنبال خواهم کرد.

* آیا این درست است که برادرتان به جای خودتان با باشگاه 
الاهلی عربستان قرارداد امضا کرده است؟

نه من و نه هیچ یک از افراد کادرم قراردادی امضا نکرده ایم.
* درباره مبلغ قرارداد الاهلی عنوان شده که مبلغ قرارداد 

این باشگاه از پرسپولیس خیلی بیشتر است.
بله مبلغ قرارداد آنها بیش از پرسپولیس است اما اگر پرسپولیس 
پولم را می داد در این تیم می ماندم و جدا نمی شدم چون قرارداد 

داشتم.

گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

 گاهی وقت ها ما نمی دانیم چطور قرار است برنده شویم. اما می دانیم قرار نیست 
به هیچ وجه بازنده باشیم. با توجه به حضور آندره آ استراماچونی و گابریل کالدرون 
در تیم های استقلال و پرسپولیس، اکنون زمان خانه تکانی در این تیم ها فرا رسیده 
است. اما آیا این دو باشگاه بزرگ ابزار این کار را دارند؟! شاید این سؤال در ذهن 
شما نقش ببندد که منظور چه ابزاری است؟ یک مثال ساده از باشگاه بزرگی چون 
لیورپول شما را به خواسته تان می رساند. ایان گراهام که فارغ التحصیل رشته فیزیک 
تئوریک از دانشگاه کمبریج است، مرکز آماری ساخته است که رشد بیش از ۱۰۰ 
هزار بازیکن را در تمام دنیا مورد بررسی قرار خواهد داد. او که در حال حاضر مدیر 
تیم تحقیقات لیورپول محسوب می شود، به آنها می گوید کدام بازیکن را بخرند و 
چطور از او استفاده کنند. در واقع این گراهام به لیورپول که زمانی قدرتمندترین تیم 
در قاره سبز بود، کمک کرد تا این باشگاه انگلیسی دوباره به سطح اول فوتبال اروپا 

برگردد و اوج بگیرد.
*اهمیت کار

وقتی در نوامبر ۲۰۱۵ گراهام با چند کاغذ و آمار وارد اتاق یورگن کلوپ شد، تنها 
سه هفته از مربیگری کلوپ در لیورپول می گذشت. گراهام به کسی که تاکنون او را 
ندیده بود، می خواست نشان دهد که کارش چقدر اهمیت دارد. بعد از آن امیدوار 
بود که این مربی آلمانی را متقاعد به استفاده از این روش بکند. مدیر تیم تحقیقات 
لیورپول، کاغذها را جلوی او روی میز پخش نمود و شروع به صحبت درباره دورتموند 
بود که شاگردان  ماینتس  با  بازی دورتموند  او درباره  زمان کلوپ کرد. صحبت 
کلوپ، فرصت های گلزنی بسیار زیادی خلق کردند، اما در پایان دو بر صفر شکست 
خوردند. در این لحظه کلوپ سرش را بالا آورد و گفت: »واقعاً؟ تو آن بازی را دیدی؟ 

دیوانه کننده بود. ما آنها را کشتیم و خودت هم دیدی!«
*تحلیل آماری

ایان گراهام به یورگن کلوپ فهماند که نه تنها آن بازی، بلکه هیچ کدام از بازی های 
آن فصل دورتموند را ندیده بود، چه زنده چه ضبط شده! او نیازی نداشت. مگر 
این که بخواهد یکی از نادرترین بازی هایی که نشان از شانس در فوتبال است 
را تماشا کند. به زبان ساده، مگر این که بخواهد مانند یک هوادار ساده فوتبال از 
تماشای یک بازی لذت ببرد. در غیر این صورت دلیلی نداشت آن را ببینید. برای 
فهمیدن آن بازی تنها نیاز بود به آمار خودش نگاه کند. واقعیت این است که در 
سال های اخیر، بیس بال و بسکتبال تحت تأثیر ورود تحلیل آماری در تاکتیک های 
خود قرار گرفته اند، اما بالاخره فوتبال هم این تأثیر را خواهد دید. اگر چه به شکل 

سنتی، فوتبال از آمار برای فهمیدن تاکتیک ها زیاد استفاده نکرده است.
*همکاری در تاکتیک

از زمان حضور ایان گراهام، لیورپول بیشتر از هر تیم دیگری از تحلیل داده برای 
همکاری در تاکتیک روی زمین استفاده کرده است. به درستی نمی توانیم بگوییم 

لیورپول چند امتیاز از این تحلیل ها کسب کرده، ولی کمِ کم باعث شده که استفاده 
آماری در فوتبال انگلستان جا بیفتد. عملکرد لیورپول در فصلی که به تازگی به پایان 
رسیده به نوعی یک رفراندوم در استفاده از این آمار در فوتبال بود. یورگن کلوپ 
در دورتموند مثل اکثر مربیان هیچ آماری را تحلیل نمی کرد. اکثر وقت او، درگیر 
مدیریت تیم جوانش در زمین می شد، اما کلوپ در نوامبر ۲۰۱۵، وقتی گراهام 
اتاقش را ترک کرد، در مورد استفاده از آن کاملًا اطمینان داشت. او باور داشت 
گراهام با وجود ندیدن حتی یک بازی، مانند او به شانس بدی که تیم را به زانو 

درمی آورد، واقف است.
*کمیت اتفاقات فوتبال

بعدها یورگن کلوپ متوجه شد بدون آن آمارهای ایان گراهام که تنها چند بُعد از 
کارش را در برمی گرفت، هیچ گاه نمی توانست سرمربی لیورپول شود. گرچه پله، 
اسطوره برزیل روزگاری به فوتبال لقب »بازی زیبا« داده بود، اما فوتبال بر خلاف 
بسکتبال از رویدادهای به هم پیوسته تشکیل می شود و هر توپ به ضربه قبل خود 
وابسته است. به علاوه، در فوتبال بر خلاف بسکتبال شما تعداد زیادی بازیکن 
که توانایی گلزنی داشته باشند، ندارید. شما کمیت اتفاقات فوتبال را نمی توانید 
محاسبه کنید. استعدادها بیشتر ظاهری انتخاب می شوند، یعنی اگر شما به نظر 
بازیکن خوبی می آیید، احتمالًا بازیکن خوبی هستید. اکثر ورزش ها از آمارها برای 
بهبود نتایج بازیکنان استفاده می کنند. در فوتبال اما، به جز آمار گلزنان، کسی 

آن چنان به بقیه آمارها دقت نمی کرد.
*کلیدی ترین اولویت

اولین مسابقه تدارکاتی استقلال زیر نظر استراماچونی، منجر به کنار گذاشتن 
چند بازیکن از ترکیب این تیم شد. برخلاف آنچه گفته می شود، این تصمیم اصلًا به 
دلایل »فنی« گرفته نشده و دلیل اصلی آن مسائل انضباطی بوده است. در جریان 
دیدار دوستانه پیش فصل آبی ها، رضا کریمی به یکی از هم تیمی ها اعتراض کرد و 
در پایان این دیدار، روح الله باقری و آرمین سهرابیان با این فوتبالیست درگیر شدند. 
این درگیری کافی بود تا استراماچونی بلافاصله دست به کار شود و هر سه بازیکن 
را از تیمش کنار بگذارد. پس از سه هفته تمرین با استقلال، زمان غربالگری آن فرا 
رسیده است. مسائل اخلاقی و شرایط انضباطی تیم، کلیدی ترین اولویت برای این 
مربی به شمار می روند و به نوعی باید گفت که این اولین قدم کلیدی استراماچونی 

بود.
*جوانگرایی

با توجه به این اتفاق می توان گفت که آندره آ استراماچونی یک مربی کاملًا متفاوت 
با وینفرد شفر است که تلاش می کند تا آثار باقی مانده از این مربی آلمانی را از بین 
ببرد. تغییر اول کوچک کردن مجموعه بازیکنان بوده تا با تمرکز بیشتری آنها را یکی 
یکی زیرنظر بگیرد. اکنون او با توجه به از دست دادن بازیکنانی نظیر سیدمهدی 
رحمتی، گادوین منشا، ایسما، پژمان منتظری، امید نورافکن، محسن کریمی، رضا 
کریمی، روح الله باقری، آرمین سهرابیان، میثم تیموری و فرشاد محمدی مهر و از 

طرفی نیز نامشخص بودن وضعیت بازیکنانی مانند علی کریمی، پاتوسی و روزبه 
چشمی که هنوز قراردادشان را تمدید نکرده اند، می تواند به جوان هایی مثل سجاد 
آقایی، سینا خادم پور، شاهین طاهرخانی، رضا آذری، امیرحسین کارگر و… میدان 

دهد تا همه را غافلگیر کند.
*دغدغه های بزرگ

این درست همان وظیفه ای است که گابریل کالدرون نیز در پرسپولیس خواهد 
داشت. این مرد آرژانتینی که به گفته خودش بازی های فصل گذشته پرسپولیس 
را تماشا کرده و به شناخت نسبی از مهره های این تیم رسیده، پر شدن فهرست 
بزرگسالان تیم، این دغدغه جدی را برایش به وجود آورده که فضای لازم را برای 
محسن  شنیده ها،  اساس  بر  کند.  فراهم  بعدی  خریدهای  و  جدید  بازیکنان 
ربیع خواه و حسین ماهینی، از گزینه های مازاد این مربی هستند، اما هنوز هیچ 
خبری به صورت رسمی از باشگاه منتشر نشده است. اگر این دو مربی تازه کار 
فوتبال ما بازیکنان مازاد را به درستی انتخاب کنند، تیم ها فصل را در اوج قدرت آغاز 
می کنند، اما در غیر این صورت، دغدغه های بزرگی برای دو تیم به وجود خواهد آمد.

*مدیر تیم تحقیقات
هر تصمیم اشتباه در این موارد، حاشیه های زیادی را ایجاد خواهد کرد. اکنون 
باید منتظر ماند و دید که آیا سرمربیان خارجی استقلال و پرسپولیس، از این مرحله 
به سلامت رد می شوند؟ آیا آنها به چنان شناخت عمیقی از تیمشان رسیده اند که 
نفرات غیرضروری را از تیم جدا کنند؟ یا این که تن به خواسته مدیران می دهند و 
سیاهه مازاد خود را پنهان می سازند؟ پرسپولیس با توجه به سه خرید اخیرش و 
مدنظر قرار گرفتن چند بازیکن در ذهن کالدرون نمی تواند به راحتی استقلال باشد 
و باید دید که در آینده چه اتفاقاتی در این باشگاه رقم خواهد خورد. یکی دیگر از 
مواردی که استراماچونی و کالدرون به آن نیاز دارند مدیر تیم تحقیقات و فردی مانند 
ایان گراهام است تا تیم هایشان از تحلیل داده برای همکاری در تاکتیک بهره مند 

شوند که به نظر غیرممکن می آید.

اصلی که دراستقلال و پرسپولیس  به آن توجه نمی شود
ماچونی و کالدرون، در حسرت داشتن مدیر تیم تحقیقات
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سناریوهای پیش روی اصلاح طلبان  چیست؟

اصلاحات و انتخابات؛ معادلات مجهول مشارکت 
 اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس یازدهم گزینه های زیادی پیش رو 
ندارند اما فاصله این گزینه ها از یکدیگر به قدری است که نوعی بلاتکلیفی را در این 
اردوگاه به وجود آورده است. یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در پیش 
است و هنوز اصلاح طلبان در مورد وضعیت حضور خود در انتخابات به نتیجه ای نرسیده 
اند؛ این را »آذر منصوری« فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید که به تازگی اعلام کرده 
هنوز هیچ جمع بندی خاصی در مورد نوع مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات صورت 
نگرفته است.اصلاح طلبان برای مشارکت در انتخابات آتی گزینه های زیادی پیش رو 
ندارند. از مشارکت حداکثری، مشارکت حداقلی، مشارکت مشروط و حتی عدم حضور در 
انتخابات به عنوان همه سناریوهای پیش روی اصلاح طلبان نام برده می شود؛ گزینه هایی 
که هر یک موافقان و مخالفانی دارد و از دید ناظران هر کدام فرصت ها و چالش های 
متفاوتی را پیش روی این جریان قرار می دهد.در این میان، دو گزینه مشارکت مشروط 
و حضور نیافتن در انتخابات، سناریوهایی است که حساسیت و واکنش جناح مقابل را 
برانگیخته است. اصولگرایان طرح این موضوعات را تلاشی برای افزایش قدرت چانه زنی 
سیاسی و حتی گروکشی جهت تحقق خواسته های اصلاح طلبانه تعبیر می کنند. به 
ویژه آنکه این روزها برخی رسانه ها در خصوص رایزنی هایی میان اصلاح طلبان با برخی 
نهادهای حاکمیت گمانه زنی می کنند.شاید از این رو است که »عباسعلی کدخدایی« 
سخنگوی شورای نگهبان به تازگی اعلام کرده که »شورای نگهبان با کسی لابی نمی کند. 
گوش ما نسبت به پیشنهادها و راهکارهای مفید باز است و فرقی نمی کند از چه جناحی 
باشد. نسبت به باج خواهی، زیاده خواهی و لابی گوش های ما ناشنوا خواهد بود. ملاک 
شورای نگهبان اجرای مر قانون است و شورای نگهبان نه می تواند ورود کسی را تضمین 

کند و نه برای کسی فرش قرمز پهن می کند.«
* ایده حضور نیافتن در انتخابات از کجا می آید؟

ریشه ایده تحریم یا مشروط کردن مشارکت در انتخابات را می توان در دلسردی 
بخشی از اصلاح طلبان نسبت به کارآمدی کنشگری در ساختارهای موجود انتخاباتی 

و سیاسی کشور دانست.
تمام تلاش و هم افزایی های اصلاح طلبانه برای عبور از مضیقه های موجود بر سر راه 
فعالیت سیاسی این جریان در سال های پس از ۸۸، به ائتلاف سازی با نیروهای اصولگرای 
میانه رو و حمایت یکپارچه از دولت اعتدال، لیست امید و شورای شهر پنجم انجامید؛ 
راهبردی که اگرچه ابتدا کارگر افتاد، ولی طی سال های بعد نتایج مورد انتظار اصلاح 

طلبان را به بار ننشست.
اصلاح طلبانِ مارگزیده از ائتلاف سازی، این بار قصد دارند در انتخابات ۹۸، طرحی 
نو دراندازند. این گروه قصد دارند در صورت تداوم روندهای موجود شورای نگهبان در 
بحث بررسی صلاحیت ها، حتی شده به قیمت تحریم انتخابات و انزوای خودخواسته، 
به جای سیاست ورزی حداقلی، روی بازسازی هویت و سرمایه اجتماعی تضعیف شده 

خود تمرکز کنند.
اصلاح طلبان در ریشه یابی ضعف های خود در سیاست ورزی در سال های گذشته، 
به بحث رد صلاحیت های گسترده نیروهای اصلی خود در شورای نگهبان رسیده اند. 
اظهارات اخیر »احمد خرم« وزیر راه و ترابری دولت اصلاحات، را می توان مشتی نمونه 

خروار دانست.
خرم ضعف عملکرد فراکسیون امید را ناشی از رد صلاحیت های شورای نگهبان 
می داند و معتقد است که رد صلاحیت افراد اصلی جریان اصلاحات باعث شده تا افراد 

درجه ۲ و۳ وارد مجلس شوند و همین اتفاق وزن فراکسیون امید را پایین آورده است.
اکنون و پس از کسب این تجربه، بزرگان این جریان معتقدند اگر قرار است با نیروهای 
دست چندم وارد پروسه رقابت شوند، همان بهتر که عطای انتخابات را به لقایش ببخشند. 
بخشی از اصلاح طلبان می گویند باید با گفت و گو با حاکمیت، شورای نگهبان را به اتخاذ 
رویکرد موسع و قانون مدار در بررسی صلاحیت ها ترغیب کرد. به ویژه آنکه این روزها 

نگرانی های جدی در مورد مشارکت مردم در انتخابات به وجود آمده است.
اظهارنظر اخیر کدخدایی مبنی بر اینکه اعتنایی نداریم که کسی می خواهد مشروط 
در انتخابات شرکت کند یا انتخابات را تحریم کند، از تداوم روندهای موجود در عملکرد 
این نهاد نظارتی در انتخابات های پیش رو خبر می دهد؛ مساله که به نظر می رسد آب 

پاکی را روی دست اصلاح طلبان ریخته باشد.
* تحریم کنندگان متضرر می شوند؟

برخی اصلاح طلبان در حالی گزاره عدم شرکت در انتخابات را تکرار می کنند که 
بسیاری از ناظران بر کارآمدی این رویکرد برای مجموعه اصلاح طلبی تردیدهایی جدی 
را وارد می سازند. از این منظر، تحریم انتخابات، نه تنها در تعارض با اصول مبنایی اصلاح 
طلبی است و رشد تدریجی این تفکر را با وقفه مواجه می کند، بلکه اصلاح طلبان را هم از 

بهره گیری از ظرفیت حضور در ساختار حاکمیت محروم می سازد.
»غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« نایب رئیس فراکسیون مستقلین مجلس در 
خصوص گزاره تحریم انتخابات از سوی اصلاح طلبان اظهار داشته که تحریم یا عدم 
شرکت در انتخابات باعث می شود، همه زحماتی که در هشت سال دولت روحانی کشیده 

شد بر باد برود.
»ابراهیم اصغرزاده« فعال سیاسی اصلاح طلب هم به تازگی سیاست قهر و تحریم 
انتخابات را موجب بی معنا شدن رویکرد اصلاح طلبانه خوانده است. به گفته اصغرزاده، 
سیاست قهر و تحریم انتخابات نه تنها به مشروعیت زدایی نظام که به بلاموضوع شدن هر 

رویکرد اصلاح طلبانه قانونمدار می انجامد.
اصغر زاده مشارکت حداکثری و بدون قید و شرط در انتخابات را هم کارآمد نمی داند. 
به گفته او، رویکرد تسلیم بی قید و شرط به اصولگراها و اینکه از قبل مصمم باشیم تحت 
هر عنوان در هر شکل و حالت تا انتهای انتخابات برویم بدون آنکه به رد صلاحیت ها 
اعتراض کنیم یا به مداخله دولت پنهان در امر انتخابات معترض باشیم نتیجه اش معلوم 
است؛ بی آنکه حضوری مؤثر و شایسته بر تصمیمات کلان و روندهای موجود داشته باشیم 
تنها چند کرسی زینتی در قدرت به ما خواهد رسید که هم چوب را خورده باشیم هم پیاز 
را.اصغر زاده در برابر، »سیاست ورزی مطالبه محور« با تبیین و ترویج اجتماعی مطالبات 
ولو حداقلی به اقشار و صنوف مختلف اجتماعی را راهبردی کارآمد تر از تحریم انتخابات 
در شرایط کنونی کشور می داند. این فعال سیاس پیش از این هم از مطالبه گری از دولت ، 
گفت و گو با جامعه مدنی و نمایندگی مطالبات مردم به عنوان تنها راهکار اصلاح طلبان 

برای مدیریت شرایط موجود نام برده بود.
افزون بر این، به نظر می رسد گزاره تحریم انتخابات می تواند از جنبه ای دیگر هم به 
ضرر اصلاح طلبان تمام شود. دیروز یکی از تارنماهای اصولگرا به صراحت از برخورد با 
اصلاح طلبان، در صورت تحریم انتخابات سخن به میان آورد؛ مسأله ای که امروز با واکنش 
توییتری »مصطفی تاجزاده« فعال اصلاح طلب مواجه شد. تاجزاده نوشت: اگر انتخابات 
امسال را مانند دور هفتم و نهم تحریم کنند. بله! ما نیاز به انتخاباتی پرشکوه و تحریم شکن 
داریم. شرط آن گذر از نظارت استصوابی و آزاد، عادلانه و رقابتی برگزارشدن انتخابات 
است، نه تهدید به بگیر و ببند.در نهایت بسیاری می گویند بهترین گزینه برای اصلاح 
طلبان در شرایط موجود همان مشارکت در انتخابات است. اصلاح طلبان باید مبنای 
خود را روی مشارکت حداکثری در انتخابات بگذارند و اعلام کنند ما با این ظرفیت و این 
برنامه ها قصد شرکت در انتخابات را داریم. اگر با رد صلاحیت های گسترده هم مواجه 
شدند، باید با مردم سخن بگویند و از مقدورات و محذورات خود برای تاثیرگذاری در 
ساختارهای قدرت بگویند. همین سخن گفتن با مردم، پایگاه اجتماعی این جریان را احیا 
خواهد کرد و زمینه های تأثیرگذاری این جریان در عرصه سیاسی را افزایش خواهد داد.

نکتـه

 »آینده ایران چگونه خواهد بود؟ کشور و مردم از چه مسائلی 
رنج می برند؟ جامعه چه وضعیتی دارد؟ آیا اوضاع و احوال بحرانی 
است یا آنکه نه، فقط باید گفت مشکلاتی در برخی حوزه ها وجود 
دارد؟ برای عبور از این شرایط حاکمیت و نیروهای سیاسی چه 
نقشی بر عهده دارند و...« اینها بخشی از پرسش هایی است که 
محمدرضا تاجیک، رئیس مرکز پژوهش های استراتژیک ریاست 
جمهوری در دولت اصلاحات و یکی از تئوریسین های جریان 
اصلاحات به آن پاسخ داده است. تاجیک معتقد است: »امید به 
روز بهتر، به فردای بهتر، به طوری جدی کاهش پیدا کرده است. 
در واقع در ذهن هر انسان ایرانی ضرب المثل »هرسال، دریغ از 
پارسال« تداعی می شود و حسرت دیروز را می       خورد و به فردای 
بهتر نه امید دارد و نه تجربه اش می    کند.« مشروح گفت وگوی 

اعتمادآنلاین با محمدرضا تاجیک به شرح زیر است:
 

 جامعه امروز در حالت »ناوضعیت« قراردارد
*در دهه 80، به جز سال 88 که استثنا بود، انتخاباتی 
سرد برگزار شد. اما در دهه 90 به یکباره وضعیت فرق 
کرد و رای  های حداکثری به صندوق ها انداخته شد. اینکه 
اکنون شرایط به گونه ای رقم خورده که آقای خاتمی هم 
در  برای شرکت  مردم  از  نمی شود  »دیگر  کرده  اذعان 
انتخابات دعوت کرد«، چگونه از آن وضعیت مطلوب به 

وضعیت موجود رسیده ایم؟
 اگر بخواهیم بدیهی صحبت کنیم باید بگوییم کشور در یک 
»ناوضعیت« قرار دارد؛ مولفه های کثیر، امور کثیر، و ساحت  های 
کثیر به یک   همسویی و همنشینی می رسند و به اصطلاح نظمی 
پیدا می کنند و در نتیجه، وضعیتی واحد یا یگانه را خلق می کنند 
که ما آن را یک وضعیت می نامیم.در واقع آن چیزی که در جامعه 
امروز ما وجود دارد حالتی ناوضعیت است؛ یعنی امور کثیر نه 
تنها نمی توانند به همسویی، همنوازی و همنشینی برسند، بلکه 
در توازی با هم قرار می گیرند و یکدیگر را قطع و نفی می   کنند.

چنین حالتی شرایط روحی، احساسی، روانی، اعتقادی، اجتماعی، 
سیاسی و فرهنگی ای را در جامعه ایجاد کرده   است تا به تعبیر 
»ژاک دریدا« بتوان گفت فقدان تصمیم و تدبیر باعث قفل شدن 
تصمیم ها و تدبیرها خواهد شد و شرایط هر لحظه تغییر می  کند. 
نمی توان در چنین شرایطی وضعیت موجود را درک کرد و فهمید 
و بر اساس درک و فهم راه یا راه  های برون رفت را ارائه کرد. این نوع 
وضعیت از درهم رفتگی گنگ و گیج،مولفه های گوناگونی ایجاد 
می  شود.همچنین از یک سو، شکاف  های اجتماعی نوعی تراکم 
ایجاد می کنند. شکاف نسلی، شکاف فقر و غنا، شکاف جنسیتی، 
شکاف قومیتی و شکاف خرده فرهنگ ها و همچنین شکاف 
هویتی که روح جامعه را خدشه دار می  کند، در حال رسیدن به 
یک تقاطع هستند. از طرف دیگر ما نوعی شکاف داریم به نام 
شکاف »ملت-دولت«، که در تاریخ امروز حاد می  شود. البته از 
گذشته هم بود و اکنون در حال رادیکالیزه شدن و همسویی با 

شکاف  های دیگر است.
شکافِ میان تغییر و تدبیر 
جامعه را تهدید می  کند 

از سوی دیگر شکافِ میان تغییر و تدبیر است که جامعه را 
تهدید می  کند. تدبیرپردازان منزل با تغییرات جامعه فرسنگ ها 
فاصله دارند، چراکه جامعه هر لحظه اش جامعه دیگری است. 

جامعه در حال تجربه سبک جدیدی از زندگی است، به طوری 
که موسیقی های جدید، سبک زیباشناختی و سبک فرهنگی 
جدیدی را تجربه می  کند. همچنین جامعه با کالاهای متنوع 
و متعدد فرهنگی مواجه شده است.این تغییرها در شرایطی 
است که تدبیرهای جامعه قفل  شده است و تدبیرگران منزل 
نمی توانند همراه و همسو با نسل و عصر جلو بیایند که خب، این 
هم نوعی دیگر از شکاف به شمار می  رود. از سوی دیگر، شاهد 
شکاف بین مردم و توده  های مردم هستیم که گروه     های مرجع، 
حتی جریان  های سیاسی موثر نیز، دچار چنین حالتی شده   اند.

جریان  های سیاسی دیربازی است که مقبولیت و مشروعیت 
واقع  در  نیستند.  آوانگارد  دیگر  و  داده  دست  از  را  خودشان 
گروه  های مرجع روشنفکری، آکادمیک یا فرهنگی و اجتماعی 
را  پایگاه شان  از  مهمی  بخش  هم  سیاسی-فرهنگی  و حتی 

ازدست رفته می بینند.
پس دیگر نمی  توانند نقش آفرینی دهه  های اول و دوم انقلاب 
را تکرار کنند. از طرف دیگر احزاب و گروه  ها که پیش از این 
تلاش داشتند در این فضا به شکل مدنی ظاهر شوند و به هر حال 
حرکت  های مدنی ای را به طریقی اجتماعی سامان  دهی کنند، 
کارآمد جلوه نکرده و چندان در فعالیت هایشان موفق نیستند. 
بنابراین یک نوع عبور از این جریان  ها در جامعه ما مشاهده 

می شود.
امید به روز بهتر، به فردای بهتر

 کاهش پیدا کرده است
* این شرایط، یعنی بحران به معنای واقعی کلمه؟

 بله. این وضعیتی است که ما می توانیم اسمش را افول سرمایه 
اجتماعی یا بحران سرمایه اجتماعی بگذاریم. در واقع در شرایط 
کنونی بحرانی را در سرمایه اجتماعی تجربه می کنیم که طی 
چهار دهه گذشته لمس نکرده بودیم. حتی در کنار این، یک 
نوع بحران سرمایه انسانی را تجربه می  کنیم که چیزی نیست 
جز خروج انبوهی از نخبگان از کشور که این مورد هم طی این 

چهار دهه بی سابقه است. بنابراین، این افول سرمایه اجتماعی و در 
کنار آن شکاف  های متعدد و عمیق اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، 
قومیتی، جنسیتی دست به دست هم داده و یک نوع ناوضعیت 
ایجاد کرده که در این ناوضعیت، امید به آینده به حداقل رسیده 

است.
جریان های مرسوم  جایگاه و پایگاه گذشته را ندارند

 * »یک نوع ناوضعیت ایجاد کرده که در این ناوضعیت، 
امید به آینده به حداقل رسیده است.« هزینه های چنین 

شرایطی چقدر غیرقابل جبران است؟
به طوری  بهتر،  به فردای  بهتر،  به روز  امید  زیاد.  بسیار   
انسان  هر  ذهن  در  واقع  در  است.  کرده  پیدا  کاهش  جدی 
ایرانی ضرب   المثل »هر سال، دریغ از پارسال« تداعی می شود 
و حسرت دیروز را می    خورد و به فردای بهتر نه امید دارد و نه 
تجربه اش می کند. در واقع یک نوع خمودگی آموخته در حال 
ایجاد شدن است. خمودگی آموخته شده یعنی این انسان ایرانی 
دوران، شرایط، شخصیت   ها و جریان های مختلف را تجربه کرده، 
اما همیشه »آسمان به همین رنگ بوده است« و لیل و ناهار 
در زمان هایی که جریان اصلاح طلب یا اصولگرا روی کار بودند، 
خیلی فرق نمی  کرده و در زندگی انضمامی مردم تغییری حاصل 
نشده است.نه تنها تغییری حاصل نشده، بلکه روزبه روز وضعیت 
سخت تر و سنگین تری را به چشم دیده  اند. طبیعی است که در 
چنین شرایطی با جامعه ای به مثابه زیبای خفته مواجه شویم. 
که زیبای      خفته  مان به فربگی یک جامعه می  شود. اگر در گذشته 
زیبای   خفته  ای اقلیت داشتیم و درصد کمی قشر خاکستری را 
تشکیل می دادند و در هنگامه های مهم کشور مشارکتی نداشتند، 
امروز در دامنه گسترده ای افزوده شده است و می رود تا دامن گیر 
کل جامعه شود. بنابراین، به علت شرایطی که برایمان ترسیم 

کرده  اند، این وضعیت را داریم.
 * چه تفکر و برنامه    جدیدی می   تواند برای ترمیم فضا 

کارساز باشد؟

 واقعیت این است که جریان و گفتمان جدیدی ایجاد نشده 
و جریان های مرسوم نیز جایگاه و پایگاه گذشته را ندارند. البته 
جریانات گوناگون این امکان را داشتند که امتحان پس بدهند، 
که معلوم است امتحان خوبی هم پس نداده اند. بنابراین باید دید 
این بار با چه انگیزه   ای می  توان مردم را وارد صحنه کرد و چه 

تمهیداتی می توانیم بیندیشیم تا مردم دوباره وارد صحنه شوند.
 جریان سوم نه متولد شده و نه امکان تولد دارد

* فضای دوقطبی می   تواند حتی در چنین شرایطی 
موجب شور انتخاباتی شود؟

 خیر. امکان دوقطبی کردن فضای انتخاباتی به حداقل رسیده 
است. شرایط نشان می   دهد این امکان وجود ندارد که به راحتی 
فضا را دوقطبی کرد و با بهره بردن از چنین فضایی مردم را به 

صحنه آورد

* چرا؟ تجربه نشان می  دهد »رقابت« باعث تحریک 
هواداران جریان  های سیاسی به رای دادن می  شود.

 چون دو قطب مقبولیت و مشروعیت  شان را از دست داده اند؛ 
یعنی این گونه نیست که بتوان فضایی خلق کرد که برای رای 
نیاوردن فلان قطب به بهمان قطب رای بدهید. چون دو قطب 
از آن مقبولیت و مشروعیت   گذشته خارج شده اند و دنبال یک 
جریان سومی می  گردند که این جریان سوم نه متولد شده و نه 

امکان تولد دارد.
 بنابراین در یک شرایطی قرار گرفته اند که می توان گفت در 
حال حاضر »جدید« امکان تولد ندارد و البته »قدیم« هم در 
حال مرگ و احتضار است. پس باید گفت شرایط، شرایط فقدان 
تصمیم  گیری و شرایطی است که انگیزه  ها و انگیخته  ها به حداقل 

ممکن رسیده است.
 برای عبور از بحران نیاز به مشارکت حداکثری در 

انتخابات است
* در چنین شرایطی، برای دوری از بحران مشارکت، 

توجه به چه الزام  هایی ضروری است؟
 اگر می  خواهیم دچار بحران مشارکت نشویم، در آینده بسیار 
پیچیده  ای که پیش رو داریم و همچنین در شرایطی که کشور 
بیش از هر زمان دیگری در 40 سال اخیر نیازمند حمایتی مردمی 
است، و با توجه به اینکه تمامی مولفه   های نقش   آفرین    خبر از 
بحران می  دهند، باید سعی کنیم یک مشارکت حداکثری به 

نمایش بگذاریم.
 پس باید فضا و شرایط را مهیا کنیم تا بتوانیم در انتخابات 
آتی- که به هر حال زمانی هم تا آن روز نمانده است- انگیزه های 
لازم را به بدن کرخت جامعه تزریق کنیم تا از این طریق دوباره 
که  باشیم  داشته  مشارکت  جو  و  شاداب  جامعه  یک  بتوانیم 
مردمانش نسبت به سرنوشت خودشان در همه حال و در همه 
شرایط حساس شوند و تلاش کنند با اراده معطوف به آگاهی 
تاریخ را یک بار دیگر ورق بزنند. البته شرایط موجود نشان می  دهد 
این کار، کاری بسیار سخت و سنگین است.اما به قول »دریدا« 
»سیاست یعنی ممکن کردن امر غیرممکن«؛ یعنی وقتی همه 
چیز غیرممکن به نظر می رسد، سیاست آنجا معنا پیدا می کند 
و خود را نشان می  دهد. تحلیل اکنون من این است که اگر آن 
تمهید بزرگ انجام نشود، با نوعی بحران مشارکت در آینده مواجه 

خواهیم شد.

به  نجفی  روابط  درباره  ابتدا  از  که  ادعا  این  است:  معتقد  نعیمی پور«  محمد 
اصلاح طلبان هشدار دادند، کذب محض است. چرا زمان استعفای آقای نجفی با 
صراحت مواضع خود را با مردم در میان نگذاشتند؟ آقای نجفی در یک دام بزرگ 

گرفتار شد و البته خود او هم خطا کرد.
 محمد نعیمی پور فعال سیاسی اصلاح طلب و نماینده پیشین مردم تهران در 
مجلس ششم در گفتگویی به مساله محمد علی نجفی پرداخته و درباره ادعاهای 

مطرح شده در این زمینه و حواشی آن نظرات خود را بیان کرده است. 
بخش هایی از این گفتگو را در ادامه بخوانید؛

* برای انتخاب آقای نجفی به عنوان شهردار، بحث و تعامل های زیادی 
ابراز  اینکه بعضی ها  اما  انجام شد که دلایل خاص خودش را هم داشت. 
می کنند از همان ابتدا مشخص بود آقای نجفی نباید بیاید، با واقعیت سازگار 
نیست. مثلًا نظر آنها این بود که آقای محسن هاشمی مطلوب تر از آقای نجفی 
بوده است. در صورتی که نظر ۲۱ نفر در شورا این نبوده و به آقای نجفی رأی 
دادند. باقی بحث ها که در آن زمان فلان و بهمان بوده، همگی کذب محض 
است. واقعیت این است که آن زمان، فشار نهادهای خاص وجود داشت که 
آقای نجفی انتخاب نشود. ما باید به عنوان نهاد اصلاح طلب پاسخگو باشیم، 
از ما می پرسند چرا در آن زمان با تهدید یک نهاد جا زدید؟ در صورتی 
که آقای نجفی جا نزد. اتفاقی که افتاد این بود که بعداً و بر اساس مسائل 
شخصی، عده ای از آقای نجفی حمایت نکردند و بدتر اینکه هر روز توی دلش 
را خالی کردند. همان حرفی که در شهریور 9۶ می گفتند را رها نکردند و 
ادامه دادند. از این جهت خود را پیروز می دانند. در حالی که می دانند فشار 
روی آقای نجفی تا چه حدی زیاد بود و چه اتفاق هایی افتاد. سوال من این 
است که همان زمان که آقایان از مشکلات مطلع شدند، چرا مرد و مردانه 

اعلام نکردند ایشان چنین مشکلاتی دارد، ما از ایشان برائت می جوییم؟
در پاسخ به این سوال که در اسفند ماه گفتند. صریحاً و عمومی نگفتند اما قضیه 
بازتاب داشت که مشکل در جای دیگری است{: خیر، این بحث بعد از مدت ها مطرح 
شد. آن هم تنها بحث بود که آیا ایشان خلاف شرع کرده یا نه. چنین بحث هایی بود، 
نه اینکه ایشان پنهانی فلان کار را کرده است. اما ما به عنوان اصلاح طلبان می گوئیم که 
صحنه سیاسی ایران بسیار خشن است، نباید خطا کرد. ضمن آنکه الان مشخص شده 
این یک دام بزرگ بوده و ایشان خطا کرده است. دوستان ایشان باید همان موقع او را 
صدا می کردند و می گفتند به این دلیل خطا کردی، پس فلان کار را بکن. چرا ایشان 
مدام می گفت که استعفا نمی دهد؟ چه شد که ایشان مدام تاکید می کرد که هستم؟ 
چرا آن آقایان می گفتند او شش ماه بیشتر دوام نمی آورد؟ چه کسانی این حرف ها را 
می زدند؟ کدام اصلاح طلب از این مسائل حمایت کرد؟ باید این مسائل را روشن کنند. 
آقای نجفی به یک بازپرسی رفت، با ایشان برخورد بسیار بدی کردند، شخصیت او را 
خرد کردند. کسی که تا دو روز قبلش می گفت هستم، الان می گفت که اصلًا نیستم. 

چه اتفاقی افتاد؟
* خطای ایشان هم بود. اما اینها که دوستان آقای نجفی بودند باید مسائل 
را بررسی می کردند و نتیجه را اعلام می کردند. باید در اسفند 9۶ و فروردین 
9۷ به صراحت اعلام می کردند که ما تحقیق کردیم، ایشان فلان تخلف را 

داشته که نباید می داشت. بنابراین دیگر از ایشان حمایت نمی کنیم.
جلسات را نمی گویم، به مردم اعلام می کردند. من هم در آن جلسات بودم و به این 
حرف، به شدت اعتراض داشتم. آنها می گفتند اگر آقای فلانی این کار را کرده باشد، 
اما اینکه اگر نمی پذیرد.رأی به آقای نجفی مربوط به ابتدای کار ایشان است که این 

موضوعات مطرح نبود.
*}در پاسخ به سوالی درباره استعفای نجفی و رای نیاوردنش{: آن زمان، 

تحلیل این بود که دلیلش فشارهای امنیتی است که مبنا ندارد. پس نباید 
استعفای او را بپذیریم.

} درپاسخ به این سوال که یعنی نجفی خطایی نکرده بود؟{: بله. استعفا را ناشی 
از آن فشارها می دانستیم. بعداً این اتفاق ها افتاد. وگرنه مشخص بود که خانم استاد 
از بهمن ماه در مراسم رسمی، کنار آقای نجفی حضور داشت. حضور ایشان پنهانی 
نبود، طوری که به عنوان همسر آقای نجفی در شهرداری رفت و آمد می کرده است. 
اگر این موضوع را خلاف رفتار اصلاح طلبی می دانیم، اصلاح طلبان باید در مورد آن 
صریح موضع گیری کنند و به مردم بگویند که ما آقای نجفی را آدم خوبی می دانیم، 
اما او مرتکب این خطا شده است. در مقابل، ما به دلایل سیاسی دیگر از ایشان حمایت 
نمی کنیم. اگر موضوع بدتر از این بوده است، باید می گفتند ما اصلاح طلبان ایشان را 
استیضاح می کنیم، چون ایشان کار خیلی بدی کرده است. آیا اینکه انواع و اقسام 
فشارهای بیرونی را وارد می کردند تا ایشان را از میدان به در کنند، شاید به این دلیل 
که افشاگری کرده، شاید به این دلیل که سند تغییر و تحول را داده، شاید به خاطر 
اینکه ۱۲-۱۳ پرونده را به دستگاه قضایی داده است، اینها دروغ است؟ عین واقعیت 
است. پس این امکان وجود دارد که رقیب بخواهد او را بزند. اصلاح طلبان باید جواب 
اینها را می دادند و می گفتند ایشان دوست و رفیق من است. من پیگیری کردم و 
متوجه شدم با وجود اینکه فشار نهادهای خاص وجود دارد، اما ایشان این تخلف را هم 

کرده است. پس از ایشان برائت می جویم.
* اما این رفتار که از آمدن بلا سر آقای نجفی ابراز خوشحالی کنند، بسیار 
بد است، هم از نظر انسانی، هم اخلاقی، هم دوستی و مرامی. یک اصلاح طلب 
اشتباه کرده است، چرا باید از او دفاع کنیم؟ نباید دفاع کنیم. اما او را به 
نقطه ای بردیم که می بیند زندگی سیاسی اش را باخته است، ۳0-۴0 سال 
خدمتش را هم باخته است، به زندگی عادی خود هم نرسیده است. ضمن 

اینکه به این نتیجه می رسد اساساً از درون خانه اش به او خیانت شده است. 
پس به آن نقطه می رسد. آقای نجفی مدتی باعث افتخار اصلاح طلبان بوده 
است. چرا باید جوری عمل می کردیم که به این نقطه برسد؟ اصلاح طلبان 

هم مقصر هستند.
یقیناً نهادهای امنیتی و نهادهای خاص، مقصرتر هستند. اگر ادعای آقای نجفی 
را قبول کنیم این روش ها، استالینیستی و کثیف است. کسی که مصاحبه می کند 
در اولین گفت وگو، دقیق ترین حرف هایش را می زند. بعداً به او می گویند این حرف 
را بزن یا نزن. روز اول و شتاب خوشحالی صداوسیما باعث شد آقای نجفی به نوعی 
تبرئه شود. از این جهت، بعضی از مردم با ایشان ابراز هم دردی می کنند و می گویند 
یک آدم نفوذی نامرد را کشته است. در حالی که این موضوع اصلًا هم دردی ندارد. 
یک نفر کشته شده و ایشان قاتل است. قانون باید به وضعیت او رسیدگی کند. اما 
اینکه چرا چنین اتفاقی افتاد؟ چون هم آنها و هم ما بد عمل کردیم. نگران هستم که 
باز هم چنین مسائلی اتفاق افتد؟ چه زمانی قرار است به هوش بیاییم؟ این شرایط 
یک بار درباره نهادهای امنیتی رخ داده است. قتل های زنجیره ای به همین کثیفی و 
بلکه بدتر بوده است. چرا چنین چیزهایی ادامه پیدا می کند؟ اگر اینها دروغ است، 
به صورت دقیق به مردم بگویند. اینها محرز است و طوری نیست که سابقه نداشته 
باشد. جلسه دفاعیه ایشان در دادگاه را علنی برگزار کنند تا حرف ایشان شنیده 
شود و عبرت شود. من نمی گویم که آقای نجفی براساس قانون به مکافات عملش 
نرسد، اما اینجا یک واقعه مهم رخ داده که مردم را در شوک و سوال فرو برده است. 
این موارد باید روشن شود. تا چه زمانی باید به اسم مصلحت، باید پوشانده شود؟ 
اگر پرستو و پرستودارهایی وجود دارد، اینها باید جمع شوند. این روش ها کار کا. 
گ. ب و استالین بوده است. آیا ما پیرو آنها شده ایم یا پیرو اخلاق علی )ع( هستیم؟ 

این موارد باید روشن شود.

محمدرضا تاجیک:

امکان دوقطبی کردن انتخابات به حداقل رسیده است

حضور میترا استاد پنهانی نبود و به شهرداری رفت وآمد داشت

روایتی جدید از پرونده قتل همسر نجفی

القـای ناکارآمـدی دولت خواسـته و هدفی اسـت که طی سـال های اخیر دشـمنان 
ملـت ایـران پیگیـر آن بوده اند.به نظر می رسـد برخی منتقـدان با نگاه هـای زودگذر و 

آنـی و کـم هزینـه بودن انتقـاد از دولـت در چنین پازلی ایفـای نقش می کنند.
»ناکارآمـدی دولـت« کلیـد واژه ای اسـت که طی یک سـال گذشـته برای تخریب 
دولت بیشـترین کاربرد را در محافل سیاسـی و ادبیات رسـانه ای داشـته و دستاوردها و 

تـلاش های دولـت در این مـدت را نادیده گرفته اسـت.
همین اتهامات باعث شـد که حسـن روحانی رئیس جمهوری کشـور روز گذشـته 
در جمع مردم شـیروان سـخن به گلایه بگشـاید و بگوید که »اگر کسـی امروز مدعی 
شـود در نظام اسـلامی، نظام و دولت ناکارآمد اسـت ونتوانسته به مشکلات مردم توجه 
کند، سـخنی ناصحیح و ناروا بر زبان آورده اسـت، ما در کشور مشکل داریم و در شرایط 
بسـیار سـختی زندگی می کنیم اما در عین حال دسـت به دسـت هم داده ایم و در کنار 

هم ایسـتاده ایم و از مشـکلات عبور خواهیم کرد.«
روحانـی در بخشـی از سـخنان خـود با اشـاره به اینکـه ۱4 ماه اسـت که بزرگترین 
قـدرت اقتصـادی و نظامی دنیاسـخت ترین تحریم ها را علیه ملت ایـران تحمیل کرده 
اسـت، گفـت: »تحریم هایـی کـه اگر علیه هر ملـت دیگری انجـام می شـد، آن ملت از 
پـای در می آمد، اما ملت قهرمان، مقاوم، غیور و هوشـمند ایـران در این ۱4 ماه با قدرت 

مقابل آنها ایسـتادگی کردند.«

* ۱۴ ماه سخت
هرچنـد از زمـان روی کار آمـدن ترامـپ سیاسـت های خصمانـه دولت آمریکا علیه 
ایـران تشـدید شـد بـا این حـال بعـد از اینکه ترامـپ از شـر سیاسـتمدارانی همچون 
تیلرسـون و مـک مسـتر خلاص شـد و با جایگزینی اینهـا با افرادی همچـون پمپئو و 
بولتـون دور تـازه ای از سیاسـت های خصمانـه علیه ایران آغاز شـد. آمریـکای ترامپ با 
خـروج از برجـام عمـلًا تمامی تحریم هایـی که قرار بود با برجام لغو و یا تعلیق شـوند را 
مجـدداً برگردانـد و نـه تنها به تعهدات خود عمل نکرد بلکه جامعه جهانـی را هم برای 

اجـرای سیاسـت های مد نظر خـود تحت فشـارقرارداد.
بـه زعم بسـیاری از کارشناسـان و سیاسـتمداران تنها بخشـی از ایـن تحریم ها هر 
دولتـی را از پـا می انداخـت بـا این حال تهران هم تابسـتان داغ را پشـت سـر گذاشـت 
و هـم از زمسـتان سـخت عبور کـرد و امروز دیگر آمریـکا چیزی برای تحریم ایـران در 

ندارد. اختیار 
ایـن در حالـی اسـت که سیاسـت فشـار حداکثـری ترامـپ دارای ابعـاد اقتصادی، 
سیاسـی و روانـی بـوده اسـت. ایـن در حالی اسـت که ایران با کنار گذاشـتن سیاسـت 
صبـر راهبـردی دوره واکنـش فعال بـرای تعادل بخشـی به تعهدات برجامی شـرکای 

توافـق هسـته ای را بـا کاهـش تعهدات هسـته ای خـود آغاز کرده اسـت.

* ارثی که به روحانی رسید
هنگامـی کـه دولت یازدهـم در ۱۲ مـرداد ۱۳۹۲ کشـور را از محمود احمـدی نژاد 
تحویل گرفت مجموعه ای از گرفتاری ها در حوزه های دیپلماسی، سیاسی و اقتصادی 
را به ارث برد؛ آمریکای اوباما با بهره گیری از دیپلماسی مشارکتی و استفاده از ابزارهای 
موجـود در عرصـه بیـن الملل اجمـاع بی سـابقه ای را علیه ایران شـکل داده بود؛ سـوء 
مدیریت و تحریم های جهانی دسـت به دسـت هم داده بود و با قطعنامه های متعدد 
شـورای امنیت سـازمان ملل زیربناهای حقوقی اعمال فشارهای بیشـتر بر ایران فراهم 
شـده بـود. ایجـاد تعهدات و پـروژه های اقتصادی همچون مسـکن مهـر و طرح تحول 
اقتصـادی بـه مثابـه میراثی بود که به دولت روحانی به ارث رسـیده بـود و دولت باید به 

نحـوی با آن کنـار می آمد.
 

* برجام و دستاوردهای آن
امـروز نفس هـای برجـام بـه شـماره افتـاده اسـت و ایران تـلاش می  کند بـا تعادل 
بخشـی بـه تعهدات طرفیـن از مرگ آن جلوگیری کند. بـا این حال حیـات دوباره این 
توافـق بیـن المللی منوط به ایفای تعهدات همه اطراف آن اسـت ولی بد نیسـت به یاد 
بیاوریـم کـه بـا برجام پای شـرکت های بزرگ بـه ایران باز شـد، دولت نوسـازی ناوگان 
هوایـی و ریلـی را کلیـد زد و توانسـت در همـان مدت انـدک تعدادی هواپیمـای نو به 
نـاوگان هوایـی اضافـه کند، با مختومه اعلام شـدن پـی ام دی یا همـان پرونده معروف 
ابعـاد احتمالـی نظامـی پرونده هسـته ایایران عملًا زیربنای فنی فشـارهای بی  اسـاس 
علیه ایران برچیده شـد. توافق هسـته ای و اجرای برجاممی توانست دستاوردهای بسیار 
بزرگتـری بـرای ایران داشـته باشـد اما واقعیت این اسـت که ائتلافـی از مخالفانداخلی 
و خارجـی در نهایـت دسـت به دسـت هـم دادند و از آسـیب زدن به ایـن توافق از هیچ 
تلاشـی فروگذار نکردند.از همان زمان کسـانی که مخالف عادی سـازی روابط کشـور با 
جامعـه جهانـی بودند، برجـام را تصمیم دولت دانسـتند و تلاش کردند بـا القای نوعی 
دوگانـه سـازی اقدامـات دولـت را از تصمیمـات کلی نظـام جدا کنند. اینعـده حتی به 

خریـد هواپیمـا و قراردادهای اقتصادی اعتـراض می کردند.
امـروز و در حالـی که ایران به شـدیدترین تحریم ها و فشـارهای آمریـکا مواجه بوده 
و مقابله با این سیاسـت نیازمند همراهی و همدلی همه ارکان حکومت اسـت، عده ای 
از تندروهـا بـدون توجـه به تبعـات و پیامدهایخط مشـی که در پیش گرفتـه اند خط 
ناکارآمـدی دولـت را دنبال می کنندو دسـتاوردهای دولت را زیر سـوال می برند. پس از 
خـروج یـک جانبه دولت دونالـد ترامپ از برجام، دولت دوازدهم توانسـت با حفظ رابطه 
دوسـتانه خـود بـا قدرت های جهانـی اعم از چین، روسـیه، هنـد و کشـورهای اروپایی 

عملًا مانع از تحقق سیاسـت منزوی سـازی ایران شـود.
در حالی که ایران در عرصه بین الملل خط مشی مطالبه گری از جامعه بین الملل 

را در پیش گرفته و با کاهش تعهدات برجامی به دنبال ایفای حقوق ملت ایران اسـت، 
امـا در داخـل کشـور عـده ای همچنان اصـرار دارند که مشـکلات ارتباطی با تحریم ها 

ندارد و دولت ناکارآمد اسـت.
سیدشـهاب الدین صـدر دبیـرکل جبهه پیشـرفت، رفـاه و عدالـت دربـاره ضیافت 
افطاری فعالان سیاسـی کشـور در ۲۱ اردیبهشـت ماه امسـال گفت: »فعالان سیاسـی 
بـه آقـای روحانـی گفتنـد هـر چند کـه برخی از مشـکلات کشـور شـاید مربـوط به 
تحریم های خارجی باشـد اما همه آن نیسـت. بنابراین یک بخش وسـیعی از مشکلات 

کشـور مربوط بـه ناکارآمدی مدیریتـی در دولت اسـت.«
محسـن کوهکن نماینده دوره دهم مجلس شورای اسـلامی در ۱۵ فروردین امسال 
در گفـت وگـو با خبرگزاری مهر می گوید: »تاکنون دولتی به ناکارآمـدی دولت روحانی 
بـه یـاد نـدارم چرا کـه در میان دولتمـردان ارادهمحکمی برای حل مشـکلات کشـور 
وجود ندارد. موید این مسـئله این اسـت که بسـیاری از پروژه های عمرانی کشـور علی 
رغـم آنکـه اعتبـار کافی هم دارند، تکمیل نشـده اند و بـر زمین مانده اند. از سـوی دیگر 
در سـال ۹۷ دولت برنامه ای برای سـاماندهی بحران های اقتصادی و به ویژه تثبیت نرخ 

ارز و قیمت کالاهای اساسینداشت.«
* سخنی با منتقدان

منتقدانـی از ایـن دسـت کم نیسـتند و بیش از آن سـیل رسـانه هایی هسـتند که 
تحریم هـا را در فضـای سیاسـی و اقتصادی امـروز بی تاثیر می دانند و دولـت را به دلیل 
مشـکلات موجـود ناکارآمد می داننـد. البته این ادبیات ریشـه در همان گفتمانـی دارد 
کـه سـال ها قبـل ادعا می کـرد تحریم هیچ اثری بـر ایران نـدارد. طرح این مسـئله که 
تحریـم هیـچ اثـری بر ایـران نـدارد نه از سـوی جامعه پذیرفته می شـود و نه سـخنی 
معقـول و منطقی اسـت. رویکـرد صادقانه این اسـت که واقعیت به مردم گفته شـود و 
برای مواجهه با این شـرایط هم همفکری شـده و از همه ظرفیت های موجود اسـتفاده 

شـود و ایـن همان رویکردی اسـت کـه دولت در پیش گرفته اسـت.
ایـران در عرصـه بیـن الملـل توانسـته بـا ظرفیت هـا و امکاناتی کـه داشـته مانع از 
دسـتیابی دشمنان ملت به خواسـته های شوم آنها شـود؛ از ۱۸ اردیبهشت ماه امسال، 
ایـران در قضیـه برجـام بـا نوعی تغییـر رویکرد به دنبـال احقاق حـق مردم ایـران بوده 
اسـت. همچنانکه این سیاسـت مورد اجماع نهادهای تصمیم گیر و تصمیم ساز کشور 
اسـت، هـم صبـر راهبردی یک سـال قبـل از آن و هم امضـای برجام نظـر اجماعی در 
کشـور بوده اسـت.بنابر این بهتر اسـت منتقدان جانب انصاف را در ادبیات و گفتارهای 
خود رعایت کنند. ایران کشـورپرانتخاباتی اسـت ایـن افراد و جریانات اگر نظـری دارند 
می تواننـد از طریـق صندوق هـای رای پیگیـر اهداف و خواسـته های خـود و عملیاتی 
کـردن آن باشـند کما اینکه عملکرد سـال های نه چنـدان دور آنها هنـوز از یاد و خاطر 

مردم نرفته اسـت.

کشور نیازمند همراهی و همدلی همه ارکان حکومت است 

القای ناکارآمدی دولت؛ بازی در زمین دشمن
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همانا تو به ادََبتَ 
بهاگذارى مى شوى . پس آن را به 

بردبارى بياراى

سه شنبه - 25 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4843

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری 
قم گفت: کاهش نرخ ازدواج در قم به موضوع سخت بودن 
اخذ تسهیلات اشتغال و ازدواج مرتبط است، از این رو بانک 
های عامل شرایط پرداخت تسهیلات اشتغال و ازدواج به 

جوانان را تسهیل کنند. 
محمد رضا گروسی روز دوشنبه در دومین جلسه ستاد 
ساماندهی امور جوانان در تالار امام جواد )ع( استانداری 
اظهار داشت: باید از نگاه یک وجهی به امور جوانان خارج 
شویم و به غیر از اداره کل ورزش و جوانان همه سازمان ها 

خود را در این زمینه متولی و مسئول بدانند.
وی با اشاره به تأثیر مقوله اشتغال در کاهش آسیب ها و 
ناهنجاری ها بیان داشت: اگر اشتغال در جامعه ایجاد شود، 
کاهش جرم و جنایت و افزایش امنیت، رفاه و آرامش در 

کنار هم متجلی می شود.
وی با اشاره به برگزاری همایش فرصت های سرمایه 
گذاری در ۳۰ آبان سال جاری در قم گفت: باید از فضایی 
که در قالب فرصت های سرمایه گذاری بوجود آمده برای 

کارآفرینی و اشتغال بیشترین بهره برداری را انجام دهیم.
گروسی ادامه داد: به عنوان نمونه یکی از شرکت های 
قطعه سازی می گوید در صورتی که فاز دوم آن احداث 
شود، ۶۰۰ شغل را ایجاد می کند، که لازمه این کار این 
است که ادارات فشارها و سخت گیری ها را در حوزه 

اشتغال کمتر کنند.

وی خاطر نشان کرد: طبق بررسی های صورت گرفته، 
می توانیم با ایجاد چهار هزار اشتغال خانگی در روستاهای قم 

این استان را به استان سبز تبدیل کنیم.
وی با تاکید بر برنامه محوری در استان گفت: اگر نتوانیم 
برای فاز صفر و مطالعاتی برنامه ریزی درستی داشته باشیم، 

کارهای بعدی نیز به نوعی دچار خلل خواهد شد.
جوانان  شورای  مصوبه  اساس  بر  کرد:  تصریح  وی 
امور جوانان را شاخص  به  کشور، هیأت دولت اهتمام 
ارزیابی عملکرد مدیران می داند، از این رو استانداری قم نیز 
رسیدگی و تکریم ایثارگران را به عنوان یکی از موضوع های 
مرتبط با حوزه جوانان معیار سنجش عملکرد مدیران در 

سال ۹۸ قرار خواهد داد.
سرپرست معاونت سیاسی استانداری قم توجه مدیران 
دستگاه ها به گسترش خیریه ها در حوزه جوانان را نیز حائز 
اهمیت دانست و گفت: افراد متمکن و توانمندی در استان 
وجود دارند که با اتکا به آنها می توانیم موضوع ازدواج آسان 

جوانان را رقم بزنیم.
وی بیان کرد: در خصوص افزایش آمار ازدواج و کاهش 
نرخ طلاق، از قم انتظارات بیشتری وجود دارد که باید 
اداره کل ورزش و جوانان و دستگاه های متناظر، آن را با 

حساسیت بیشتری پیگیری کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت 
برنامه ریزی دقیق، منظم و هماهنگ برای اوقات فراغت 

جوانان اظهار کرد: برای اوقات فراغت بویژه در تابستان نباید 
در اواخر خردادماه به فکر برنامه ریزی باشیم.

وی همچنین موازی کاری ها را نوعی آسیب برای اجرای 
برنامه ها توصیف کرد و افزود: باید هماهنگی با هم را مدنظر 
قرار دهیم، چون با یک بنر هم افراد می توانند گزارش ها را به 

مرکز ارائه کنند و امتیازات را بگیرند.
گروسی اقدام های اداره کل ورزش و جوانان در غنی 
سازی اوقات فراغت را مثبت ارزیابی کرد و گفت: رویکرد 
خوب وزیر ورزش و جوانان به قم قابل تقدیر است، و باید 
حداقل هر دو ماه یک بار شاهد برگزاری یک رخداد بزرگ 
ورزشی در استان باشیم ، چرا که منجر به نشاط اجتماعی و 

برکت های دیگر می شود.
سرپرست معاونت سیاسی استانداری قم تاکید کرد: 
کل  اداره  کنار  در  شهرداری  ورزشی  فرهنگی  سازمان 
ورزش و جوانان در بالا رفتن سطح نشاط اجتماعی جامعه 

همکاری های لازم را داشته باشند.
وی همچنین با اذعان به اینکه برخی بیماری های موجود 
در جامعه ناشی از فقر حرکتی افراد بویژه بانوان است، اجرای 
برنامه ورزش های همگانی از جمله پیاده روی خانوادگی را 
مورد تاکید قرار داد و افزود: مرکز آمار گزارش خوبی را در 
خصوص ورزش های همگانی استان در سال های ۹۶ و ۹۷ 
ارائه داده است، که امیدواریم در سال ۹۸ نیز انتظارهای 

مسئولان در این زمینه تحقق پیدا کند.

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

بانک ها شرایط پرداخت وام ازدواج را تسهیل کنند

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

موسوی لاری ادعای صدا و سیما را تکذیب کرد
موسوی لاری طی نامه ای به رئیس صدا وسیما ادعای مطرح شده در یکی از برنامه های شبکه افق 
را تکذیب کرد.متن این نامه به شرح زیر است:»ریاست محترم سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی  
آقای دکتر علی عسگری با سلام و تحیات،با کمال تأسف و تعجب مطلع شدم شبکه افق آن سازمان در 
برنامه ایی در تاریخ 1۸ /4/ ۹۸ به مناسبت سالگرد وقایع هیجده تیر 1۳۷۸ کوی دانشگاه تهران با حضور 
آقای زاکانی و تماس تلفنی آقای فرهاد نظری فرمانده وقت نیروی انتظامی تهران بزرگ به طور یکسویه 
برخی سخنان کذب و خلاف واقع توسط فرد اخیرالذکر مبنی بر دستور اینجانب جهت ورود به کوی و 
برخورد با دانشجویان مطرح و تلاش شد تا اقدامات غیرموجه و فاجعه بار عوامل حادثه توجیه و بر آثار 
زیانبار تعرض به دانشجویان سرپوش گذاشته شود.اینجانب ضمن اظهار تأسف از این سقوط اخلاقی 
انتظار دارم طبق مقررات و قوانین موضوعه کشور در برنامه ای مشابه از طریق همان شبکه این نامه را به 
سمع مخاطبان خود برسانید. انصاف خواهید داد که برنامه هایی از این قبیل وجهه صدا و سیما را بیش 
از پیش ملکوک نموده بر بلندی دیوار بی اعتمادی عامه مردم  نسبت به این سازمان می افزاید صدا و 

سیمای جمهوری اسلامی نباید تریبونی برای تحریف تاریخ، ترویج دروغ و نشر اکاذیب باشد.

جزئیاتی از جلسه دو ساعته سردار سلیمانی با پوتین 
سردار اسدی فرمانده سابق مستشاران درخصوص دیدار دیدار دوساعته سردار سلیمانی با پوتین  
گفت :پس از چهار سال مبارزه و مقاومت ایران در سوریه سردار سلیمانی در سفری به روسیه بود که 
به مدت دو ساعت و بیست دقیقه با پوتین دیدار و گفتگو کرد تا روس ها را قانع کند در سوریه حضور 
یابند. مصطفی بدرالدین به من می گفت "به لحاظ دیپلماتیک هر فرد در هر سطحی در مدت زمان 
مشخصی می تواند با رئیس جمهور کشوری مانند روسیه دیدار کند و وقتی که شنیدم سردار سلیمانی 
دو ساعت و بیست دقیقه با پوتین دیدار کرده، خیلی تعجب کردم". سردار سلیمانی به پوتین تفهیم 
کرد که "سوریه آخرین سنگر جبهه شرق است و اگر این را از دست بدهید، غربی¬ ها ارزشی برای شما 
قائل نیستند". به هرحال روسیه قدرتی است که اگر به میدان آمد از این پیروزی سهم خود را می برد، اما 
مغرضان برای کم رنگ کردن عظمت جمهوری اسلامی ایران، موضوعاتی را مطرح می کنند تا بگویند 

این پیروزی ها متعلق به ایران نیست.

گزینه های احتمالی برای وزارت آموزش و پرورش
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی، 4گزینه احتمالی برای وزارت آموزش 
و پرورش را اعلام کرد. سیدمحمدجواد ابطحی عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در گفتگو با 
مهر، درباره گزینه های احتمالی دولت برای وزارت آموزش و پرورش اظهار داشت: گزینه های متعددی 
برای این وزارتخانه مطرح هستند که سیدجواد حسینی، سرپرست فعلی وزارت آموزش و پرورش گزینه 
اصلی است، ولی با توجه به رأی استمزاجی که در مجلس صورت گرفته است، بعید است وی بتواند رأی 
کافی را برای تصدی این وزارتخانه اتخاذ کند. وی ادامه داد: بر این اساس دولتمردان با گزینه های دیگری 
برای تصدی آموزش و پرورش در حال رایزنی هستند که علی زرافشان یکی از این گزینه ها ست که گویا 
این پیشنهاد را نپذیرفته است. عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تاکید کرد: شاپور محمدزاده 
مدیرکل دفتر وزارتی آموزش و پرورش و داود محمدی نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون آموزش 

مجلس از دیگر گزینه های احتمالی دولت برای تصدی وزارت آموزش و پرورش هستند.

ریخته گران ها به ۱۵ سال حبس محکوم شدند 
نماینده دادستان تهران از قطعی شدن حکم برادران ریخته گران خبر داد.به گزارش ایسنا، قهرمانی 
در حاشیه دادگاه 11 متهم پتروشیمی در جمع خبرنگاران در رابطه با قطعی شدن حکم ریخته گران، 
توضیح داد: ریخته گران و برادرش قبلًا به اتهام اخلال در نظام اقتصادی در شعبه 1۵ دادگاه انقلاب به 
1۵ سال حبس محکوم شده بودند. اما پس از اعتراض، پرونده به شعبه ای از دیوان ارسال شد و دیوان 
حکم بدوی را نقض کرد.بعد از آن دادستان تهران و ریاست وقت قوه قضائیه اعمال ماده 4۷۷ می کنند و 
پرونده برای رسیدگی مجدد به دیوان ارجاع می شود که این شعبه رأی بدوی شعبه 1۵ را تأیید می کند؛ 
بنابراین حکم 1۵ سال حبس آقای ریخته گران و برادرش تأیید می شود.وی افزود: هر دو به 1۵ سال 

حبس محکوم شده اند.

صدور حکم توقیف لوگو باشگاه پرسپولیس !
با شکایت یک طلبکار و با رای دادگاه نامه توقیف لوگوی باشگاه پرسپولیس صادر شده و قرار است تا 
چند روز آینده این لگو به مزایده گذاشته شود.این درحالی است که وقتی این طلبکار به دفتر ایرج عرب 
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس مراجعه کرده بود، عرب به او گفته بود که هر کاری می خواهی انجام دهید  
اگر می خواهید لوگو را هم توقیف کنید تا هواداران بدانند ما چه شرایطی داریم! قرار است تا روزهای آینده 

لوگوی باشگاه پرسپولیس به مزایده گذاشته شود.

یادداشت های شهر سیل زده/۴۵
محمد خامه یار

خدا برکت بدهد به بنیاد برکت بنیادی از نامش پیداست برکت فراوانی دارد و در این کشور پهناور 
هر جا نیاز به خدمتی باشد حضور پر رنگی دارد. در مناطق محروم مسجد و مدرسه و خانه و صدها 
ابنیه احداث کرده است. هر جا و در هر حادثه ای که مشکلی وجود داشته باشد ایفا نقش می کند و 
خدمات خود را صادقانه و کریمانه ارائه می دهد. این بنیاد در واقع سر بزنگ ها به یاری دولت می شتابد 
و یار و مددکار او در رفع محرومیت ها می شود. حالا در حادثه سیل هم  با تمام توان و قامتی برافراشته 
به یاری سیل زدگان آمده است و با اهدای لوازم زندگی و کالاهای اساسی به یاری مردم مصیبت زده 
شتافته است. به دعوت مجری طرح در پلدختر از انبار بزرگ بنیاد بازدید می کنم و در جریان تلاش و 
فعالیت جهادی آنان قرار می گیرم، بنیادی که اقدامات فاخر و ارزشمندی در کارنامه درخشان خود دارد.

برندهایی که در گوشه و کنار شهر در خانه های شهروندان شهر سیل زده بارها به چشم می خورد. 
این همان عنایتی است که بنیاد به آنان داشته و ثمره تلاش آنان است.شاید کمتر خانه ای در این شهر 

در سیل آسیب دیده و نیاز به این لوازم داشته و از برکت این بنیاد محروم شده باشد.

مدیر عامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم:

رصد عمومی ماه گرفتگی در گنبد سبز قم اجرا می شود
 مدیر عامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم از برگزاری برنامه رصد عمومی ماه گرفتگی در 
گنبد سبز قم خبر داد.ابوالقاسم مقیمی اظهار داشت: برنامه رصد ماه گرفتگی به صورت عمومی توسط 
شهرداری قم در گنبد سبز واقع در بلوار شهید روحانی، مجموعه تاریخی مقابر گنبد سبز از ساعت ۲۳ 
و ۳۰ دقیقه سه شنبه برگزار می شود.وی با بیان اینکه در حاشیه رصد ماه گرفتگی دوره آموزشی قم 
شناسی و ظرفیت های گردشگری قم توسط کارشناس مربوطه برگزار می شود، گفت: نمایشگاه صنایع 
دستی استان قم با حضور هنرمندان قمی در گنبد سبز سه شنبه شب برپا می شود، همچنین کارگاه 
عکاسی نیز در حوزه نجوم و گنبد سبز دایر می شود.مدیر عامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم 
افزود: هدف از برگزاری برنامه رصد عمومی در گنبد سبز شناساندن این مکان تاریخی به عنوان یکی از 
قطب های گردشگری استان قم به مردم است.وی گفت: در حاشیه برنامه رصد عمومی جنگ شادی و 

جشن نیز برای کودکان برگزار می شود.

طی سه ماهه نخست امسال؛

۷۵ زندانی غیرعمد در قم آزاد شدند
مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم از آزادی ۷۵ زندانی غیرعمد در این استان طی سه ماهه نخست 
امسال خبر داد.رضا مرادی پور اظهار داشت: طی سه ماهه نخست امسال تعداد ۷۵ زندانی غیرعمد با 
تلاش ستاد دیه و خیرین از زندان های استان قم آزاد شدند که مجموع بدهی آنها حدود ۲۰ میلیارد 
ریال بوده است.وی گفت: از میان زندانیان غیر عمد آزاد شده تعداد ۵۰ نفر محکومین مالی، 1۷ نفر 
محکومین مهریه، ۶ نفر محکومین نفقه و ۲ نفر محکومین تصادفات غیر عمد بوده اند.وی تصریح کرد: 
از میان مبالغ پرداخت شده برای آزادی زندانیان غیر عمد، مبلغ ۶ میلیارد ریال کمک ویژه و بلاعوض 
از طریق ستاد دیه برای آزادی زندانیان، 1۰ میلیارد ریال با پیگیری ستاد دیه از طریق کسب رضایت 
شاکیان، ۸۵۰ میلیون ریال آورده خانواده زندانیان و سه میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه بوده است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم گفت: : ۲۶ تیرماه امسال 1۰ 
طرح تولیدی با اعتبار ۶۰۶ میلیارد ریال و 
۳۳۷ فرصت شغلی در بخش مرکزی قم 

افتتاح می شود..
محمود سیجانی روز دوشنبه در جمع 
خبرنگاران، اضافه کرد: در حال حاضر میزان 
اشتغال در این 1۰ واحد صنعتی، 1۹۶ تن 
است.وی در ادامه بیان کرد: برای اجرای 
سیاست های کلان رونق تولید ۷ برنامه 
راهبردی در ۲۸ محور اصلی تدوین شده 
است، در تمام برنامه های راهبردی استان 
بخش خصوصی حضور پررنگی دارد.وی 
تصریح کرد: این ۲۸ محور و حمایت از 
بخش خصوصی به صورت کاملًا واقع بینانه و 
قابل اجرا تدوین شده است، تأمین مواد اولیه، 
تقویت صادرات و حفظ، تثبیت و افزایش 
اشتغال اهداف اصلی برنامه های رونق تولید 
در قم است.سیجانی اضافه کرد: رفع موانع 
تولید در سطح استانی و ملی به صورت 
و  شده  دنبال  استان  سطح  در  مستمر 
تلاش می شود از رکود واحدهای صنعتی 
صنعت،  سازمان  شود.رئیس  جلوگیری 
معدن و تجارت قم گفت: افزایش صادرات 
به 1۵ کشور پیرامونی، هدف مهم استان 
در سال رونق تولید است، همچنین تأمین 
نقدینگی واحدهای تولیدی از رویکردهای 

مهم سازمان صمت قم است.
* ۴۰ درصد اعتبارات بانکی قم باید 

در بخش تولید صرف شود
وی عنوان کرد: سال ۹۷، یک هزار 
و 1۷۰ میلیارد تومان تسهیلات رونق 
تولید به ویژه در بخش سرمایه در گردش 
پرداخت  استان  صنعتی  واحدهای  به 
شد، طبق برنامه قم 4۰ درصد اعتبارات 
بانکی باید در بخش تولید هزینه شود.

سیجانی بیان کرد: کمیته نظارت سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان بر روند 
هزینه کرد تسهیلات رونق تولید نظارت 
مستمر داشته و تغییرات کمی و کیفی 
قبل و بعد از پرداخت تسهیلات را رصد و 
پایش می کند.وی با اشاره به اثرات مثبت 
تحریم نیز گفت: خودکفایی و بازاریابی 
و افزایش کیفی و کمی کالاهای داخلی 
اقتصادی  تحریم های  که  بوده  فرصتی 
صنعتی  واحدهای  اختیار  در  دشمن 

تاکید  است.سیجانی  داده  قرار  استان 
کرد: تحریم، بر واحدهای صادرات محور 
استان ضربه وارد کرده اما بخش دیگری 
از واحدهای تولیدی به ویژه در رابطه با 
قطعات خودرو و لوازم خانگی را تقویت 
پوشاک،  صنایع  افزود:  است.وی  کرده 
لوازم خانگی، قطعه سازی و صنایع غذایی 
در قم اولویت داشته و سرمایه گذاری در 

آن ها حمایت می شود.
بستر  در  معدنی  فعالیت های   *

رودخانه های قم ممنوع است
سیجانی در بخش دیگری از سخنان 
از  یکی  معدن  حوزه  داد:  ادامه  خود 
که  بوده  استان  اقتصادی  ظرفیت های 
در این بخش به فراوری صنایع معدنی 
توجه خاصی شده است.وی اضافه کرد: 
ظرفیت های معدنی قم فقط در بخش 
گچ و آهک خلاصه نشده و کانی ها و 
استان  زیادی در  بسیار  صنایع معدنی 
وجود دارد.سیجانی بیان کرد: سیاست 
و رویکرد استان در استفاده از ظرفیت 
معادن ایجاد واحدهای تولیدی و فرآوری 
در جوار معادن هدف است تا هزینه های 
کاهش  این طریق  از  و صادرات  تولید 
معدن  داشت: 4۰  اظهار  کند.وی  پیدا 
استان به دلیل عدم اهلیت سرمایه گذار 
و همچنین ناتوانی بهره برداران راکد و 
متروکه شده است، در سال رونق تولید 
این  مزایده،  برگزاری  با  تلاش می شود 
تولید  اقتصادی به چرخه  ظرفیت های 
بازگردند.سیجانی اضافه کرد: شیوه نامه 
و  تدوین  استان  معادن  از  بهره برداری 
رودخانه ها  بستر  از  استخراج  آن  طبق 

ممنوع شده است.

* ۲۵۲ واحد صنعتی راکد در قم 
شناسایی شد

وی همچنین بیان کرد: ۲۵۲ واحد 
شناسایی شده  استان  در  صنعتی  راکد 
که نظارت و پایش مستمری برای احیا و 
بازسازی آن ها و برگشت به چرخه تولید 
صنعت،  سازمان  می شود.رئیس  انجام 
معدن و تجارت قم در رابطه با وضعیت 
شهرک شهاب نیز بیان کرد: ۵۰ درصد 
از مساحت این شهرک ویژه صنعت چاپ 
و نشر است، به دلیل نیازهای استانی دو 
ناحیه صنایع سلولزی و صنایع غذایی نیز 
به آن اضافه شده است.وی اضافه کرد: ۲۰۰ 
هکتار کل مساحت این شهرک صنعتی 
بوده که ازاین بین در 1۵۰ هکتار تعیین 
تکلیف نهایی شده و بعد از تعیین تکلیف 
اصلاح  نیز  باقی مانده  درصد  نهایی ۵۰ 
قراردادها و ادامه ساخت وسازها ادامه پیدا 
به  اشاره  با  همچنین  می کند.سیجانی 
بسته سوغات قم نیز گفت: صنایع دستی، 
سنگ عقیق، کفش و دمپایی، نساجی، 
کنار  در  شکلات  و  شیرینی  صنایع 
قم  سوغات  به عنوان  می تواند  سوهان 
معرفی و برند شود.وی بیان کرد: پایش 
و رصد واحدهای تولیدی بالای 1۰۰ تن 
نیروی کار در اولویت حمایت از دریافت 
تسهیلات بانکی و مشوق های اقتصادی 
هستند.وی همچنین ابراز کرد: در بخش 
پوشاک، استان قم ظرفیت قابل توجهی 
و  شهرک  تا  می شود  تلاش  و  داشته 
این  در  پوشاک  ویژه  صنعتی  ناحیه  یا 
استان تأسیس شود.وی در ادامه اظهار 
نمایشگاه های  برپایی  برون سپاری  کرد: 

اقتصادی به تشکل های تخصصی و صنفی 
از اهداف استان در معرفی و فروش کالاها 

و محصولات بومی قم است.
* ۲۷ پرونده در رابطه با تخلفات 
پتروشیمی های قم تشکیل شده است

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم با اشاره به تخلفات پتروشیمی ها هم زمان 
با نوسانات نرخ ارز در سال ۹۷ یادآور شد: در 
صورت احراز تخلفات، خرید و تأمین مواد 
اولیه توسط آن ها قطع می شود.وی اضافه 
کرد: در رابطه با تخلفات پتروشیمی های 
استان ۲۷ پرونده تشکیل و در روزهای 
آینده رأی نهایی درباره آن ها صادر می شود.

سیجانی اظهار کرد: حمایت از مشاغل 
خانگی نیز در اولویت اقدام های سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان است.وی 
در بخش پایانی سخنان خود نیز تصریح 
کرد: پایبندی به ضوابط زیست محیطی از 
دغدغه های اجتماعی و رسالت های اصلی 
سازمان صمت بوده و از استقرار واحدهای 
آلاینده باید جلوگیری شود.وی اضافه کرد: 
در کنار حساسیت های زیست محیطی از 
واحدهای سازگار با محیط زیست نیز با تمام 

توان حمایت خواهد شد.
* رشد 3۰درصدی صادرات استان

رئیس اداره بازرگانی خارجی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت قم نیز در این 
نشست خبری  گفت: در سه ماه نخست 
سال جاری ۶4 میلیون دلار کالا ازنظر 
مبدا تولید از استان به کشورهای خارجی 
صادرشده است.سید مجتبی فرهادی قمی 
افزود: در مدت مشابه سال ۹۷، ۶۶ میلیون 
دلار کالا ازنظر مبدا تولید از قم صادرشده 
بود.وی اظهار کرد: ازنظر عملکرد گمرکات، 
در سه ماه نخست امسال ۳۸ میلیون دلار 
کالا از قم صادرشده که نسبت به عملکرد 
۵۲ میلیون دلاری مدت مشابه سال قبل 
۳۶ درصد کاهش داشته است.وی اضافه 
کرد: باوجوداین ازنظر وزنی، صادرات قم 
به کشورهای خارجی امسال ۳۰ درصد 
نسبت به سال قبل رشد را نشان می دهد.

وی عنوان کرد: بخش مهمی از تولیدات 
استان توسط گمرکات استان های دیگر 
صادر می شود، آن چیزی که برای استان 
در درجه نخست اهمیت قرار دارد حمایت 

از تولیدات صادرات محور است.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

 ۱۰ طرح تولیدی  درقم افتتاح می شود

پرُش کن می خوایم بریم دور دور!کاریکاتور

روند روبه رشد »مصرف روزانه بنزین« در کشور که طی سه ماهه نخست سال جاری به طور متوسط با رشد ۶ میلیون لیتری نسبت به سال 9۷ رو به رو 
بوده، به 94 میلیون لیتر در روز رسید. این حجم بالای مصرف بنزین در کشور که بخش قابل توجهی از آن صرف امور غیر ضروری می شود.

مهدى عزیزى

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

تخصیص 3۲ هکتار از اراضی پردیسان 
برای رفع مشکلات مناطق محروم

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم بر لزوم تخصیص ۳۲ هکتار از اراضی 
پردیسان برای رفع مشکلات مناطق محروم تاکید کرد.

حسن بختیاری با اشاره به فعالیت های مدیریت شهری در حوزه 
آسیب های اجتماعی، اظهار کرد: بحث آسیب های اجتماعی و مسائل 
مرتبط موضوعی بین بخشی است و دستگاه های مختلفی متولی ساماندهی 
این وضعیت هستند و شهرداری هم در این زمینه می تواند سهم داشته 
باشد؛ آسایش و آرامش جزو موضوعاتی است که شورا پیگیری می کند.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در شورا کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی به طور مستقیم درگیر این موضوع است و باجلسات مختلف 
با شهرداری و دستگاه های دیگر به دنبال کاهش مشکلات و آسیب های 
اجتماعی است و تعاملات زیادی هم با نهادهای دیگر وجود دارد.بختیاری 
با بیان اینکه رفع مشکلات اجتماعی و آسیب های این بخش نیازمند ایجاد 
زیرساخت هایی است که باید توسط شهرداری و دیگر نهادها صورت بگیرد، 
گفت: در این بخش شهرداری در قالب ساماندهی محلات پروژه هایی را 
پیگیری می کند؛ این مشکلات معمولا در مناطقی اتفاق می افتد که مراکز 
آموزشی و فرهنگی و خدمات زیرساختی کم است و ایجاد این زیرساخت ها 
با همکاری نهادهای دیگر در حال انجام است.وی با بیان اینکه باید اعتراف 
کنیم که حجم مشکلات در این خصوص در مناطق محروم و حاشیه 
شهرها زیاد است، گفت: همین امر کار را با کندی مواجه کرده و آنطور که 
باید و شاید بروز و ظهور مسائل را نمی بینیم.نایب رئیس شورای اسلامی 
شهر قم گفت: ایجاد سالن های ورزشی جزو موضوعات اصلی قابل پیگیری 
است اما محدودیت های اعتباری و مالی کار را کند کرده و از سرعت توسعه 
فضاهای ورزشی و فرهنگی کاسته است.بختیاری با اشاره به مصوبه شورای 
اسلامی شهر در خصوص تخصیص ۳۲ هکتار از اراضی پردیسان به مناطق 
محروم و محدوده های ساماندهی نشده، افزود: در محدوده استان این مساله 
با پیگیری استاندار در حال تحقق است که با این زمینه سازی امیدواریم 
بتوانیم در ایجاد زیرساخت های لازم برای مناطق محروم و حاشیه شهر 
کارهای لازم را انجام دهیم.وی بیان کرد: این مصوبه برای دولت نهم بوده 
که تاکنون مسکوت و بی نتیجه بوده و به مرور گره ها در حال بازشدن است 
و امید می رود با بازشدن آن مشکلات رفع شود.نایب رئیس شورای اسلامی 
شهر قم با تاکید بر اینکه مصوبه 4۸ هکتاری دولت در این زمینه اجرایی 
شده و زمین تحویل شهرداری شده، البته عمده این مصوبه در خصوص 
بافت مرکزی شهر است، افزود: هسته مرکزی شهر و بافت قدیم به دلیل 
فقدان زیرساخت های لازم برای زندگی مطلوب در حال تبدیل به نقاطی 
آسیب زا است و این مصوبه دولت کمک می کند که محدوده بافت فرسوده 
بهسازی شده و ساماندهی شود.بختیاری اظهار کرد: موضوع آسیب های 
اجتماعی چند وجهی است و نمی شود برای آن عامل خاصی معرفی کرد و 
نیاز به هماهنگی بین همه دستگاه ها است؛ شورا و شهرداری آماده هستند 
در این خصوص کمک کنند؛ البته آنچه که ما خود را مکلف می دانیم مسائل 
فرهنگ شهروندی است که در ارتقاء فرهنگ جامعه کمک شایانی می کند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد

نصب۱۲سایه بان ایستگاه های
 اتوبوس برای خیابان توحید

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از نصب 1۲ سایه بان برای 
ایستگاه های اتوبوس خیابان توحید خبر داد.

امیر یزدی در جلسه بررسی پروژه های ترافیکی منطقه شش که با 
حضور ذاکریان معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم، حاتمی فرد 
شهردار منطقه شش، مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم، مدیرعامل 
سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم و مدیرعامل سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم برگزار شد، اظهار داشت: در حال حاضر اتوبوس ها 
در سه خط به مردم این منطقه خدمات رسانی می کنند.مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم تعداد اتوبوس های فعال در منطقه شش را ۶۰ 
دستگاه اعلام کرد و افزود: ایستگاه های اتوبوس به عنوان المان های شهری 
نیازمند نگهداری و نظافت بوده و باید به صورت دوره ای شسته شود.یزدی 
از تغییر خطوط اتوبوسرانی در این منطقه بعد از اتمام طرح جامع ترافیکی 
خبر داد و گفت: تا اتمام طرح جامع ترافیکی هیچ تغییری در مسیرهای 
اتوبوسرانی داده نمی شود.وی از نصب 1۲ سایه بان برای ایستگاه های اتوبوس 
در مسیر خیابان توحید خبر داد و تصریح کرد: تعداد شش عدد از این 

سایه بان های ایستگاه های اتوبوسرانی در منطقه شش نصب خواهد شد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از بازنگری در ایستگاه های 
اتوبوسرانی خبر داد و خاطرنشان کرد: بر اساس طرح جامع ترافیکی در 
جانمایی ایستگاه های اتوبوس بازنگری شده و ایستگاه های غیرقابل استفاده 

از سطح منطقه جمع آوری می شود.

شهردار قم مطرح کرد

اثرگذاری مطلوب سامانه ۱3۷ 
در تقویت ارتباط با شهروندان 

شهردار قم بر اثرگذاری مطلوب سامانه 1۳۷ در تقویت ارتباط شهروندان 
و شهرداری تاکید کرد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه شهرداری ارگانی است که 
بیشترین ارتباطات را با شهروندان دارد، اظهار کرد: یکی از مسائلی که در 
دستور کار شهرداری به عنوان ارگانی مردمی قرار دارد بحث تکریم آنها است 

و این موجب می شود که با مشکلات شهروندان آشنا شویم.
شهردار قم با بیان اینکه سامانه 1۳۷ مسیر ارتباطی شهرداری با 
شهروندان برای آشنایی با مشکلات و مسائل است، افزود: روند جدیدی 
که در این سامانه پیش بینی شده این است که چهارشنبه های هر هفته از 
شهردار تا معاونین و مدیران شهری در این سامانه حضور یافته و پاسخگوی 
مستقیم شهروندان باشند تا هم مشکلات را آگاه شوند و هم سرعت پیگیری 
بیش از پیش شود.سقائیان نژاد با اشاره به پاسخگویی مستقیم به مشکلات 
شهروندان، افزود: در روزی که بنده در سامانه حضور داشتم تماس هایی در 
حوزه های مختلف خدمات شهری، شهرسازی، فرهنگی،ترافیکی و عمرانی 
برقرار شد که به آنها پاسخ داده شد و دستورات لازم برای سرعت بخشیدن 
به رفع مشکلات شهروندان داده شد.وی بیان کرد: این کار برای تقویت 
رضایت مندی شهروندان و قوام بخشی به ارتباطات طرفینی شهروندان و 

شهرداری است.
لازم به ذکر است:سامانه مدیریت شهری 1۳۷ به صورت شبانه روزی 
درخواست ها ، اطلاعات و نظرات شهروندان را دریافت و پس از پردازش 
به سازمانها،مناطق و واحدهای اجرایی شهرداری ارسال می نماید و سپس 

اقدامات در قالب بازخورد سنجی به شهروندان منعکس می گردد.

مدیرعامل سازمان میادین شهری شهرداری قم خبرداد

 خدمات رسانی ۱۸۸ واحد خودرویی در 
فاز نخست شهرک خودرو

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم از خدمات رسانی 1۸۸ واحد خودرویی در فاز نخست شهرک 

خودرو خبر داد.
علیرضا مظفری با بیان اینکه یکی از وظایف اصلی سازمان میادین میوه 
و تره بار ساماندهی مشاغل شهری است، اظهار کرد: محیط های زیست 
شهری فعلی درگیر بسیاری از مشکلات هستند که خوشایند مردم و 
شهروندان نیست؛ فضای شهر باید فضای آرامش برای زندگی باشد و تداخل 
زندگی شهری با خدمات تجاری مشکلاتی ایجاد کرده و مردم دچار مسائلی 

شده است.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم با بیان اینکه صنوف مزاحم برای آرامش مردم مزاحم هستند 
نه اینکه ذاتا مزاحم باشند، تصریح کرد: باید به حداقل فضاهای تجاری در 
شهرها بسنده می شد تا تنها نیازهای اصلی مردم در این فضاها رفع شود و 
صنوف مزاحم خارج از محیط شهری خدمات را ارائه کنند تا هم محیطی 

تفرجگاهی باشد و هم خدمات لازم به مردم ارائه شود.

اخبــار

پیام آموزشی 
به یاد داشته باشید سرعت غیر مجاز ، همیشه غیر 

مجاز است و نوع خودرو و نحوۀ رانندگی شما 
تأثیری در کاهش حوادث ناشی از آن ندارد. 

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

قابل توجه مؤدیان محترم مالیاتی
) اشخاص حقوقی و صاحبان درآمد املاک اجاری (

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 9۷ 
 www.tax.gov.ir و پرداخت مالیات مربوطه از طریق سامانه

حداکثر تا پایان تیر ماه سال جاری است.
3۵۰۱9-۰2۱ ستاد خبری دفتر مرکزی حراست      ۱۵26 مرکز ارتباط مردمی    

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه

شناسه آگهی ۵۱2423


